
یادداشت مدیر مسئول

پرونده تأیید صلاحیت کابینه چهاردهم در هفته گذشته در حالی بسته 
کثریت آرا از سوی نمایندگان مردم  شد که تمامی وزرا و اعضای کابینه دولت با ا
در مجلس شــورای اســلامی واجد صلاحیت خدمــت شــدند و تأیید تمامی 
ایشان، راه را برای توسعه و تعالی کشور در سایه وحدت باز کرد. این امر فرصت 
کثر تــوان و  مغتنمــی بــرای وزرای دولــت چهاردهــم فراهــم ســاخت تــا بــا حدا
هم افزایی و همدلی، در مسیر تعالی ایران اسلامی گام بردارند و برای مصالح و 
منافع مردم و رفع موانع و مشکلات در همه حوزه ها، تمام تلاش و همت خود 

را به کار گیرند.
دولت چهاردهم به ریاست دکتر مسعود پزشکیان، در شرایطی فعالیت خود را آغاز 
کرد که دوره دولت سیزدهم با فقدان رئیس جمهوری و جمعی از خدمتگزاران نظام 
نیمه تمام ماند و برخلاف بسیاری از کشــورها که تغییر در قدرت در شرایط بحران 
همراه با چالش های متعدد امنیتی و سیاسی است، به برکت وجود آرامش بخش 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حضرت آیت الله خامنه ای و راهبردهای داهیانه ایشان 
و همچنین ســاختار عالمانــه و مردم ســالارانه حکمرانی نظام مقــدس جمهوری 
اسلامی، فرایند انتخاب رئیس دولت چهاردهم درنهایت آرامش و امنیت برگزار شد 

و با مشارکت مردم و در هفته دولت، دولت چهاردهم بر سرکار آمد.
بدون تردید انتخاب تمامــی وزرای دولــت چهاردهم از ســوی نمایندگان محترم 
مردم در مجلس دوازدهم شــورای اسلامی، چراغ ســبز نمایندگان مردم به دولت 
کمیت بود و امید است  برای همراهی و همدلی در جهت رفع موانع و مشکلات حا
که این همراهی و همدلی بین نهادهای مردمی نظام در مسیر وحدت و وفاق ملی و 
به منظور تأمین منافع و مصالح نظام و مردم و تعالی کشور تداوم داشته و راهگشای 

رفع موانع و کاهش دغدغه های ملی باشد.
به نظر می رسد آنچه در شرایط کنونی اقتصادی، اجتماعی و معیشتی برای افزایش 
وفاق و همدلــی و افزایش اعتمــاد و رضایت عمومی در کشــور نیاز اســت، توجه به 
موضوعات اقتصادی و معیشتی و کاهش تورم و رونق در کسب وکارهاست که این 
مسئله به اذعان کلیه کارشناسان، درگرو توجه به مقوله تولید و اقتصاد مقاومتی 
است. نقش وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان راهبر، مدیر و تسهیلگر صنایع 

کشور، نقشی اساسی است و کارگزاران در این وزارتخانه، مهم ترین بازیگران رونق و 
جهش تولید و شکوفایی تولید و صنعت و اقتصاد کشورند.

انتخاب آقای مهندس محمد اتابک که شخصیتی باتجربه، متعهد و توانمند در 
حوزه صنعت و آشنا به صنعت فولاد و معدن اســت به عنوان وزیر صنعت، معدن 
و تجارت از سوی رئیس جمهوری محترم و کســب رأی اعتماد از نمایندگان مردم 
در مجلس شورای اســلامی، چشم اندازی روشــن در برابر صنایع، به ویژه صنعتی 
استراتژیک مانند فولاد، به عنوان پیشران اقتصاد کشور می گشاید و امید آن می رود 
که با حضور ایشان در این وزارتخانه، شاهد تحولات مثبتی در وضعیت تولید و رفع 

مشکلات زیرساختی و قانونی موجود در حوزه صنعت باشیم.
آشــکار اســت که وضعیت تولید و صنعت در کشــور با مشــکلات و موانع متعددی 
روبه رو است و در روزهای اخیر به دلیل مشکلات موجود در تأمین انرژی موردنیاز، 
چالش هــای تولیدکننــدگان و صنعتگران بیش از همیشــه بــوده اســت؛ بنابراین 
لازم اســت وزارت صنعت، معدن و تجارت با همکاری وزارت نیرو و سایر نهادهای 
مرتبط، ضمن چاره اندیشــی برای رفع موانع و مشــکلات فعلی و پیــش رو، به حل 
اساســی و ریشــه ای دغدغه های صنعتگران و تولیدکنندگان همت گمارند. البته 
بدون تردید دست یابی به این هدف تنها در سایه وجود آرامش، همدلی و وفاق و 

وحدت محقق می شود.
شرکت فولاد مبارکه که یکی از بنگاه های بزرگ و موفق کشور است، با الهام از آرمان 
عزت طلبــی، اســتقلال خواهی و خودکفایــی در صنعت کشــور، همواره خــود را در 
خدمت مردم و نظام اسلامی دانسته و خلق آینده ای بهتر برای کشور را هدف نهایی 
خود قرار داده است. به همین منظور، این شرکت دنباله روی از سیاست های کلی 
نظام مقدس جمهوری اسلامی و اسناد بالادستی را در دستور کار خود قرار داده و 
ضمن تبریک هفته دولت به تمامی کارگزاران نظام اسلامی و آرزوی توفیق و سربلندی 
برای وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت، آمادگی و همراهی خود را برای همکاری، 
مساعدت و عمل به سیاست های صنعتی و تولیدی حکمرانی کشور اعلام می کند 
و امید دارد که شاهد تحولات قابل توجه در تولید و صنعت و ارتقای جایگاه و منزلت 

نظام اسلامی در صنعت فولاد باشد.

دولت چهاردهم؛ دولت وفاق و همدلی و توسعه روزافزون

کربلای امام حسین )علیه السلام(  جلوه گاه 
عشق،  آزادی و حقیقت است 

و  اربعین  روزی برای  مرور مضامین بلند آن
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کسب درآمد چندبرابری
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معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه
 با اشاره به تصمیم جدید بانک مرکزی تصریح کرد:
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همایش توسعه متوازن و پایدار صنعت آهن و فولاد ایران
زمان: چهارشنبه 7 شهریورماه 14۰3

پذیرش از ساعت ۸ صبح
مکان: سالن  همایش های اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان

www.eccim.com ثبت نام رایگان از طریق وب سایت اتاق بازرگانی اصفهان به آدرس



گوست 2024 24 آ 19 صفر 1446 شماره        1390    شنبه  3 شهریور 1403

2

... این روزها روزهای نزدیک به اربعین است. پدید ۀ 
وی  ، پیاده ر بی نظیر و بی سابقه این سال های اخیر
)اربعین( میان نجف و کربلا یا بعضی از شهرهای دورتر از 
نجف تا کربلا است؛ بعضی از بصره، بعضی از مرز، بعضی از 
، پیاده راه می افتند و حرکت می کنند. این  شهرهای دیگر
حرکت عشق و ایمان است؛ ما هم از دور نگاه می کنیم به 
این حرکت، و غبطه می خوریم به حال آن کسانی که این 

توفیق را پیدا کردند و این حرکت را انجام دادند:
گرچه دوریم به یاد تو سخن می گوییم

بُعد منزل نبوَد در سفر روحانی
بیانات در درس خارج فقه ۹/آذر/۱۳۹۴

بـه گـزارش خبرنـگار فـولاد و بـه نقـل از دنیـای معـدن، 
انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایـران آمـار صـادرات چهارماهـه 
سـال ۱۴۰۳ زنجیره فولاد کشـور را منتشـر کـرد که بر این اسـاس 
حجم صـادرات آهـن و فـولاد کشـور، ۱۴ درصد معـادل تقریبی 
۶۰۰ هـزار تـن بـه ارزش حـدود ۲۷۰ میلیـون دلار کاهش داشـته 

است.
بنا بر آمار ارائه شده، حجم صادرات چهارماهه سـال جاری آهن 
اسـفنجی کاهـش 23 درصـدی، تیرآهـن کاهـش 7.6 درصـدی 
و انـواع فـولاد میانـی، اعـم از اسـلب، کـه بخـش بزرگـی از صـادرات 
صنایـع فـولادی را شـامل می شـود، 47 درصـد کاهـش داشـته 

اسـت.
در ایـن زمینـه بایـد اشـاره کـرد کـه صـادرات فـولاد، بخـش بزرگـی 
از درآمـد ارزی ایـران را رقـم می زنـد. ایـن صنعـت همـواره زیـر تیـغ 
مشکلات داخلی متعدد بوده و حالا با کاهش 14 درصدی حجم 

صـادرات آهـن و فـولاد روبـه رو شـده اسـت.
سـؤال اساسـی اینجا اسـت که چرا روند تولیـد و صـادرات متوقف 
شـده اسـت؟ گمانه زنی های بسـیاری در این مورد وجـود دارد؛ از 
مشـکلات تخصیص ارز به فولادی ها تا تأمین بـرق و قطعی های 
پی درپـی صنایـع فـولادی. سـالیان سـال اسـت کـه فولادی هـا 
نسـبت به این مشـکلات اعتراض خـود را بیـان کرده انـد. ازجمله 
مشـکلات ارزی می تـوان به الـزام بـه بازگشـت ارز صادراتی بـه نرخ 
نیما در برخی محصولات فولادی اشاره کرد. اما نکته مورد توجه 
که به نظر می رسـد دلیل اصلـی کاهش تولید باشـد، قطعی های 

پی درپـی بـرق فولادی هـا اسـت.
بهـرام سـبحانی، رئیـس انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایـران، در 
مردادمـاه سـال جاری ضمـن اشـاره بـر گرفتاری هـا و چالش های 
ناشـی از محدودیت های برق و ناترازی های انـرژی، اعلام کرد که 
روند کاهشـی صادرات در سـه ماهه سـال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، ناشی از محدودیت های برق و اعمال زودتر 
از موعد آن و از ابتدای خردادماه بوده که منجر به کاهش تولید و 

کاهش صادرات شـده اسـت.
او عنـوان کـرده اسـت کـه محدودیـت بـرق یکـی از مهم تریـن 
بحران هـا بـرای مجموعـه صنعـت فـولاد اسـت. بـرای دو سـاعت 
قطعـی بـرق فولادی هـا، از حـدود دو تا سـه سـاعت پیـش از زمان 
قطعـی، بایـد تولیـد را متوقف کـرد تا بتـوان خطـوط را تخلیـه کرد. 
از سـوی دیگر، بلافاصله پـس از وصل شـدن بـرق از همان لحظه 
اول، نمی توان تولید را از سر گرفت و باید شرایط لازم برای تولید را 
فراهم کرد. بنابراین چند ساعت هم در این مقطع، تولید متوقف 
اسـت. بـر ایـن اسـاس قطعـی دوسـاعته بـرق بـرای فولادی هـا، 

حـدود هشـت سـاعت، را بـرای تولیـد از دسـت می دهـد.
عدم تخصیص برق تولیدی فولادی ها

بنا بر قانـون مانع زدایی از صنعـت برق، صنایع مکلف شـدند که 
با احـداث نیروگاه هـای خودتأمین، بـرق موردنیـاز خـود را تأمین 
کنند. این اتفـاق در صنعت فـولاد نیـز رخ داده اسـت. درحالی که 
نیاز برق فولادسـازان حدود 4 هـزار مگاوات اسـت، همین میزان 
ظرفیـت تولیـد بـرق توسـط صنایـع فـولادی انجـام شـده اسـت 
امـا بـرق نیروگاه هـای خودتأمیـن فولادسـازان هـم بـه آن هـا داده 

نمی شـود.
این موضوع نشان می دهد که نه تنها وزارت نیرو با خاموشی های 
پی درپی، روند تولید و صادرات این صنعت را با مشکل مواجه 
کرده، بلکه با تخصیص ندادن برق تولیدی خودشان، آن ها را 

متحمل ضرر و زیان های فراوانی کرده است.

درمحضر ولایت

خبر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

پیاده روی اربعین، بلاشک جزو 
شعائرالله است

زیان ۲۷۰ میلیون دلاری 
شرکت های فولادی از قطعی برق

شرکت فولاد مبارکه همواره کوشیده به عنوان شرکتی 
مسئولیت پذیر در حوزه مسئولیت های اجتماعی، 
هرجا مردم به کمکی نیاز داشته اند، چه امدادرسانی 
در زمان رخداد بلایای طبیعی و چه مناسبت های ملی و مذهبی، 
حضوری پررنگ داشته باشد و هر جا لازم بوده مشکلی را حل یا 

نیازی را رفع کند، داوطلبانه در صحنه حضور یافته است.
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه، با بیان این مطلب گفت: 
این شرکت طبق روال سال های گذشته، هم زمان با پیاده روی اربعین 
حسینی، با هماهنگی دستگاه های ذی ربط، ازجمله ستاد اربعین وزارت 
صمت، استانداری اصفهان، اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان، سازمان پایانه های مسافربری و پلیس راه، اقدامات و برنامه های 
مهمی را در دستور کار خود قرار داده و تسهیل کننده سفر مردم در 

پیاده روی اربعین بوده است.
وی از حمایت مالی فولاد مبارکه برای تأمین امکانات رفاهی در مرز 
مهران به عنوان یکی از اقدامات یادشده نام برد و در این باره گفت: پیرو 
هماهنگی صورت گرفته و اعلام نیاز ستاد مرکزی اربعین، این شرکت مبلغ 
30 میلیارد ریال جهت اجرای 10 هزار مترمربع سایبان و مه پاش در مرز 

مهران اختصاص داد.
به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه، تسهیل انتقال زائران به مبادی خروجی 
از مرزهای کشور و بالعکس با استفاده از ناوگان حمل ونقل شرکت یکی 
دیگر از اقدامات این شرکت در این حوزه است. ازآنجا که محدودیت در 
سرویس دهی به زائران محترم کربلای معلی مسئله ای است که زائران 
در سال های اخیر با آن مواجه بوده اند، با بهره گیری از تجارب قبلی و 
ارتباطاتی که با مسئولان اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان، 
سازمان پایانه های مسافربری و پلیس راه برقرار شد، ضمن تشکیل 

کارگروهی از مدیران و کارشناسان این حوزه، برنامه ریزی مدونی جهت 
یاری رساندن به ناوگان حمل ونقل کشور و تسهیل در تردد زائران محترم 
صورت گرفت. در این زمینه و در گام نخست، برای دو وضعیت عادی 
و اضطراری، پیش بینی های لازم به عمل آمد و مقرر شد برای فاز اول، 
بخشی از ناوگان ترابری شرکت و در فاز دوم نیز با ادغام کردن سرویس های 
ترابری کارکنان نوبت کار و روزکار و کسر بخشی از ساعت کاری همکاران 
روزکار، کل سرویس های مربوطه به این امر اختصاص یابد. به گونه ای 
که از روز سه شنبه 23 مردادماه که عبور و مرور زائران با ترافیک بیشتری 
همراه شد، امکان اختصاص روزانه حدود 120 دستگاه اتوبوس به ناوگان 

حمل ونقل استان فراهم گردید.
طیب نیا ادامه داد: تسهیل در بهره برداری از امکان ایجادشده و نظارت 
مؤثرتر بر این امر، با استقرار همکاران باتجربه شرکت در پایانه مسافربری 
اصفهان و با نظارت ناظران مقیم اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
و سازمان پایانه های مسافربری استان، بر اساس میزان حضور زائران و 

اعلام نیاز پایانه، اتوبوس ها در حال تخصیص و سرویس دهی هستند.
وی خاطرنشان کرد: با تدابیر اتخاذشده و با همکاری سایر ارگان های 
یادشده، نظام توزیع کاملاً عادلانه ای در پایانه های استان اصفهان 
گی دارد: اولاً توزیع عادلانه اتوبوس بین تمامی  برقرار شده که چند ویژ
تعاونی های مستقر در پایانه که باعث شده زائران مجبور نباشند لزوماً به 
یک تعاونی خاص مراجعه کنند و با شلوغی و ازدحام بیش ازحد مواجه 
شوند. ثانیاً طبق هماهنگی صورت گرفته به منظور ارائه سرویس دهی 
هرچه منظم تر و دقیق تر به زائران جهت بازگشت از مرز مهران، یک تیم 
شش نفره از همکاران ترابری در مرز مهران مستقر شدند تا با هماهنگی و 

نظم هرچه بهتر به زائران محترم سرویس دهی شود.
مدیرعامل فولاد مبارکه با اشاره به اینکه حمایت از موکب های ایرانی 

مستقر در مرزهای کشور، شهر نجف و کربلا و مسیر پیاده روی زائران یکی 
دیگر از اقدامات فولاد مبارکه در این زمینه بوده است، ادامه داد: این 
شرکت اقدامات مؤثری جهت حمایت مالی از موکب های ارائه دهنده 
خدمات به زائران محترم، جمعاً به ارزش 157 میلیارد ریال )با احتساب 
30 میلیارد ریال بند اول( انجام داده که از آن جمله می توان به مواردی 
نظیر تأمین اقلام سرمایه ای مانند دستگاه یخ ساز، دستگاه بسته بندی 
آب آشامیدنی، سردخانه و ژنراتور برق، تهیه ملزومات و تجهیزات پزشکی 
موردنیاز زائران، تهیه اقلام و بسته های فرهنگی، تهیه اقلام موردنیاز 
کستانی  جهت برپایی موکب در مرزهای شرقی کشور و پذیرایی از زائرین پا

و... اشاره کرد.
طیب نیا خاطرنشان کرد: همانند سال های گذشته، برنامه ویژه ای 
جهت تشرف 313 نفر زائر اولی از مناطق محروم نیز در دستور کار این 

شرکت قرار دارد.
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه سخنان خود با اشاره به مساعدت 
150 میلیون تومانی کارکنان فولاد مبارکه در پروژه »نذر آب« برای زائران 
کربلای معلی و روند خدمت رسانی فولاد مبارکه به مردم شریف در مسیر 
کی از آن است  پیاده روی اربعین اشاره و تصریح کرد: آخرین گزارش ها حا
که تعداد مکانیسم های اعزامی از اصفهان و حومه به مرز مهران تا تاریخ 
2 شهریورماه برابر ۸12 سرویس بوده و با احتساب هر اتوبوس 44 نفر در 
حدود 35۸2۸ نفر تا دوم شهریورماه با استفاده از ناوگان ترابری سنگین 
به کربلای معلی اعزام شده اند. به طور قطع با ادامه این روند میزان این 
خدمت رسانی به مردم شریف تا پایان حماسه پیاده روی اربعین بیشتر 
نیز خواهد شد. همچنین روزانه تعداد 50 تا 70 نفر از رانندگان پایه یکم 
فولاد مبارکه برای تقویت ناوگان ترابری در مسیر عزیمت به کربلای معلی 

و بالعکس اعزام شده اند.

فولاد مبارکه؛ پیشگام در تولید و پشتیبان مردم در رویدادهای ملی و مذهبی
مدیر عامل فولاد مبارکه با اشاره به حمایت های این شرکت در آیین پیاده روی اربعین تصریح کرد:

مقام معظم رهبری )مدظله(:

شرکت سرمایه پذیر  صندوق سرمایه گذاری فولاد مبارکه
XR Awards 2024 در جمع فینالیست های جشنواره جهانی 

شرکت سرمایه پذیر صندوق سرمایه گذاری فولاد 
مبارکه به عنوان نخستین شرکت ایرانی، ضمن حضور 
 XR در جمع برترین ها فینالیست جشنواره جهانی

Awards 2024  شد.
 Mstid( به گزارش روابط عمومی صندوق سرمایه گذاری فولاد مبارکه
fund(، یک شرکت دانش بنیان و سرمایه پذیر صندوق سرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه برای اولین بار در تاریخ ایران موفق شد در 
معتبرترین جشنواره جهانی عرصه واقعیت افزوده،در کنار بزرگ ترین 
شرکت های مطرح جهان نظیر کوالکام، جزو 10 فینالیست نهایی قرار گیرد.
حمیدرضا جمشیدی مقدم، مدیرعامل و بنیان گذار شرکت دانش بنیان 
منشور فناوری آریان، با بیان اینکه صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر نقش 
حمایتی بسیار پررنگ و حائز اهمیتی در موفقیت این شرکت داشته 
اظهار کرد: شرکت کنندگان این رویداد از بزرگ ترین شرکت های فعال 
این حوزه هستند و به همین دلیل از آن به عنوان اسکار عرصه واقعیت 

افزوده یاد می شود.
وی افزود: محصولات ارسال شده از سراسر دنیا به این جشنواره بر اساس 
معیارهای متفاوت و سخت گیرانه موجود بررسی می شود و در نهایت 
حدود 10 شرکت به عنوان فینالیست های این رویداد معرفی می شوند. 
به تازگی اسامی فینالیست های XR Awards 2024 معرفی شده که این 
شرکت برای اولین بار از ایران جزو این فینالیست ها قرار گرفته است. 
نتایج و برگزیدگان نهایی طی جشنواره ای، 5 دسامبر 2024 )15 آذرماه( 
که رقبا و شرکت کنندگان این  سال جاری اعلام خواهد شد و ازآنجا
رویداد جزو شرکت های دنیا تراز اول  هستند، این دستاورد بسیار بزرگ 

و قابل توجه است.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان افزود: یکی از نکات مهم موردتوجه 
این جشنواره برای بخش »Education and train«، استفاده از راهکارهای 
خلاقانه و نوآورانه است. در همین راستا این شرکت دانش بنیان با کمک 
فناوری واقعیت مجازی موفق شده محصولی را برای سازمان فنی و 

حرفه ای کشور طراحی و تولید کند که تسهیلگر آموزش پذیران سازمان 
در تعمیرات گیربکس های اتوماتیک خودرو باشد. گیربکس  اتوماتیک، 
تجهیزات پیچیده و گران قیمتی است که همه هنرآموزان قادر به استفاده 
از آن و در نهایت یادگیری تعمیر این محصول نیستند. به همین دلیل 
می توان گفت این محصول در راستای برقراری عدالت آموزشی و افزایش 

کیفیت آموزش طراحی شده است.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان اظهار کرد: به علت گران قیمت بودن 
این تجهیز، ممکن است عمده آموزش ها به صورت تئوری انجام شود که 

کیفیت آموزش را کاهش می دهد.
وی خاطرنشان کرد: استفاده از این محصول علاوه بر اینکه امکان اجرای 
عملی این تعمیرات را برای فن آموزان فراهم می کند، کمک می کند این 
گی های این  فرایند بدون هیچ مخاطره ای انجام شود. مجموع ویژ
محصول باعث شده نمونه مشابه در سطح جهانی نداشته باشد. همین 
نوع فناوری نیز باعث ورود محصول و شرکت به جمع فینالیست های این 

دوره از اسکار XR شد.
جمشیدی گفت: مهم ترین هدف کلی این محصول این بوده است که 
بتوانیم بهترین کاربرد را به کمک این فناوری با بهترین روش پیاده سازی 

کنیم.
گیربکس اتوماتیک  کرد:  وی درباره پیچیدگی محصول نیز اظهار 
خودروهای هیوندا و کیا دارای حدود 450 قطعه ریز است که مدل سازی، 
تصویرسازی و متحرک سازی و ارائه آن به کاربر، پیچیدگی بسیاری دارد. 
به همین دلیل مراحل تحقیق و توسعه این محصول افتخارآمیز از 
ابتدا تا انتها 10 ماه طول کشیده و 10 نفر نیز در انجام آن مشارکت جدی 

داشته اند.
گفتنی است شرکت منشور فناوری آریان از شرکت های سرمایه پذیر 
صندوق سرمایه پذیر خطرپذیر شرکتی فولاد مبارکه است که در پارک علم 
و فناوری خراسان رضوی مستقر است. این شرکت محصولات متنوعی 

در حوزه های AR/VR/XR در صنایع مختلف دارد.

رشد ۷ درصدی خروجی سدها
، 2 درصد افزایش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته با 208.4 میلی متر ۱۹ درصد افزایش داشته است.  در سال جاری آبی از ابتدای مهرماه ۱402 تا 2۷ مردادماه ۱403 ارتفاع کل ریزش های جوی کشور معادل 248.4میلی متر است. این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های مشابه درازمدت با 243.۱ میلی متر

در این مدت، به منظور تأمین آب شرب، کشاورزی، صنعت و مباحث زیست محیطی و همچنین تولید انرژی برق آبی، 34 میلیارد و 820 میلیون مترمکعب آب از سدهای کشور رهاسازی شده که نسبت به خروجی 32 میلیارد و ۶۵0 میلیون مترمکعبی آب در مدت مشابه سال قبل ، رشد ۷ درصدی داشته است.

برگزاری رویداد آموزشی گذرگاه آینده
با برنامه ریزی و هماهنگی مدیریت آموزش و توسعه 
سرمایه انسانی فولاد مبارکه، رویداد آموزشی گذرگاه 
آینده با حضور ... طاهری، عضو هیئت علمی دانشگاه 
اصفهان، روز یک شنبه ۱۴۰۳/۰5/۲8 با روایتگری کتاب »نابخردی های 
پیش بینی پذیر« در سالن نگین سپاهان شهر با حضور بیش از ۲۰۰ نفر 

از رؤسا و سرپرستان فولاد مبارکه برگزار شد.
به گزارش واحد آموزش فولاد مبارکه هدف گذرگاه آینده ارائه چکیده ای 

از کتاب هایی است که در ســال های اخیر به عنوان کتاب های مطرح و 
اثرگذار انتخاب شــده اند و می توانند منجر به ایجــاد ذهنیت های نو در 

فولاد مبارکه شوند.
در این رویداد ... طاهری درخصوص نیروهای پنهانی که بر تصمیمات 
ما اثــر می گــذارد و در قالب الگویی تکرارشــونده بروز پیــدا می کند، اظهار 
امیدواری کرد که با فهمیدن عادت های عجیب نابخردانه، بتوانیم برای 

تصمیم گیری بهتر اقدام کنیم.
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محمدیاسر طیب نیا
 مدیرعامل فولاد مبارکه



گوست 2024 24 آ 19 صفر 1446 شنبه 3 شهریور 1403  شماره        1390   

3

 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      

2
تولید فولاد ایران به دلیل محدودیت انرژی امسال 

۲ میلیون تُن کاهش می یابد

رئیس انجمن فــولاد ایران گفت: به رغــم ظرفیت تولید 
سالیانه 5۰ میلیون تُن فولاد در کشور، محدودیت انرژی باعث 
کثر در حد ۳۲ میلیون تن باقی بماند و  شده تولید واقعی حدا
این رقم با کاهش ۲ میلیون تنی، امسال حتی به ۳۰ میلیون تُن 

نیز کاهش پیدا کند.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایرنا، بهرام سبحانی در نشست 
خبری همایش تخصصی »توسعه متوازن و پایدار صنعت آهن و 
فولاد ایران« در اتاق بازرگانی اصفهان افزود: امروز ایران با بیش از 
30 میلیون تُن تولید فولاد، بزرگ ترین تولیدکننده این محصول 
راهبــردی در خاورمیانه اســت و 40 درصــد تولید فولاد کشــور در 
اصفهــان انجام می شــود و وجــود کارخانــه ذوب آهــن به عنوان 
نخســتین تولیدکننده فولاد و فولاد مبارکه به عنــوان بزرگ ترین 

واحد فولادی کشور باعث شده اصفهان مهد فولاد کشور باشد.
رئیس انجمن فولاد ایران ادامه داد: با بررسی هر صنعت فولادی 
که در کشور راه اندازی شده درمی یابیم که از نیروهای متخصص 
فولاد مبارکه یا ذوب آهن در آن ها اســتفاده شده و صنعت فولاد 
این استان متخصصان بسیاری را در این حوزه تربیت کرده است؛ 
ازاین رو اصفهان ظرفیت برگزاری همایش های تخصصی بیشتری 

را در سطوح ملی و بین المللی این حوزه داراست.
وی با اشــاره به ایــن نکته کــه تولید فــولاد امارات متحــده عربی 
یک دهم ایران است، گفت: با  وجود این، هر سال حدود هشت 
همایش بین المللی در زمینه فولاد در امارات عربی متحده برگزار 
می شود و این در حالی است که تعداد همایش های حوزه فولاد در 
کشور ما متناسب با میزان تولیدمان نیست و اصفهان از بیشترین 
حق و ظرفیت برای برگزاری همایش های فولادی برخوردار است.
رئیس شورای راهبردی همایش »توسعه متوازن و پایدار صنعت 
آهن و فولاد ایران« تصریح کرد: اصفهان به عنوان مهد و پایتخت 
فولاد ایران می تواند بهترین و بیشترین همایش ها و نمایشگاه ها 
را در ایــن حــوزه برگــزار کنــد و در همین راســتا شــورای راهبردی 
همایش توسعه متوازن و پایدار صنعت آهن و فولاد در این حوزه 
صنعتی شــکل گرفت که دبیرخانه آن، کمیســیون معادن اتاق 
بازرگانی اصفهان و اعضای آن مدیران عامل شرکت های فولادی 

اصفهان هستند.
ســبحانی اظهار داشــت: نخســتین همایش »توســعه متــوازن 
و پایدار صنعــت آهن و فــولاد ایــران« بــه زودی در اتــاق بازرگانی 
اصفهان برگزار خواهد شــد و این نشست با چهار پنل تخصصی 
شامل سیاست گذاری و نظام حکمرانی، نقش تأمین پایدار مواد 
اولیــه، تولید و تجــارت و چالش های زیرســاخت و انــرژی، نقش 

ارتقای تکنولوژی و هوشمندسازی در صنایع برگزار می شود.
دادن آدرس غلط درباره بحران آب و محیط زیست

رئیس انجمن فولاد ایران همچنین گفت: صنعت فولاد کمترین 
نقش را در بحران کم آبی دارد و بر اساس آمار وزارت نیرو، حدود ۹2 
درصد آب مصرفی کشور در بخش کشاورزی، 5 درصد در بخش 
مسکونی و تنها حدود 3 تا 4 درصد در کل صنعت کشور استفاده 
می شود و بر اساس آمار رسمی تنها »2 دهم درصد« آب کشور در 
صنعت فولاد استفاده می شود و درباره مشکلات زیست محیطی 

و بحران آب نباید آدرس غلط به مردم داد.
ســبحانی یادآور شــد: ســال 6۸ قــرارداد تأمیــن آب به میــزان 40 
میلیون مترمکعب برای تولید 2.5 میلیون تُن فولاد بین صنعت 
کنون  فولاد و آب منطقه ای بســته شــد و این در حالی است که ا
با افزایش میزان تولید فولاد، مقدار برداشــت آب نه تنها افزایش 
نداشته، بلکه طبق آمار رســمی، مصرف آب در صنعت فولاد به 
کنون بــرای تولید هــر کیلوگرم  یک دهم گذشــته هــم رســیده و ا
فولاد کمتر از 2 لیتر آب مصرف می شود؛ درحالی که برای تولید هر 

کیلوگرم هندوانه 120 لیتر آب موردنیاز است.
وی اضافه کرد: در حال حاضر آب استفاده شده در بیشتر صنایع 
فولادی کشــور از محل تصفیه و بازچرخانی فاضلاب شــهرهای 
پیرامون واحدهای فولادسازی تأمین می شود و از همین روست 
که چه زاینده رود آب داشته باشد یا نداشته باشد، تولید فولاد در 

استان اصفهان بی وقفه ادامه دارد.
ســبحانی ادامــه داد: صنعــت فــولاد در ســال های اخیــر بــا 
سرمایه گذاری در عرصه بازچرخانی آب توانسته کمترین برداشت 
از آب ها غیرپســاب را داشته باشــد و برای 14 میلیون مترمکعب 
آب موردنیاز فعلی صنعت فولاد نیز تنها از پســاب آب شهرهای 

پیرامون استفاده شده است.
وی خاطرنشان کرد: از سویی دیگر فولاد مبارکه بودجه انتقال 70 
میلیون مترمکعب آب دریا را به اصفهان را تأمین کرده که با اجرای 
( دوم آن میزان آب انتقالی از دریای عمان به اصفهان به  گام )فاز
200 میلیون مترمکعب خواهد رســید و البته در ســال های دور، 

قسمتی از هزینه سد تونل کوهرنگ سه را نیز تقبل کرده بود.
وی با اشــاره به اغراق برخی درباره آلایندگی صنعت فولاد گفت: 
ژاپن یک پنجم ایــران وســعت دارد، ولی بیــش از 3.5 برابر ایران 
یعنی بیش از 100 میلیون تُن فولاد تولید می کند و بااین حال  یک 
کشور  بدون آلاینده است؛در نتیجه صنعت فولاد می تواند آلاینده 
نباشد؛ البته به شرطی که مدیریت محیط زیست داشته باشیم.

عدد خبر

میلیون تن

، معاون خرید فولاد مبارکه،  مصطفی عطایی پور
در برنامه زنده گفت وگوی ویژه خبری سیمای مرکز 
گفت: تولید و ساخت داخل قطعات،  اصفهان 
کنون حدود 8۶  تجهیزات و مواد اولیه در فولاد مبارکه از سال ۹۲ تا

میلیون یورو صرفه جویی ارزی به همراه داشته است.
، معاون خرید فولاد  به گزارش خبرنگار ایراسین، مصطفی عطایی پور
مبارکه، در این برنامه اظهار کرد: در 23 دی ماه 1371 که فولاد مبارکه به 
بهره برداری رسید، همه قطعات، تجهیزات و حتی پیچ و مهره این کارخانه 
خرید از خارج بود و ساخت داخل نداشتیم. از سال 72 تا ۸0 نیز ساخت 
داخل به صورت سنتی دنبال شد و قطعات طبق نمونه انجام می شد که 

این قطعات کیفیت و عمر لازم را نداشت.
وی با بیـان اینکـه از دهه ۸0 بسـتر بسـیار خوبـی بـرای سـاخت داخل با 
تشـکیل مدیریـت سـاخت ایجـاد شـد، افـزود: مدیریـت سـاخت دارای 
سـه بخش مدیریت برنامه ریزی سـاخت، مهندسـی معکـوس و کنترل 
کیفیـت سـاخت قطعـات یدکـی بـود. برنامه ریـزی سـاخت، قطعـات را 
شناسایی و در قالب درخواست کار به مهندسـی معکوس ارائه می داد 
و مهندسی معکوس نیز این قطعات را تبدیل به نقشه های مهندسی 
و اسـتانداردها می کـرد و کنتـرل کیفیت سـاخت قطعـات یدکی بازرسـی 
حین سـاخت را بر شـرکت های سـازنده را انجام مـی داد و می توان گفت 
بازرسـی قدم به قدم انجام می شـد تا کیفیت قطعات حفظ شـود و عمر 

آن هـا افزایـش یابد.
معاون خرید فولاد مبارکه با بیان اینکه با روند مدیریت شده فولاد مبارکه در 
حوزه ساخت، شرکت های سازنده نیز بر آن شدند تا دفاتر فنی و مهندسی 
را راه اندازی کنند که این امر زمینه ساز اشتغال زایی بسیار خوبی در بین 
شرکت های داخلی شد، ادامه داد: بیشتر کسانی که در این رشته ها و 
غ التحصیل شده بودند، جذب شرکت های  تمام مقاطع تحصیلی فار
داخلی شدند و امروز برای ۹0 تا ۹5 درصد از قطعات مکانیکی موردنیاز، 

امکان داخلی سازی داریم.
همکاری فولاد مبارکه با ۶80 شرکت دانش بنیان ثبت شده

وی اضافـه کرد: تولیـد ۹0 تـا ۹5 درصـد از قطعات، تجهیـزات و مـواد اولیه 
فـولاد مبارکـه در واقـع عاملـی مهـم بـرای اشـتغال زایی و عـدم خـروج ارز 
از کشـور اسـت؛ ضمـن اینکـه شـرکت های همـکار نیـز توسـعه می یابند و 
امروز شـرکت هایی را داریم که با حـدود 500 تـا ۸00 نفر نیرو بـا ما همکاری 

می کننـد.
عطایی پور با بیان اینکه با تغییر رویکرد از ساخت سنتی به ساخت مدرن، 

حجم وسیعی از ماشین های CNC توسط فولاد مبارکه خریداری شد، 
افزود: ما از تولید قطعات نمونه به سمت تولید نقشه رفتیم که خطای 
کمتری برای تولید داشت. رفته رفته پیشرفت کردیم تا جایی که امروز 
تولیدکننده تکنولوژی هستیم و این کار را با شرکت های دانش بنیان در 

دستور کار قرار دادیم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر حدود 6۸0 شرکت دانش بنیان ثبت شده 
با شرکت فولاد مبارکه همکاری دارند، اظهار کرد: در سال 1401 فولاد مبارکه 
5 هزار میلیارد تومان و در سال 1402 حدود 11.5 هزار میلیارد تومان در 

شرکت های دانش بنیان سرمایه گذاری داشته است.
کید کرد: با توجه به سه دوره تحریم فولاد  معاون خرید فولاد مبارکه تأ
مبارکه چنانچه طی سه سال گذشته به سمت شرکت های دانش بنیان 
نمی رفتیم، خط تولید با مشکل روبه رو می شد؛ برای مثال، پودر قالب و 
قالب ریخته گری را که یکی از نیازهای اصلی ما بود و روغن های ویژه خط 

تولید، سگمنت ها، گیربکس های خاص و… را تولید کردیم.
وی با بیان اینکه به هدف رسیدن یک موضوع و حفظ آن موضوعی 
مهم تر است، تصریح کرد: ما در حال حاضر با شرکت های دانش بنیان 
به خوبی همکاری داریم، اما از سویی  برنامه های توسعه  را داریم؛ 
بنابراین در دوره ای خاص، ما به قطعات ویژه ای نیاز داریم و شرکت های 
دانش بنیان امکان تولید آن را به دلیل محدود بودن نیاز ندارند و ما 
ج استفاده کنیم؛ اما برای حل این مشکل نیز  مجبوریم از خرید خار
فولاد مبارکه و شرکت های زیرمجموعه اش در شرکت های دانش بنیان 
مشارکت داشته و شرکت پشتیبانی توسعه فناوری و نوآوری را راه اندازی 
کرده ؛ بنابراین در کنار حمایت از دانش بنیان ها به منظور توسعه آن ها نیز 

مشارکت کرده است.
عطایی پور در خصوص روش همکاری با شرکت های دانش بنیان و 
همچنین نخبگان دارای ایده برای شرکت فولاد مبارکه ابراز کرد: فعالان 
و علاقه مندان در این زمینه می توانند با مراجعه به سایت فولاد مبارکه 
در بخش برنامه ریزی خرید وارد شوند و آنجا درخواست خود و زمینه 
همکاری را ثبت کنند. این درخواست مورد بررسی قرار می گیرد. سپس 
از افراد دعوت می شود و در کمیته های خاص ارزیابی فنی ایده ها انجام 

می شود.
وی گفت: از سویی نیز امکان تعامل در نمایشگاه ها وجود دارد؛ ضمن 
اینکه سامانه بومی سازی نیز در فولاد مبارکه ایجاد شده و نیازهای فولاد 
مبارکه به قطعات و تجهیزات اعلام شده و نخبگان می توانند از این 

ظرفیت نیز استفاده کنند.

یکی از برنامه های در دستور کار ما برندسازی است
معاون خرید فولاد مبارکه در خصوص صادرات تکنولوژی در فولاد مبارکه 
نیز افزود: یکی از برنامه های در دستور کار ما برندسازی است. در بخش 
نسوز کشور به این نقطه رسیدیم که می توانیم صادرات داشته باشیم. 

همچنین در بخش قطعات و تجهیزات نیز امکان صادرات را داریم.
گردش مالی ۵0 هزار میلیارد تومانی ساخت داخلی 

قطعات و تجهیزات فولاد مبارکه
گر شرکت های دانش بنیان نبود و استفاده به موقع  کید بر اینکه ا وی با تأ
از آن ها نمی شد، حتماً فولاد مبارکه با مشکل روبه رو بود، تصریح کرد: 
حدود 50 درصد از قطعات موردنیاز فولاد مبارکه در استان اصفهان و 40 
درصد در شهر اصفهان تولید می شود. این تولیدات حدود 40 تا 50 هزار 
میلیارد تومان گردش مالی دارد که ظرفیت خوبی برای استفاده جوانان 

و نخبگان است.
فولاد مبارکه با همه دانشگاه ها ارتباط دارد

عطایی پور در خصوص ارتباط فولاد مبارکه با دانشگاه ها نیز گفت: 
می توان گفت فولاد مبارکه با همه دانشگاه ها ارتباط دارد که بخشی از این 
ارتباط به تولید قطعات و تجهیزات برمی گردد و بخشی به مسائل دانشی و 
نرم افزاری. در این زمینه قراردادهای بسیار خوبی با دانشگاه های صنعتی 

و اصفهان داریم.
وی با بیان اینکه واحد تکنولوژی فولاد مبارکه این ارتباط با دانشگاه ها 
را ایجاد می کند، ادامه داد: در بخش تحقیق و توسعه هم از اساتید و 
دانشجویان برای بازدید از فولاد مبارکه دعوت می کنند و هم مسئولان 
فولاد مبارکه به دانشگاه ها می روند؛ ضمن اینکه ارتباط با دانشگاه های 

مشهد، تبریز، تهران و دیگر استان ها را آغاز کرده ایم.
معاون خرید فولاد مبارکه با بیان اینکه به ثمر رسیدن تولید یک قطعه 
توسط نخبگان و دانشجویان داخل کشور بسیار لذت بخش است، گفت: 
کنون در فولاد مبارکه حدود ۸6 میلیون یورو صرفه جویی  از سال ۹2 تا

ارزی در زمینه استفاده از  ظرفیت های تولید داخل داشته ایم.
وی ضمن قدردانی از مدیریت های گذشته و فعلی فولاد مبارکه تصریح 
کرد: طی سه سال گذشته در حوزه ارتباط با دانش بنیان ها کارنامه بسیار 
خوبی داشتیم و امیدواریم در همه نقاط کشور با همت و تلاش تک تک 

ایرانیان جهش تولید را رقم بزنیم.
عطایی پور در خصوص نقش شرکت های دانش بنیان در جهش تولید نیز 
افزود: به دلیل اینکه این شرکت ها تولید قطعات خاص و تحریمی را دنبال 

می کنند، از جایگاه ویژه ای در این زمینه برخوردارند.

همکاری فولاد مبارکه با ۶۸۰ شرکت دانش بنیان 
و ۸۶ میلیون یورو صرفه جویی از محل بومی سازی

معاون خرید فولاد مبارکه در گفت وگوی ویژه خبری سیمای مرکز اصفهان مطرح کرد؛

هفت هزار میلیارد ریال؛ ارزش پروژه های مشارکتی ایمیدرو و وزارت راه
 ایمیدرو با هدف توسعه زیرساخت معادن، ۱4 پروژه راهسازی و بهسازی به طول 4۵2 کیلومتر با وزارت راه و شهرسازی در دست اقدام دارد. اجرای این پروژه های مشارکتی بر عهده وزارت راه و شهرسازی است. مجموع سرمایه گذاری ایمیدرو در پروژه های راهسازی و بهسازی )راه دسترسی به معادن( به ۷ 

، بهسازی جاده ورزنه به کوه سیاه اشاره کرد. هزار میلیارد ریال می رسد. از جمله این پروژه ها می توان به احداث، بهسازی و نگهداری راه های مشترک روستایی و معدنی یزد، تقاطع غیرهمسطح طسوج فارس، بهسازی محور صاحب-گل تپه کردستان، بهسازی محور چغادک-کنگان بوشهر

با عنایت به اهمیت کیفیت محصول برای مشتریان، 
در حـال حاضـر بـا تـلاش بی وقفـه کارکنـان ناحیـه 
فولادسـازی و ریخته گری مـداوم، کیفیت تختال های 

بـدون عیـب فـولاد مبارکـه از ۹5 درصـد فراتـر رفته اسـت.
رئیـس کنتـرل کیفـی فولادسـازی و ریخته گـری مـداوم بـا اعـلام ایـن خبـر 
گفـت: توجـه بـه کیفیـت و افزایـش رضایـت مشـتریان داخلـی و خارجـی 
سـرلوحه کاری مدیـران و کارکنـان سـخت کوش ناحیـه فولادسـازی و 
ریخته گـری مـداوم اسـت و همیـن امر بـه نتایـج خوبـی در زمینـه کاهش 
درصـد عیـوب تختال هـای تولیـدی منجـر شـده؛ به طوری کـه کیفیـت 

تختال هـای عـاری از عیـب بـه بیـش از ۹5 درصـد رسـیده اسـت.
گفتـه سـید محمـد مهـدی مرنـدی، به طورکلـی عیـوب تختـال  بـه 
گـروه کلـی عیـوب سـطحی، عیـوب شـکلی و عیـوب داخلـی  بـه سـه 
 : تقسـیم بندی می شـوند. اهـم عیـوب سـطحی تختـال عبارت انـد از
انواع ترک هـای طولی، عرضـی، لبه ای، سـتاره ای، اثرات ناشـی از نوسـان 
ک ریخته گـری  قالـب )Oscillation Mark(، ناخالصی هـای سـطحی، پـلا
)Casting Lap(، اثـر غلتـک به صـورت شـیار، فرورفتگـی در طـول تختـال 
)عیـب کانالـه(، کمربنـد اتصـال ناشـی از توقـف ریخته گـری و اثر فشـردگی 

پـودر قالـب در سـطح.
بنابر اظهارات رئیس کنترل کیفی فولادسـازی و ریخته گری مداوم فولاد 
مبارکه مهم ترین عیوب شکلی تختال ها عبارت اند از: مقعری، خمیدگی 
در عـرض، تاجی شـکل، ذوزنقـه ای، تختـال بـا ضخامت ناهمگـن، کجی 
سـر یا انتهای تختال، خمیدگـی در طول یا عیب خشـابی، بـرش پله ای، 

زائده ناشـی از برش، شـره مذاب و عیب محدبـی یا مقعـری در کناره ها.
وی ادامـه داد: مهم تریـن عیـوب داخلـی تختال هـا نیـز شـامل انـواع 
کسیدی، سولفیدی، آلومینایی و...(، ترک مرکزی  ناخالصی های داخلی )ا
یا همان جدایش فیزیکی در سر یا انتهای تختال، حفره در اثر خروج گاز و 

جدایـش ایجادشـده پـس از بـرش طولی تختال اسـت.
مرنـدی افـزود: بـا توجـه بـه اینکـه بازرسـی در واحـد کنتـرل کیفـی ناحیـه 
فولادسازی و ریخته گری مداوم به صورت چشـمی و عمدتاً با استفاده از 
دوربین های دوچشـمی انجام می شـود؛ بنابراین صرفاً عیوب سـطحی 
و عیوب شـکلی تختـال و برخـی از عیوب داخلـی مانند ترک هـای مرکزی 

قابل رؤیـت اسـت و ناخالصی هـای داخلـی و همچنیـن ناخالصی هـای 
ناشـی از حبس پودر قالب در تختال با تجهیزات کنونی قابل مشاهده و 
تفکیک نیسـت و در واحدهای نـورد گرم و نورد سـرد کـه مجهز به تجهیز 
ارزشـمند پارسـی تک هسـتند قابل مشـاهده و ردگیری اسـت که توسـط 
همـکاران بنـده در ایـن نواحـی شناسـایی و از ارسـال محصـولات حـاوی 

ناخالصی بـه مقصد مشـتریان تا حـد ممکن جلوگیـری می گـردد.
وی  افزود: در ماشین شماره 5 ریخته گری از سال گذشته سیستم کنترل 
عیـوب آنلاین نصب شـده   که سـبب افزایش دقـت و بهبود چشـمگیر در 
بازرسی و تشخیص تمامی عیوب فوق الذکر و همچنین افزایش رضایت 

خاطر بازرسان کنترل کیفی شـده است.
وی  افـزود: در سـال جـاری بـا اقدامـات خوبـی کـه در واحدهـای تولیـد و 
تعمیرات و دفاتر فنی مانند ریشه یابی عیوب تکرارشـونده انجام گرفت، 
شـاهد کاهش قابل توجه عیوب تختال بر روی ماشین های ریخته گری 
شـماره 1، 2 و 4 بوده ایم؛ به نحوی که درصد عیوب تختال این ماشین ها 
در سال جاری همواره کمتر از 4 درصد بوده است. درصد عیوب ماشین 
3 در سال جاری متغیر بوده و حالت سینوسی داشته و در برخی از ماه ها 
بیـش از 6 درصـد بـوده کـه لازم اسـت تمرکـز بیشـتری بـر روی علـل بـروز 
عیـب در ایـن ماشـین و راهکارهـای کاهش عیـوب آن انجـام گیـرد. البته 
بیشتر تولیدات این ماشـین گریدهای حسـاس API گروه 5 و همچنین 
گرام  تختال های حساس به ترک دارای کربن در محدوده پریتکتیک دیا
آهـن و کربـن بـوده اسـت. در ماشـین شـماره 5 درصـد عیـوب تختـال در 
سه ماهه ابتدای سال شرایط خوبی نداشته و عمدتاً بیش از 7.4 درصد 
بوده کـه در دو ماه گذشـته درصد عیوب این ماشـین نیز کاهـش یافته و 

در ماه جاری بـه کمتر از 4.2 درصد رسـیده اسـت.
کثـر عیـوب ماشـین شـماره 5 ریخته گـری عیـوب  وی خاطرنشـان کـرد: ا
شـکلی مانند ذوزنقـه ای و پروفیلـی کناره های تختـال و همچنین عیب 

اثـر غلتـک به صـورت شـیار بـوده اسـت.
مرنـدی در خاتمه از تـلاش کارکنان واحد کنتـرل کیفی فولادسـازی که با 
رصـد دقیـق و اطلاع رسـانی به موقـع عیـوب بـه همـکاران خطـوط تولیـد 
سـهم مهمـی در کاهـش درصـد تولیـد تختال هـای معیـوب داشـته اند و 
همچنین از حمایت های مؤثر مدیران کنترل کیفی و فولادسازی تشکر 

و قدردانـی کـرد.
دغدغه اصلی این واحد، دست یابی به رکوردهای کیفی 

در تولید تختال است
محمد فخری، رئیـس تولید ریخته گـری مداوم نیـز در ایـن باره گفـت: در 
سـال های گذشـته واحـد ریخته گـری فـولاد مبارکـه همـواره توانسـته بـه 
رکوردهـای کمّـی تولید چشـمگیری دسـت پیدا کنـد و بـا توجه بـه اینکه 
کنون  در حـال حاضـر ظرفیـت 7.2 میلیـون تـن بـه ثبـات رسـیده اسـت، ا
دغدغـه اصلـی ایـن واحـد دسـت یابی بـه رکوردهـای کیفـی در تولیـد 
تختـال اسـت. در سـال جـاری ایـن امـر مهـم سـرلوحه اهـداف واحـد قـرار 
داده شـده و با تلاش ها و پیگیری هـا و برنامه ریزی دقیـق و بی وقفه کلیه 
تیم هـای درگیـر در واحد توانسـته ایم گام هـای بسـیار مؤثـری در کاهش 
عیوب تختال های تولیدی برداریم و کیفیت محصولات واحد را ارتقای 

چشـمگیری بدهیـم.
تعریف پروژه های زیاد، برگزاری دوره های آموزشی و 

تشکیل کارگروه های متعدد در مسیر کاهش عیوب
وی تصریح کرد: در این راستا پروژه های بسیاری تعریف و در زمینه های 
مربوطـه ازجملـه کیفیت هـای متریال هـای مصرفـی، برگـزاری دوره های 
آموزشی با تمرکز بر موضوع عیوب تختال، ریشه یابی عیوب تکرارشونده 
و... کارگروه های متعددی متشـکل از کارشناسـان واحد تشکیل شده و 
کلیه مسائل به صورت مداوم مورد پایش قرار گرفته است. در حال حاضر 
نتیجه این تلاش هـا منجر به دسـت یابی بـه درصد عیـب ماهیانـه زیر 5 

درصد در کل واحد ریخته گری شـده اسـت.
بـه گفتـه فخـری کاهـش عیـوب تختـال در ماشـین های 1، 2 و 4 بسـیار 
چشـمگیر بـوده، ولـی در ماشـین های 3 و 5 پروژه هـای بهبـود همچنان 
در جریان اسـت تا عیوب عمـده این دو ماشـین هم ریشـه یابی و برطرف 

شـود.
رئیـس تولیـد ریخته گـری مـداوم در بخـش پایانـی سـخنان خـود ضمـن 
قدردانی از کلیه واحدهای درگیر ازجمله دفاتر فنی و تیم های تعمیرات 
و پشـتیبانی جنبـی اظهـار امیـدواری کـرد: در آینـده ای نزدیـک سـایر 
تلاش های همـکاران نیز با دسـت یابی بـه رکوردهای بهتـر در حوزه های 

کمّـی و کیفی بـه ثمر برسـد.

محمد مهدی مرندی
رئیس کنترل کیفی فولادسازی و ریخته گری مداوم 

محمد فخری 
رئیس تولید ریخته گری مداوم

یخته گری مداوم تثبیت کیفیت تختال های تولیدی در ناحیه فولادسازی و ر
رئیس کنترل کیفی فولادسازی و ریخته گری مداوم خبر داد:

 مصطفی عطایی پور
 معاون خرید فولاد مبارکه
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خـبــــــــــــــــــر            
خبــــــــر کوتاه

پنجمین گردهمایی فاز دوم پرورش سفیران تعالی 
 ۱ گروه فولاد مبارکه در روزهای ۳۱ مرداد و  شرکت های 
شهریورماه به میزبانی شرکت فولاد مبارکه با موضوع »تدوین 
نقشه راه تعالی شرکت های گروه« در محل تالار مشاهیر شهر 

درچه اصفهان برگزار شد.
 در این نشست که با حضور علی اصغر آزادی از مدرسین و 
اعضای کمیته علمی جایزه تعالی سازمانی در ایران برگزار شد، 
گروه با توجه به استراتژی های تدوین شده  مدیران تعالی 
در افق 1410 و نقشه راه تعالی سازمانی شرکت های گروه فولاد 
مبارکه، ضمن تشریح فعالیت های انجام شده در راستای تحقق 
سیاست های تعالی و آموخته های کسب شده از رویدادهای 
قبلی، چگونگی آموزش های تعالی برگزارشده برای کارکنان، 
آخرین گزارش های خودارزیابی براساس مدل تعالی سازمانی 
ویرایش 1400، حوزه های بهبود شناسایی شده و برنامه ها و 
اقدامات تدوین شده و اولویت بندی آن ها در قالب »نقشه راه 

تعالی تدوین شده« تا سال 1406 را ارائه کردند.
در طول این رویداد، ضمن اعمال اصلاحات و رفع ابهامات در 
مورد اسناد تهیه شده شرکت ها، به مرور مفاهیم و نکات کلیدی 
مدل تعالی سازمانی با توجه به چالش ها و سؤالات مطرح شده از 

سوی نمایندگان حاضر شرکت ها پرداخته شد.
گاهی در زمینه پروژه های اولویت دار و  ارتقای سطح دانش و آ
نحوه اجرای رویکردهای شرکت های گروه در حوزه های مختلف 
مدیریتی و استفاده از این تجارب در جهت ارتقای نقشه راه های 
تدوین شده توسط مدیران و سفیران تعالی از دیگر دستاوردهای 
رویداد مذکور به شمار می رود. همچنین گزارش های ارائه شده 
این اطمینان را ایجاد کرد که اهداف تعیین شده در خصوص 
جایگاه تعالی سازمان ها در گروه فولاد مبارکه قابل دست یابی 

است.
گفتنی است رویدادهای قبلی پرورش سفیران تعالی در سال 
جاری با عنوان انجام خودارزیابی براساس مدل تعالی سازمانی، 
تدوین نقشه راه تعالی شرکت ها، رهبری مؤثر در شرکت های 
متعالی، تدوین چارچوب پایداری گروه فولاد مبارکه و بازاریابی و 

مدیریت مشتری برگزار شده است.

برگزاری همایش سفیران تعالی 

شرکت های گروه فولاد مبارکه

کاهش ۵ درصدی نرخ مالیات واحدهای تولیدی ابلاغ شد
، ابلاغ کرد. بر اساس این بخشنامه، در  کدامن، معاون درآمدهای مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور، تعدیل نرخ ماده ۱0۵ قانون مالیات های مستقیم از 2۵ درصد به 20 درصد را برای عملکرد سال ۱402 واحدهای تولیدی اشخاص حقوقی دارای پروانه بهره برداری را به ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور محمدتقی پا

راستای سیاست های حمایت از تولید، نرخ مالیات موضوع ماده ۱0۵ قانون مالیات های مستقیم اشخاص حقوقی دارای پروانه بهره برداری از وزارتخانه های ذی ربط در فعالیت های تولیدی در سال ۱402، معادل ۵ واحد درصد کاهش می یابد و این بخشودگی علاوه بر سایر بخشودگی های قانونی اشخاص مذکور است.

تداوم محدودیت های انرژی و تأخیرهای احتمالی در تحویل محصول صنعت کشور را هم دچار چالش می کند

غلامرضا کمالی، مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
مداوم فولاد مبارکه  د ر یکی از برنامه های رادیوفولاد 
از  ناراحتی  ابراز  ضمن  بیاناتی  در  و  شد  حاضر 
محدودیت های بی سابقه برق که موجب از دست دادن فرصت های 
طلایی جهش تولید شده ،به سؤالات مجری این برنامه پاسخ گفت.

الآن در میانه تابستان با توجه به محدودیت های انرژی 
وضعیت فولادسازی چگونه است؟

با توجه به گرمای بی سابقه هوا و محدودیت های شدید انرژی میزان 
کاسته شده؛  قابل توجهی از ظرفیت تولید در ناحیه فولادسازی 
به طوری که در ماه جاری تولید ما کمتر از نصف ظرفیت ناحیه شده است. 
حتی در روزهای اخیر فقط 2 کوره از ۸ کوره در مدار تولید قرار دارند و در 

ساعات محدودی هم 3 و بعضاً 4 کوره تولید می کنند.
 آیا می توان گفت صنعت فولاد کشور به یک صنعت 

فصلی تبدیل شده است؟
بله؛ چند سالی است که ما عملاً با فصلی بودن انرژی مواجهیم و متأسفانه 
سال به سال هم محدودیت ها افزایش پیدا کرده است. این موضوع با 
توجه به اینکه فولاد مبارکه یک صنعت مادر است و صنایع پایین دستی 
زیادی از محصولات فولاد مبارکه استفاده می کنند طبیعتاً خسارات 

قابل توجهی به اقتصاد کشور وارد می کند.
اگر شرایط دمای هوا و تخصیص برق به تولید به همین 

منوال ادامه پیدا کند تا چه زمانی خطوط نورد ما می تواند 
پیوسته به تولید ادامه دهند؟ وضعیت ما در آستانه پاییز به چه 

صورت خواهد بود؟
 با وجود پیش بینی های قبلی و برنامه ریزی های بسیار خوب و استفاده 
کثری در ماه های بدون محدودیت،  از تمام امکانات جهت تولید حدا
تلاش زیادی برای ذخیره تختال انجام شد. امسال متأسفانه دامنه 
گر شرایط  محدودیت های برق بسیار بیشتر از پیش بینی ها بود و عملاً ا
و گرمای هوا به همین شکل ادامه پیدا کند از ابتدای شهریورماه با توقف 
واحد نورد گرم و کاهش حداقل 30 تا 40 درصدی تولید در این ناحیه 
، این شرایط باعث می شود ما  نیز مواجه خواهیم شد. از طرف دیگر
در اجرای تعهدات و تحویل به موقع سفارش ها به مشتریان با مشکل 
مواجه شویم و این محدودیت ها و تأخیرها عملاً می تواند صنعت کشور 

را هم دچار چالش کند.
با توجه به اینکه فولادسازی و بخش های مختلف آن با 

تمام ظرفیت تولید نمی کنند، در فولادسازی و ریخته گری مداوم 
از این زمان فراغت نسبی چگونه استفاده می شود؟

محدودیت های برق و توقف پیاپی کارگاه های تولیدی موجب به هم 
خوردن هماهنگی پاتیل های مذاب در فولادسازی و سرد شدن پاتیل ها 
و مشکلات دمش پاتیل ها می شود و این موارد باعث افزایش هزینه های 
تولید و افزایش تولید ضایعات در فولادسازی می گردد. با این حال، 
کارکنان سخت کوش و پرتلاش ما در فولادسازی با اتکا به دانش و تجربه 
ارزشمند خود توانسته اند موارد ذکرشده و نکات منفی محدودیت های 

انرژی را به حداقل برسانند.
کارکنان این ناحیه در تابستان و با دمای حدود 1600 درجه سانتی گراد با 
تعهد و عزم و اراده مثال زدنی تلاش می کنند که در همین شرایط موجود 
کثری را داشته باشیم که واقعاً قابل تقدیر است و من از  نیز تولید حدا
همین جا دست یکایک این عزیزان را می بوسم. نکته مهم این است 
که ما در همین ماه جاری با وجود مشکلات زیادی که وجود داشت 
توانستیم در زمینه بهبود کیفیت محصولات قدم های خوبی برداریم و 
حتی وضعیتمان را نسبت به ماه قبل بهبود بخشیم. در شرایط فعلی 
تلاشمان را بر پروژه های بهبود، پروژه های مرتبط با ارتقای کیفیت و 

توسعه محصولات و کاهش ضایعات متمرکز کرده ایم.
همچنین با همت و تلاش مهندسان و تعمیرکاران شایسته ناحیه و 

نیروهای تعمیرات مرکزی، تهدید محدودیت انرژی را تا حدودی به 
فرصت تبدیل کرده ایم و شات دان های بلندمدت کوره ها و ماشین های 
ریخته گری را انجام می دهیم. به علاوه فعالیت های توسعه ازجمله نصب 

واحد گاززدایی جدید هم توسط همکاران در حال پیگیری است.
این بهینه سازی ها و بهبودهایی که اشاره کردید تا چه 

اندازه مرتبط به تولیدات جدید است؟
بهینه سازی ها مخصوصاً برنامه هایی که در ماشین ریخته گری شماره 
5 در حال انجام است و همچنین نصب واحد گاززدایی جدید می تواند 
در تولید محصولات با ارزش افزوده بیشتر بسیار مؤثر باشد. ضمن 
اینکه بررسی های کارشناسی زیادی روی فرایند در حال انجام است 
تا ان شاءالله بتوانیم محصولات کیفی تری را تحویل دهیم و رضایت 
مشتریان مخصوصاً مشتریان صنعت نفت و صنعت خودرو را جلب کنیم.
راه اندازی واحد جمع آوری غبارهای شارژ حمل مواد چه 

برکاتی برای ناحیه و خط تولید خواهد داشت؟
در حوزه محیط زیست و جمع آوری غبارها، دو پروژه در ناحیه فولادسازی 
در حال انجام است که یکی از آن ها مربوط به جمع آوری غبارها در 
قسمت کربن دیس شارژ است، محلی که حجم زیادی کُک و هات 
بریکت برای کوره ها شارژ می شود. واحد غبارگیر جدید که در این محل 
در حال نصب است می تواند حجم زیادی از غبارها را جمع آوری کند. 
همچنین طراحی و اجرای پروژه بهینه سازی سیستم غبارگیر سقف کارگاه 
فولادسازی در حال پیگیری است. تمام تلاش شرکت بر این است که با 
تأمین نیازهای خودش در حوزه انرژی، به خصوص برق پایدار، تولید و 
سودآوری خود را حفظ کند. در کنار این تأمین کافی و به موقع در شرکت 
به افزایش بهره وری در حوزه تولید و مصرف انرژی هم نیاز است و این 

موضوع می تواند ما را به تولید فولاد سبز نزدیک کند.
برای بهینه سازی مصارف و افزایش بهره وری در 

فولادسازی و ریخته گری مداوم چه برنامه هایی دنبال می کنید؟
برنامه های زیادی برای افزایش اشتیاق و توانمندسازی کارکنان طراحی 
شده و در حال اجراست. بیش از 20 پروژه اولویت دار در ناحیه فولادسازی 
تعریف کردیم که توسط کارشناسان ناحیه در حوزه فرایند با تشکیل 
تیم های کاری دنبال خواهد شد. هدف این پروژه ها عمدتاً این است 

که ضایعات مخصوصاً ضایعات فلزی در ناحیه کم شود و دوباره کاری ها 
و توقفات اضطراری که عمدتاً ناشی از مشکلات فرایند است کاهش 
یابد. این موارد می تواند به طور غیرمستقیم باعث مصرف بهینه انرژی 

هم بشود.
در حوزه بهینه سازی مصرف انرژی، پروژه هایی نظیر نصب آنالایزر گاز در 
کوره های قوس الکتریکی را پیگیری می کنیم که به بهینه سازی مصارف 
کسیژن در کوره ها، آنالیز  انرژی در کوره های قوس، بالانس بهتر کربن و ا
 FEO آنلاین مواد ورودی به کوره ها کمک خواهد کرد. اقدام دیگر کاهش
سرباره است که به کاهش ضایعات و افزایش ارزش افزوده و سودآوری 

فولاد مبارکه و کاهش مصرف انرژی می انجامد.
کتیو کوره ها می تواند  همچنین نصب کنتورهای جدید اندازه گیری توان ا
موضوع مدیریت انرژی را بهتر کند. مطالعاتی هم در حال انجام است که 
بیشتر درخصوص امکان سنجی برای شارژ آهن اسفنجی به صورت گرم 

در کوره های قوس الکتریکی است.
امکان استفاده از بازیافت انرژی گاز خروجی از کوره ها برای پیش گرم آهن 
اسفنجی یکی دیگر از این پروژه هاست. در حال حاضر مطالعات این طرح 
در حال انجام است و شاید به صورت پایلوت در اشل کوچک این پروژه 

تست و در صورت موفقیت اجرا شود.
انجام این پروژه ها چند درصد کاهش مصرف در 

حوزه های مختلف به همراه دارد؟
برای امسال 10 تا 15 درصد کاهش ضایعات و همچنین کاهش مصرف 

الکترود گرافیتی و فروآلیاژها هدف گذاری شده است.
سخن پایانی؟

فولاد مبارکه برای تأمین انرژی پایدار خود سرمایه گذاری ها و اقداماتی 
اساسی انجام داده است، ازجمله احداث نیروگاه؛ اما به نظر می رسد به 
دلیل ناترازی انرژی در کشور این اقدامات به تنهایی کافی نیست و باید 
دولتمردان با تمهیدات بهتر و کارآمدتری به مدد صنایع بشتابند؛ در 
غیر این صورت با توجه به شرایط اقلیمی که متأسفانه هر سال شاهد 
وخامت هرچه بیشتر آن هستیم، روند ناترازی و محدودیت ها بیشتر نیز 
خواهد شد و صنایع ازجمله صنعت فولاد باید با چالش های جدی تری 

دست وپنجه نرم کنند.

غلامرضا کمالی،مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم

مدیر ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم:

به میزبانی فولاد مبارکه انجام شد؛

هم زمان با روز جهانی عکاسی انجام شد؛

دیدار صمیمانه معاونان تکنولوژی، 
سرمایه های انسانی و سازماندهی و 
مدیر روابط  عمومی با کارکنان واحد 

مستندسازی

گوسـت، روز جهانـی عکاسـی، معاون  هم زمـان بـا ۱۹ آ
تکنولوژی، معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی و مدیر 
روابط عمومی فولاد مبارکه، با حضور در واحد مستندسازی 

از زحمات و عملکرد کارکنان این واحد قدردانی کردند.
به گزارش خبرنگار فولاد، در جریان این دیدار صمیمانه، محمد 
ناظمی معاون تکنولوژی، علیرضا کاظمی معاون سرمایه های 
انسانی و سـازماندهی و محمدجواد براتی مدیر روابط عمومی 
گانه ای بر اهمیت روایتگری و مستندسازی  طی سـخنان جدا
کیـد و  صحیـح و سـریع رویدادهـا و موفقیت هـای سـازمان تأ
خاطرنشـان کردنـد: نقـش روایتگـری در هـر قالبـی از رسـانه و 
سـاختن تصویر درسـت بـرای ذی نفعـان اهمیـت زیـادی دارد. 
امـروز بیـش از هـر زمـان دیگـر مخاطبـان اخبـار و روایت هـا را 
 ، دنبـال می کننـد و به طورقطـع بـه هـر انـدازه کـه بتـوان اخبـار
دسـتاوردها و روند اجرای پروژه های توسعه شـرکت را با سرعت 
گاهی  بیشـتر و اسـتفاده از تصاویر گویاتر، به روزتر و جامع تـر به آ
مخاطبـان رسـاند بـه موفقیـت و ارتقـای برنـد سـازمان بیشـتر 

کمـک کرده ایـم.

معـاون سـرمایه گذاری و امـور شـرکت های فـولاد 
مبارکه، روز سه شنبه ۳۰ مردادماه در بازدید از شرکت 
فـولاد تـاراز چهارمحـال اظهـار داشـت: اقدامـات 
ح هـای توسـعه فـولاد تـاراز انجـام شـده و بـا پیشـرفت  خوبـی در طر
مناسـب، امروز فرصت طلایی برای کسـب درآمـد چندبرابری پیش 
روی این شرکت اسـت. امیدواریم با تلاش کارکنان شـرکت به زودی 
شـاهد بهره بـرداری از آن هـا و خودکفایـی بیشـتر کشـور عزیزمـان 

ایـران باشـیم.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان، 
کبری محمدی افزود: استفاده بهینه از فرصت ها و تسریع در  عباس ا
تکمیل پروژه های توسعه باید مورد اهتمام مدیران شرکت باشد و 

رسیدن به این دستاورد، با همت مضاعف و کار بیشتر میسر است.
وی با اشاره به اینکه مطالعه بازار می تواند به تعیین خط مشی فروش و 
بازاریابی شرکت کمک کند، عنوان داشت: افتتاح خطوط نورد سرد و 
آغاز به کار خط اسیدشویی و بازیابی اسید موجب تکمیل زنجیره تولید 
ورق گالوانیزه در فولاد تاراز  و در نهایت  بهبود شرایط این شرکت می شود.

معاون سرمایه گذاری و امور شرکت های فولاد مبارکه تصریح کرد: نیاز 
به محصولات خط نورد در شرکت های عضو گروه فولاد مبارکه نظیر 
که تأمین  ورق خودرو وجود دارد که از این ظرفیت نیز نباید غافل شد؛ چرا
این نیازها ضمن هم افزایی درون گروهی، می تواند باعث شود شرکت 

فولاد تاراز با ظرفیت کامل فعالیت کند.
وی با بیان اینکه این برهه را باید زمان طلایی شرکت فولاد تاراز دانست، 
عنوان کرد: توجه به طرح های توسعه ای جدید نباید موجب غفلت از 
فعالیت اصلی کارخانه یعنی تولید ورق گالوانیزه شود و براساس مجموع 

شرایط، انتظار سوددهی خوبی از فولاد تاراز داریم.

رکوردشکنی فولاد تاراز علی رغم محدودیت مصرف انرژی
در ادامه محمد خوش خلق، مدیرعامل شـرکت فولاد تـاراز چهارمحال 
ضمـن ارائـه گزارشـی از وضعیـت تولیـد، محدودیـت مصـرف انـرژی در 
ماه های اخیر را یکی از معضلات اصلی این شرکت دانست و اضافه کرد: 
با وجود مشکلات مصرف برق در تابسـتان و کاهش شیفت های کاری، 
رکـورد تولیـد 300 تـن در یـک شـیفت در نـورد فـولاد زریـن بـه  دسـت  آمده 
اسـت و در صـورت رفـع چالش هایـی نظیـر قطعی بـرق، می تـوان خـط را 
به صـورت 24سـاعته فعال نگـه داشـت و به تولید بیشـتر دسـت  یافت.

خوش خلق با بیان اینکه خط اسیدشویی به همت کارکنان فولاد تاراز در 
مراحل پایانی  است اظهار امیدواری کرد به زودی شاهد ثمردهی آن باشیم.
وی با تشریح وضعیت پیشرفت یوتیلیتی ها اذعان کرد: پروژه گازرسانی 
به بویلرها در هفته جاری تکمیل  می گردد تا امکان روشن کردن بویلرها 
فراهم شود؛ همچنین 2 مگاوات برق خریداری شده که تا انتهای ماه در 

دسترس خواهد بود.
کنون تمام ماشین آلات  مدیرعامل شرکت فولاد تاراز تصریح کرد:  هم ا
طرح های توسعه نصب شده و تنظیمات نهایی در حال انجام است؛ 
همچنین انجام تست های سرد از هفته آتی آغاز  می شود تا پس ازاجرای 

تست گرم ،  از انتهای شهریورماه، شاهد تولید ورق اسیدشویی باشیم.
وی  افزود: مجموع تجهیزات نصب شده، وزنی بالغ بر 700 تن دارد که 
هزینه نصب آن مبلغ قابل توجهی می شد؛ اما با اجرای بخش عمده این 
فرایند توسط کارکنان فولاد تاراز، صرفه اقتصادی چشمگیری برای شرکت 

ایجاد شد  که از افتخاراتِ اجرای پروژه های توسعه ای فولاد تاراز است.
گفتنی است در پایان این نشست، مدیران مالی و اقتصادی، فروش و 
گانه ای به تشریح  بازاریابی و تکنولوژی فولاد تاراز طی گزارش های جدا

عملکرد حوزه های خود پرداختند. 

مهدی کویتی معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه 
اعلام کرد، ابلاغیه بانک مرکزی و مجاز دانستن امکان 
استفاده از ارز صادراتی صنایع فلزی برای واردات و یا 
تخصیص به شرکت های هم گروه با نرخ توافقی گامی مهم در حمایت 

از صنعت فولاد، توسعه صادرات و ارزآوری کشور است.
معاون اقتصادی و مالیِ بزرگ ترین هلدینگ فولادی کشور و خاورمیانه، 
اظهار داشت: این تصمیم بانک مرکزی، با هدف حمایت از توسعه 
صادرات و بهبود وضعیت اقتصادی زنجیره فولاد اتخاذ شده و به 
شرکت های فولادی که نقشی حیاتی در اقتصاد کشور ایفا می کنند، اجازه 
می دهد تا از منابع ارزی خود به بهترین شکل ممکن برای توسعه 

اقتصادی کشور بهره برداری کنند.

وی خاطرنشان کرد: این اقدام تحولی قابل توجه در حوزه مدیریت ارزی 
بالأخص در صنعت فولاد به دلیل نقش بی بدیل آن در صادرات و ارزآوری 

غیرنفتی برای کشور خواهد بود.
کویتی این تصمیم جدید بانک مرکزی را گامی مؤثر و مثبت در مسیر 
تقویت بنیه مالی و اقتصادی این صنعت استراتژیک دانست و افزود: 
ارزش صادرات گروه فولاد مبارکه سالانه بیش از یک میلیارد یورو است که 
ما قبل از این، ملزم بودیم ارز حاصل از صادرات را با نرخی پایین تر از نرخ 
بازار آزاد در سامانه نیما عرضه کنیم. این اقدام برای صنعت فولاد و به ویژه 

هلدینگ بزرگ فولاد مبارکه، هزینه های قابل توجهی در پی داشت.
کنون با این تصمیم جدید، امکان  وی در همین زمینه تصریح کرد: ا
استفاده از ارز صادراتی در زنجیره فولاد جهت تأمین مواد اولیه و 

تجهیزات وارداتی و یا حتی فروش به سایر شرکت های هم گروه و با نرخ 
توافقی فراهم شده است. این امر نقش مؤثری در کاهش هزینه های 
تولید و افزایش رقابت پذیری محصولات فولادی در بازارهای داخلی و 
بین المللی خواهد داشت و نویدبخش رشد و بهبود سودآوری برای این 

صنعت در آینده است.
کویتـی همچنیـن بـا اشـاره بـه سیاسـت های دولـت و بانـک مرکـزی در 
حمایت از صنعت فلزات اساسـی بیان کرد: رویکـرد جدید بانک مرکزی 
در اعتمـاد بـه مکانیسـم بـازار بـرای تعییـن نرخ هـا و کاهـش مداخـلات 
دسـتوری، می توانـد زمینه سـاز رشـد پایـدار و ارتقـای جایـگاه جهانـی 
صنعـت فـولاد ایـران شـود؛ درحالی کـه اعمـال نرخ هـای دسـتوری بـرای 
فـروش ارز، منجـر بـه ایجـاد رانـت انتقـال منافـع از گروهـی بـه گـروه دیگـر 

می شـد؛ بنابرایـن بـا اجـرای مصوبـه جدیـد بانـک مرکـزی، ایـن رانت هـا 
از بیـن می رونـد و توزیـع عادلانه تـری از منابـع ارزی بالأخـص بـرای 

شـرکت های صادرکننـده صـورت می گیـرد.
کید کرد: با توجه به  معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه در پایان تأ
چالش های پیش روی صنایع فولادی در بازارهای جهانی، این مصوبه 
می تواند به عنوان یک پشتوانه قوی برای تحقق اهداف توسعه ای این 
صنعت ازجمله فولاد مبارکه عمل کند. لذا ما در گروه فولاد مبارکه، با 
استفاده از این فرصت ایجادشده، برنامه های توسعه ای خود را با سرعت 
بیشتری پیش خواهیم برد و امیدواریم که با تداوم این سیاست های 
حمایتی، بتوانیم سهم بیشتری از بازارهای جهانی را کسب کنیم و به 

رشد اقتصادی کشور کمک کنیم.

فرصت طلایی فولاد تاراز برای کسب درآمد چندبرابری

معاون سرمایه گذاری و امور شرکت های فولاد مبارکه
 در بازدید از شرکت تاراز مطرح کرد؛

امکان استفاده از ارز صادراتی؛ گامی مهم در حمایت از صنعت فولاد،توسعه صادرات و ارزآوری کشور
معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه با اشاره به تصمیم جدید بانک مرکزی تصریح کرد:
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خبر  کوتاه

شما و فولاد

افتخارآفرینی همکاران در عرصه های علمی

مقاله مروری بر لخته سازی زیستی پساب های صنعتی 
آهن و فولاد با عنوان آهن در صنایع  کسیدهای   حاوی ا

 An overview of bio-flocculation of industrial effluents« 
»containing. iron oxides in the iron and steel industries 
نوشته سید مجید آیت، محمد رحمتی و امیر نصراللهی همکاران 
شاغل در واحدهای  دفتر فنی انرژی و سیالات مجتمع فولاد سبا، 
محیط زیست و روابط عمومی فولاد مبارکه، برای چاپ در مجله 
»Desalination and Water  Treatment«  پذیرفته شده است.

سید مجید آیت درباره اهمیت این مقاله گفت: سالانه میلیون ها 
گلومره تبدیل و در  تن کنسانتره آهن در سراسر جهان به گندله یا آ
بخش های مختلف فرایند تولید آهن و فولاد درصد قابل توجهی 
از آن وارد سیستم های تصفیه پساب صنعتی و در نهایت به لجن 
تبدیل می شود. در این بین پرعیار نمودن لجن تولیدی می تواند 
گام مؤثری در زمینه اقتصاد چرخشی به شمار آید و بازده مواد 
کتورهای اساسی پایش فرایندهای تولید آهن  اولیه را که یکی از فا
و فولاد باشد افزایش دهد. روش های میکروبی به دلایلی ازجمله 
حفظ محیط زیست و کاهش تأثیرات مخرب زیست محیطی در 
سال های اخیر اهمیت بسزایی یافته اند. در این مقاله به تفضیل 
پژوهش های صورت گرفته در زمینه تغلیظ و پرعیارسازی میکروبی 
کسیدهای آهن در 20 سال گذشته بررسی و  لجن های حاوی ا

رویکردهای آتی در این زمینه معرفی شده اند.

۹۱۳****۱۳۱
لطفاً مسئولین محترم ترتیبی اتخاذ فرمایند که همانند 
روال قبل به آن دسته از فرزندان کارکنان که با رتبه ممتاز 

قبول می شوند جوایز متناسبی تعلق گیرد.
۹۹۰****۷۷۲

کارکنان و خانواده های شرکت های پیمانکاری اجازه 
استفاده از استخر و باشگاه مجموعه فردوس را ندارند. 

لطفاً مسئولان محترم پیگیری فرمایند.
۹۱۳****۹۷۱

قطع پیامک واریز هزینه های درمان از  سوی شرکت بیمه 
ایران، واریز مبالغ نسخه ها را با ابهام روبه رو کرده و مشخص 
نیست چه مبلغی به حساب کارکنان واریز می شود. لطفاً 

مدیریت درمان فولاد مبارکه پیگیری نمایند.
۹۹۰****۷۴۶

لطفاً مسئولان محترم اطلاع رسانی نمایند که کمک هزینه 
سفرهای کوتاه مدت )چادگان( و همچنین تولد همسران 

چه زمانی پرداخت خواهد شد.
۹۱۳****۶۹۹

ازمسئولین مربوطه درخواست داریم نظارت بیشتری 
نسبت به عملکرد بیمه ایران داشته باشند. بیش ازیک 

ماه است که هنوز مبلغ نسخه ها پرداخت نشده است.
همکار گرامی دارای شماره ۶۴۷****۹۱۳ضمن 
تشکر از ارتباط شما با خبرنامه فولاد به اطلاع می رساند 
پیام شما دریافت و جهت اخذ پاسخ برای مسئولان 

ذی ربط ارجاع گردید.

کاهش تولید صنعتی در منطقه یورو
در ژوئن سال جاری میلادی، تولیدات صنعتی در منطقه یورو نسبت به ماه می 0.۱ درصد کاهش یافت، درحالی که در اتحادیه اروپا بدون تغییر باقی ماند. در مقایسه با ژوئن 2023 نیز تولید صنعتی در منطقه یورو 3.۹ و در اتحادیه اروپا 3.2 درصد کاهش یافت. تولید انرژی در منطقه یورو در ژوئن 2024 به میزان ۱.۹ درصد نسبت 

به ماه قبل و 2.۶ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش یافت. در اتحادیه اروپا نیز تولید انرژی به ترتیب ۱.4 و 2.۶ درصد افزایش داشت. بانک مرکزی اروپا همچنین پیش بینی تورم خود را از 2.3 درصد در سال 2024 به 2.۵ درصد و در سال 202۵ از 2 درصد به 2.۵ درصد افزایش داد.

سید مجید آیت ، کارشناس دفتر فنی انرژی و سیالات سبا 

محمد رحمتی، کارشناس محیط زیست فولاد مبارکه

امیر نصراللهی، آنالیست روابط عمومی و امور بین الملل

با همکاری کارگروهی متشکل از واحدهای تعمیرات 
نورد، دفتر فنی تعمیرات سبا، واحد بومی سازی و خرید 
فولاد مبارکه و با اعتماد به توان و تخصص شرکت های 
ســازنده داخلی، موتورهــای ســنکرون ۶ مــگاوات قفســه های نورد 
فولاد سبا با موفقیت بومی سازی و علاوه بر صرفه جویی یک میلیون 

یورویی، کشور از واردات این نوع موتور بی نیاز شد.
خبرنگار فــولاد در پــی کســب این موفقیــت بــزرگ، نظــر برخی از رؤســا، 
کارشناســان و تکنســین های مربوطه را جویا شــده اســت. ماحصل این 

گفت وگوها را در ادامه می خوانید.
مهدی ناظم الرعایا، رئیس نورد فولاد سبا

با توجه بــه اینکه رفع مشــکلات تأمین قطعــات و تجهیزات اســتراتژیک 
خطوط تولید یکی از مهم ترین اهداف فولاد مبارکه اســت، بومی ســازی 
استاتور موتور قفسه 7 نورد سبا در اولویت قرار گرفت و با تشکیل جلسات 
مشترک با واحدهای بومی سازی، دفتر فنی تعمیرات و شرکت سازنده این 
مهم رقم خورد و در حین فرایند ساخت نیز بازرسی ها و تست های مختلف 
به همراه کارگروه مربوطــه انجام  و پــس از آن، در زمان مناســب عملیات 
نصب و راه اندازی صورت گرفت. به لطف خداوند پس از تست های حین 
تولید و گذشت چندین ماه، تجهیز یادشده عملکرد قابل قبولی داشته 
است. ازاین رو از حمایت مدیریت و کارگروه مربوطه که ریسک بالای کار را 

پذیرفتند و در این زمینه تلاش کردند تشکر و قدردانی می نماییم.
مهدی قاسمی، رئیس دفتر فنی تعمیرات سبا

 هزینه زیــاد واردات و وجــود تحریم ها، کارشناســان فولاد مبارکــه را بر آن 
داشت تا در راستای حمایت از تولید داخل، بومی سازی این دو تجهیز را 

در دستور کار خود قرار دهند.
 بومی سازی استاتور و قطب های موتور 6 مگاوات قفسه ها که از موتورهای 
حیاتی خط نورد فولاد ســبا به شــمار می آید، ضمن اینکه باعث شــد به 
دانش فنی ساخت این قبیل موتورها دست یابیم و کشورمان از واردات 
این تجهیز بی نیاز شــود، فراینــد و زمان تأمیــن این قبیل موتورهــا را هم 

بسیارکوتاه تر و سریع تر کرد.
مهدی کاردان، سرپرست تعمیرات نورد سبا

واحد نورد سـبا شـامل 7 قفسـه نورد اسـت که وظیفه قفسـه ها دریافت 
اسلب از قسـمت کوره تونلی و سـپس کاهش ضخامت اسلب و تحویل 
ورق بـا ضخامـت مشخص شـده بـه قسـمت دانکویلـر اسـت. تـوان 
موردنیـاز قفسـه های نـورد توسـط موتورهـای سـنکرون 4 تـا 6 مگاواتـی 
تأمیـن می شـود کـه موتـور قفسـه های 1 تـا 6 سـاخت کارخانـه آنسـالدو 
ایتالیـا و موتـور قفسـه 7 نیـز توسـط کارخانـه VEM آلمـان طراحـی و 

سـاخته شـده اسـت.
در اردیبهشت سال 1402، در اثر اتصالی در کلاف های استاتور موتور قفسه 
3 به مدت 2 ماه از مدار خارج گردید و با توجه به موجود بودن فقط یک 
کلاف استاتور در انبار سبا، به ناچار، جهت دمونتاژ کلاف معیوب و مونتاژ 
کلاف ســالم در فریم اســتاتور به محل کارگاه یکی از شرکت های پیمانکار 
منتقل شد و پس از 2 ماه استاتور موتور قفسه 3 نصب و شرایط قفسه های 
نورد به حالت عادی برگشت. با توجه به عدم نبود یدکی موتور قفسه های 
نورد، پس از برگزاری جلســات متعدد و بررســی های همه جانبه توســط 
واحد تعمیرات نورد سبا، دفتر فنی تعمیرات سبا و واحدهای بومی سازی 
و خرید فولاد مبارکه، مقرر شد یک موتور کامل شامل استاتور و روتور توسط 

سازندگان داخلی طراحی و بومی سازی گردد.
به دلیل حساسیت بســیار زیاد و اهمیت موتورهای قفســه های نورد در 
خط تولید نورد پیوســته ســبا، جهت انتخــاب پیمانکار مــورد نظر برای 
بومی سازی موتور 6 مگاوات سنکرون، از کارخانجات توانمند در زمینه 

ساخت موتورهای MV دعوت به عمل آمد. در جلسات متعدد و با انجام 
گفت وگوهای کارشناسی در نهایت مقرر گردید که با توجه به دانش فنی، 
تجربه و بررســی ســوابق قبلی و پس از برگــزاری مناقصه، ســاخت روتور و 

گذار گردد. استاتور 6 مگاوات سبا به شرکت رشد صنعت نیرو وا
کامران نصوحی ، کارشناس برق تعمیرات نورد سبا

پس از ابلاغ ساخت موتور به پیمانکار، در تمامی مراحل طراحی ساخت و 
تست، تیم هایی از سرپرستان و کارشناسان تعمیرات نورد سبا، دفتر فنی 
تعمیرات و بومی سازی، نظارت و کنترل کاملی بر عملیات ساخت موتور 
داشتند. همچنین کارشناسان شرکت رشد صنعت جهت صحت سنجی 
و راســتی آزمایی ابعادی، در مــوارد موردنیاز در شــات دان های مختلف 
در نورد ســبا حضور یافتنــد و در نهایــت در آبان مــاه 1402 پــس از تکمیل 
تست های موردنظر اســتاتور بومی سازی شــده به محل موتور روم نورد 

سبا حمل شد.
علیرضا اکبری،  فورمن برق تعمیرات نورد سبا

با توجه به اینکه برای اولین بار استاتور موتورهای آنسالدو توسط شرکت 
سازنده داخلی طراحی و ساخته شده بود لازم بود جهت تست گرم استاتور 
بومی سازی شــده، همه جوانب در نظر گرفته شود. در نهایت با تصمیم 
سرپرست تعمیرات و رئیس تولید نورد و تأیید مدیر عملیات سبا مقرر شد 
در اسفندماه 1402 استاتور بومی سازی شده جایگزین موتور قفسه 5 گردد 
که به فضل الهی و با همت و همکاری تمامی واحدهای مختلف، قفسه 
5 نورد سبا با استاتور ســاخت ایران راه اندازی و بهره برداری گردید و پس 
از گذشت حدود 6 ماه عملکرد موتور بسیار مناسب و مشابه موتورهای 

سازنده اصلی است.
موسوی، کارشناس قطعات یدکی دفتر فنی تعمیرات سبا

با نظارت مستقیم کارشناسان فولاد ســبا این دو تجهیز )استاتور+ فریم 
و کلاف سیم پیچ( بومی سازی شــد و به صورت قطعه یدکی در خط نورد 
گرم ســبا مورد آزمایش قرار گرفت و ســرانجام پس از اطمینــان از حصول 
کیفیت لازم و تأیید کارشناســان واحد، با موفقیت به بهره برداری رسید. 
کنون بیش از 6 ماه اســت که در مدار تولید با موفقیت در  این قطعه هم ا

حال کار است.
احمدرضا دهقانی، کارشناس بومی سازی

بعــد از برگزاری جلســات متعدد بیــن کارشناســان دفتر فنــی تعمیرات، 
تعمیــرات ناحیــه نــورد، واحــد بومی ســازی، واحــد خریــد و همچنیــن 
ارزیابی شرکت های سازنده داخل کشــور، شرکت رشد صنعت نیرو برای 

بومی سازی این استاتور 6 مگاوات انتخاب گردید.
ابراهیم نجفی، کارشناس خرید

تأمین این استاتور از شرکت سازنده خارجی در شرایط تحریم با صرف زمان 
زیاد و مبلغ حدود یک میلیون و 130 هزار یــورو امکان پذیر بود. بنابراین 
ترجیح داده شــد که این تجهیز با همکاری شــرکت های سازنده داخلی 

بومی سازی و یک میلیون یورو صرفه جویی ارزی تأمین گردد.
علی عادلی، تکنسین قطعات یدکی

با بومی ســازی این تجهیز از نظر تأمین قطعات یدکی موتــور از این پس 
هیچ گونه نگرانی وجود نخواهد داشــت. همچنین بــا توجه به ضمانت 
این تجهیز توسط شرکت سازنده، در صورت بروز هرگونه اشکال یا خرابی، 
کارشناسان مربوط در سریع ترین زمان ممکن جهت ارائه مشاوره و سایر 

اقدامات لازم در خط نورد مجتمع فولاد سبا حاضر خواهند شد.
عباس حاجیان، تکنسین برنامه ریزی

از ویژگی هــای خــاص این موتورهــای ســنکرون فرکانس متغیر، تــوان 6 
مگاوات، ولتاژ 1650 ولت و فرکانــس 5.5 تا 15 هرتز، رنج دور متغیر 0 تا 300 

دور را به صورت چپ گرد و راست گرد برای قفسه های نورد تأمین می کند.

دست یابی به دانش فنی ساخت موتورهای 
توان بالا توسط سازندگان داخلی

مهدی قاسمی
 رئیس دفتر فنی تعمیرات سبا

مهدی ناظم الرعایا
 رئیس نورد فولاد سبا

مهدی کاردان
سرپرست تعمیرات نورد سبا

کامران نصوحی  
 کارشناس برق تعمیرات نورد سبا

کبری علیرضا ا
  فورمن برق تعمیرات نورد سبا

موسوی
 کارشناس قطعات یدکی دفتر فنی تعمیرات سبا

احمدرضا دهقانی
 کارشناس بومی سازی

علی عادلی
تکنسین قطعات یدکی

عباس حاجیان
 تکنسین برنامه ریزی
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دیدار معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی با آزادگان شرکت به مناسبت 
سالروز بازگشت آزادگان هشت سال دفاع مقدس به میهن اسلامی

تقدیــر از پزشــکان طــب کار فــولاد مبارکــه بــه مناســبت گرامیداشــت روز پزشــک  بــا 
حضور جمعی از معاونان و مدیران فولاد مبارکه

دیــدار مدیــران مجتمــع فــولاد ســبا بــا پزشــکان و کادر درمــان بهــداری مجتمــع بــه 
مناسبت روز پزشک

عکس نوشت
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خروج فولاد از تور نیما

لزوم تقویت همکاری با ایران در بخش معدنسهم ۴ درصدی سیمیدکو از تولید کنسانتره سنگ آهن کشور

سالیونیانگ دی ینگ سفیر سنگال در تهران در جلسه ای با مدیر روابط 
بین الملل ایمیدرو گفت: در گام نخست می توان موافقت نامه مشترک 
جدیدی برای بهره برداری از یک معدن سنگ آهن در سنگال تنظیم 
کرد و شخصاً عهده دار هماهنگی های لازم برای تبادل این موافقت نامه 
خواهم بود. فضل الله حیدری فرزان، مدیر روابط بین الملل ایمیدرو نیز 
کتشاف و آموزش فرایند تولید مواد معدنی  گفت: آموزش زمین شناسی، ا
به مهندسان سنگالی، شروعی تازه برای همکاری های دو طرف است.

گیــر  محمــود لنــدی، مدیرعامــل شــرکت صنعتــی و معدنــی توســعه فرا
ســناباد گفــت: کارخانــه سنگ شــکن و خردایــش ســنگ ســیمیدکو بــا 
تولیــد بیــش از 4 میلیــون و ۳۹۶ هــزار تــن، رکــورد تولیــد ســالانه در ایــن 
شــرکت را کــه پیــش از ایــن 4 میلیــون و ۳۳۹ هــزار تــن بــود، جابه جــا 
کــرد. بــا توجــه بــه تولیــد 2 میلیــون و ۵۹۵ هــزار تن، بیــش بــر 4 درصد از 
کنســانتره ســنگ آهن کشــور در این معدن مســتقر در ســنگان خواف 
تولیــد می شــود.

خبر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به 
تصمیم اخیر بانک مرکزی درباره صنعت فلزات اساسی گفت: 
با گشایش صورت گرفته، از این پس صادرکنندگان می توانند ارز 
موردنیاز خود را برای تأمین اولیه از محل ارز حاصل از صادرات 
کنند. همچنین تولیدکنندگان می توانند تجهیزات  تأمین 
خ  موردنیاز دیگر شرکت های حاضر در زنجیره فولاد را با نر

توافقی تأمین کنند.
به گزارش ایراسین، در ادامه اقدامات حمایتی شورای عالی 
کم در بازار سهام، بانک مرکزی نیز  بورس برای بهبود وضعیت حا
در دو روز گذشته تسهیلاتی را برای صادرکنندگان فعال در صنایع 
فلزی در نظر گرفته و بر این اساس، کمیته بازگشت ارز حاصل از 
صادرات، امکان واردات در ازای صادرات شرکت مدنظر و سایر 

شرکت های هم گروه را با نرخ توافقی مجاز دانست.
توضیحات رئیس کل بانک مرکزی

به گفته محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی، طبق این 
تصمیم، امکان واردات، در ازای صادرات صنایع فلزی، فلزات 
خ توافقی مجاز اعلام  رنگی و سایر شرکت های هم گروه، با نر

شده است.
کید کرد: کمیته بازگشت ارز حاصل از  رئیس کل بانک مرکزی، تأ
صادرات با بهره گیری از ظرفیت تبصره بند 1 ماده ۸ آیین نامه فوق، 
برای توسعه صادرات صنایع فلزی از یک سو و تأمین مصارف ارزی 
زنجیره مذکور از قبیل تأمین مواد اولیه، تجهیزات و ماشین آلات و 
همچنین تأمین انرژی های موردنیاز این صنعت از سوی دیگر، 
امکان واردات در ازای صادرات ایشان و سایر شرکت های هم گروه 
را با نرخ توافقی مجاز دانسته است. بر این اساس، منابع حاصل 
از صادرات همه اقلام تولیدی و زنجیره صدرالاشاره می تواند 
به مصارف ارزی مربوط به این زنجیره حسب تشخیص وزارت 

صنعت، معدن و تجارت تخصیص داده شود.
فرزین اعلام کرد: این تصمیم موجـب افزایش صادرات صنعت 
فـولاد و فلـزات رنگیـن اساسـی بـه علـت جذابیـت ایجادشـده 
در صـادرات می شـود و به تبـع آن، تأمیـن ارز پروژه هـای توسـعه 
زنجیـره فـولاد و فلـزات رنگیـن اساسـی، تسـهیل و تسـریع 
می شود. این موضوع البته بر درآمدهای آینده و رشد تولیدات 
محصـولات شـرکت های فـولادی و فلـزی حاضـر در بـورس نیـز 

مؤثـر خواهـد بـود.
توضیحات رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

در این زمینه، بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران، به تأثیر برنامه حمایتی بانک مرکزی بر صنعت فلزات اساسی 
اشاره کرد و گفت: این اقدام می تواند بر صنعت فلزات اساسی اثر 

مثبتی داشته باشد.
بهرام سبحانی با اشاره به وجود دو معضل اساسی صنعت 
فلزات اساسی توضیح داد: در گذشته، با وجود آنکه شرکت های 
صادرکننده، مواد اولیه و کالاهای واسطه تولید خود را عملاً بر 
مبنای نرخ ارز بازار آزاد تأمین می کردند و در نتیجه هزینه تمام شده 
تولیدشان نیز بر مبنای همین نرخ تعیین می شد، مجبور بودند 
ارز حاصل از صادراتشان را با قیمتی بسیار پایین تر از نرخ بازار آزاد، 
در سامانه نیما به فروش برسانند که این امر باعث وارد شدن ضرر 

و زیان سنگین به صادرکنندگان شده بود.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به دومین مشکل 
کنون صادرکنندگان به  ، اعلام کرد: تا صنایع فلزی در حوزه ارز
تحویل ارز حاصل از صادرات و ثبت نام ارز موردنیاز خود، برای 
تأمین مواد اولیه ملزم بودند. این اتفاق به معنای آن بود که 
صادرکنندگان امکان استفاده از ارز به دست آمده از محل فعالیت 

خود را نداشتند.
کنـون گشایشـی  کیـد کـرد: بـا تصمیـم اخیـر بانـک مرکـزی، ا او تأ
کـه  در کار صنایـع فلـزی ایجادشـده، اسـت؛ بـه ایـن معنـی 
صادرکننـدگان از ایـن پـس می تواننـد ارز موردنیـاز خـود را بـرای 
تأمیـن اولیـه، از محـل ارز حاصـل از صـادرات تأمیـن کننـد. ایـن 
اقدام بانـک مرکـزی، روند فعالیت شـرکت های فعـال در صنایع 

فلـزی را تسـریع خواهـد کـرد.
سبحانی گفت: به دنبال این تصمیم بانک مرکزی، تولیدکنندگان 
محصولات خود را صادر و در مقابل با تأیید وزارت صمت به 
واردات محصولات موردنیاز خود اقدام خواهند کرد. همچنین 
در این میان تولیدکنندگان می توانند تجهیزات موردنیاز دیگر 

شرکت ها را در زنجیره فولاد و با نرخ توافقی تأمین کنند.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد در پایان با اشاره به رویکرد 
کید کرد: دولت پزشکیان  دولت چهاردهم در حوزه اقتصاد تأ
اعتقادی به قیمت گذاری دستوری ندارد و معتقد است بازار باید 
تعیین کننده نرخ کالاها باشد. این موضوع اتفاق مثبتی است که 
به مرور شاهد اثر مثبت آن بر صنایع مختلف ازجمله صنعت فلزات 

اساسی خواهیم بود.

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران مطرح کرد؛

بهرام سبحانی
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

رویداد تجربه محور هوش مصنوعی در صنعت فولاد و 
پروژه های مرتبط،۲۹ مردادماه ۱۴۰۳،  به همت واحد 
مهندسی کارخانه فولاد مبارکه و با همکاری ایریسا 
پرایم و با حضور جمعی از متخصصان و بهره برداران این حوزه در 

مجموعه فرهنگی - ورزشی فردوس فولاد مبارکه برگزار شد.
در این رویداد تجربه محور که جنبه آموزشی نیز داشت، محمدرضا 
شریفی، مدیر مهندسی کارخانه فولاد مبارکه، در بیاناتی استفاده از 
هوش مصنوعی و اثرگذاری آن در پروژه های فولادی را در دو حوزه 
کلی تحویل دادنی ها و مدیریت پروژه تشریح کرد و گفت: این فناوری 
می تواند در بهبود زمان بندی، کاهش هزینه ها و مدیریت بهتر منابع 
نقش مؤثری ایفا کند. سیستم های مبتنی بر هوش مصنوعی می توانند 
با تجزیه وتحلیل داده های پروژه های قبلی و پیش بینی مشکلات 
احتمالی، به بهینه سازی زمان بندی و کاهش هزینه ها کمک کنند. این 
امر به ویژه در پروژه های بزرگ صنعتی از اهمیت ویژه ای برخوردار است.

 وی با اشاره به اینکه هوش مصنوعی می تواند به شناسایی و مدیریت 
ریسک های مختلف در پروژه های صنعتی کمک کند، افزود: با استفاده 
از مدل های پیش بینی، می توان ریسک های مالی، فنی و زمانی را 

پیش بینی و راهکارهایی برای کاهش آن ها ارائه کرد.
شریفی خاطرنشان کرد: کاربرد هوش مصنوعی در پروژه های بزرگ 

صنعتی، در زمینه مدیریت منابع انسانی نیز از اهمیت بالایی برخوردار 
است. هوش مصنوعی می تواند با تحلیل داده های مربوط به عملکرد 
کارکنان، نیازهای آموزشی و توسعه ای آن ها را شناسایی کند و برنامه های 

مناسبی برای بهبود عملکرد و افزایش بهره وری ارائه دهد.
ترویج مفهوم هوش مصنوعی در بدنه متخصصان فولاد 

مبارکه  از اهداف این رویداد است
در ادامه این رویداد، میلاد حلاجیان، مدیر توسعه فناوری، نوآوری 
و گسترش مشارکت های ایریسا )ایریسا پرایم( نیز اظهار کرد: هوش 
مصنوعی به عنوان یکی از فناوری های نوظهور سهم بسزایی در ارتقای 
کارایی فرایندهای صنایع معدنی و فولادی دارد و ترویج مفهوم هوش 

مصنوعی در بدنه متخصصان فولاد مبارکه از اهداف این رویداد است.
وی ادامه داد: در واقع متخصصان فولاد مبارکه با شناخت بیشتر از این 
حوزه، می توانند در چاره جویی برای بهبود فرایندها و سیستم ها، هوش 

مصنوعی را به عنوان ابزار مدنظر داشته باشند.
حلاجیان معتقد است با توجه به رویکردهای واحد تحول دیجیتال فولاد 
مبارکه، این مجموعه می تواند متولی به کارگیری این فناوری های نوظهور 
باشد؛ ازاین رو شناخت بیشتر این فناوری ها در بدنه فولاد مبارکه تعریف و 

اجرای موفقیت آمیز پروژه های پیش رو را تسهیل خواهد کرد.
پس از آن، فرزانه طاهری، رئیس هوش مصنوعی و علم داده شرکت ایریسا 

نیز مطالبی در خصوص کارکردهای هوش مصنوعی در بخش های 
مختلف فولاد مبارکه و همچنین مباحثی در خصوص اینکه چگونه 
می توان به کمک هوش مصنوعی عملکرد بهتری در بخش های مختلف 

داشت ارائه کرد.
در ادامه، نوید ضیایی از دانشجویان و کارشناسان حوزه هوش مصنوعی 
به ارائه تکنیک های هوش مصنوعی پرداخت و هادی ویسی عضو 
هیئت علمی دانشگاه تهران با عنوان »گفت وگو با ماشین ها، انقلاب مدل 

زبانی بزرگ« در خصوص کارکردهای هوش مصنوعی مطالبی ارائه کرد.
صنعت فولاد با بهره گیری از هوش مصنوعی می تواند به 

مزایای فراوانی دست یابد
جواد ابراهیم نژاد کارشناس طراحی برق، اتوماسیون، الکترونیک، 
مخابرات واحد مهندسی کارخانه فولاد مبارکه نیز در این باره گفت: 
هوش مصنوعی )AI( به عنوان یکی از فناوری های نوین و تحول آفرین، 
در سال های اخیر نقش برجسته ای در صنایع مختلف ایفا کرده است. 
، از جمله  صنعت فولاد به عنوان یکی از پایه های اقتصادی هر کشور
صنایعی است که با بهره گیری از هوش مصنوعی می تواند به مزایای 
فراوانی دست یابد. هوش مصنوعی به دلیل توانایی در پردازش و تحلیل 
داده های بزرگ، می تواند به بهبود چشمگیر در فرایندهای تولید، کاهش 
هزینه ها و افزایش بهره وری در صنایع فولاد منجر شود. این فناوری با 

استفاده از الگوریتم های پیشرفته می تواند به پیش بینی دقیق تر نیازها، 
بهینه سازی زنجیره تأمین و کاهش ضایعات کمک کند. بهینه سازی 
فرایندهای تولید به کمک تحلیل داده های آن، می تواند به شناسایی 
گلوگاه ها و ارائه راهکارهای بهینه برای کاهش زمان تولید و افزایش کیفیت 
محصولات کمک کند. سیستم های هوش مصنوعی با تجزیه وتحلیل 
الگوهای مصرف انرژی و شناسایی نقاط ضعف، می توانند راهکارهایی 
برای بهبود کارایی انرژی و کاهش مصرف ارائه دهند. هوش مصنوعی از 
طریق سیستم های بینایی ماشین و تحلیل داده ها می تواند به کنترل 
کیفیت دقیق تر محصولات فولادی کمک کند. این فناوری قادر است 
عیوب سطحی و داخلی محصولات را شناسایی و از ورود محصولات 
معیوب به بازار جلوگیری کند. توسعه و سرمایه گذاری در فناوری های 
هوش مصنوعی باید به عنوان یک استراتژی اصلی در صنعت فولاد 
موردتوجه قرار گیرد تا این صنعت بتواند همگام با تغییرات تکنولوژیکی، 

به سمت آینده ای پایدارتر و کارآمدتر حرکت کند.
وی در خاتمه از مدیرعامل، معاونان، مدیران و کلیه کارکنان قسمت های 
ذی ربط که همواره از فناوری های جدید در راستای دست یابی به مزایای 
رقابتی و تقویت جایگاه فولاد مبارکه در بازارهای جهانی حمایت نموده اند 
و همچنین از همه همکاران فولاد مبارکه و شرکت ایریسا در برگزاری این 

رویداد، تشکر و قدردانی کرد.

برگزاری رویداد تجربه محور هوش مصنوعی در صنعت فولاد
به همت واحد مهندسی کارخانه فولاد مبارکه و با همکاری ایریسا پرایم انجام شد؛

می
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د ف
سعی

     
 

برای نخستین بار در فولاد مبارکه، با تشکیل کارگروهی 
متشکل از قسمت طراحی ساختمان واحد مهندسی 
کارخانه و شرکت مشاور کوشه سازان مانا، عضو پارک 
علم و فناوری شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان، دانش پایش 
سلامت سازه ها در پروژه مقاوم سازی، بازسازی و ترمیم سازه های 
بتنی تونل ها و زیرزمین های برق و سیالات اویل سیلر واحد نورد گرم 

بومی سازی شد.
کارشناس طراحی و مهندسی واحد  مهدی عسگری سیاهبومی، 
گفت: فرایند  کارخانه فولاد مبارکه و مسئول این پروژه  مهندسی 

بومی سازی دانش پایش سلامت سازه های خط تولید نورد گرم طی 
ارسال درخواست خدمات طراحی شماره 11۸۸7 واحد نورد گرم از سال 
1400 آغاز و با پیشنهاد اولویت سرمایه گذاری شماره 101۹ در سال 1401 وارد 
مرحله ارزیابی، انتخاب دانش و ارائه راهکارهای علمی مقاوم سازی شد.

وی در تشریح این پروژه گفت: با تشکیل کارگروهی از قسمت طراحی 
ساختمان واحد مهندسی کارخانه و شرکت مانا، عضو پارک علم و فناوری 
شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان، برای اولین بار در فولاد مبارکه از این 

دانش در مقاوم سازی سازه های بتنی ناحیه نورد گرم استفاده می شود.
به گفته عسگری، سازه های بتنی زیر خط تولید نورد گرم با توجه به داشتن 
عمر نسبتاً طولانی در شرایط افزایش ظرفیت، اعمال بارهای دینامیکی و 
شرایط محیطی مانند وجود رطوبت و بخار آب خصوصاً در قسمت تونل 
اویل سیلر دچار آسیب های شدید شده بود. در بخش زیرین خط تولید 
نورد گرم، سازه های زیرزمینی شامل تونل های تأسیسات، کانال های 
انتقال آب و چندین دستگاه پله بتنی وجود دارد که بر اثر شرایط محیطی 
سخت طی سال های گذشته دچار آسیب های شدید سازه ای شده بود 
و مشاهدات نشان می داد عرض ترک در سازه های بتنی در بسیاری از 
ستون ها، تیرها و دیواره ها خارج از محدوده میزان مجاز و بیش تر از 4 
میلی متر است. در نقاط زیادی آرماتورهای سازه به حدی دچار خوردگی 
گردیده که در بعضی نقاط کاملاً پودر شده و عملاً آرماتوری در باربری سازه 
مشارکت نمی کند. کاور بتن در نقاطی از دیواره ها و ستون ها جدا شده و 

هسته بتن و آرماتورهای آن در معرض آسیب بیشتر قرار گرفته اند.
کارشناس طراحی و مهندسی واحد مهندسی کارخانه فولاد مبارکه 
خاطرنشان کرد: پایش سلامت سازه ها از مسائل روز علمی رشته عمران در 
دنیاست. دست یابی به این دانش و فراهم نمودن تجهیزات موردنیاز آن 
یکی از چالش های پیش رو در برابر این تکنولوژی در کشور بوده است. در 
سال های اخیر به دلیل تحریم های ظالمانه اعمال شده علیه کشورمان، 
، محدودیت ها و  محدودیت های تبادلات مالی و افزایش قیمت ارز
چالش هایی را در زمینه واردات تجهیزات و نرم افزارهای موردنیاز، ایجاد 
کرده است. به همین دلیل بومی سازی این تکنولوژی )دانش( روز دنیا با 

در نظر گرفتن نیازهای داخلی، مورد توجه قرار گرفت.
مسئول پروژه مقاوم سازی، بازسازی و ترمیم سازه های بتنی تونل ها 
کید کرد:  و زیرزمین های برق و سیالات اویل سیلر واحد نورد گرم تأ
بومی سازی تکنولوژی یا دانش پایش سلامت سازه ها با در نظر گرفتن 
تمامی جنبه های علمی، تجهیزاتی و نرم افزاری آن، برایند انجام کار 
گروهی و دانش بنیان چندساله بوده است. در این زمینه متخصصانی 
از رشته های سازه )عمران(، الکترونیک، مکاترونیک و کامپیوتر در کنار 
یکدیگر به انجام تحقیقات، بررسی مقالات علمی متعدد، طراحی 
و ساخت تجهیزات موردنیاز شامل دستگاه داده بردار دینامیک، 
سنسورهای ارتعاش سنج با دقت موردنیاز و تهیه نرم افزار جهت 

داده برداری و پردازش های اولیه و ثانویه تحلیل داده ها پرداختند.

 وی افزود: پایش سلامت سازه در این پروژه قبل و بعد از مقاوم سازی 
سازه ها انجام و نتایج، مقایسه می شوند. تیم تخصصی پس از طی مراحل 
مطالعات، طراحی، ساخت و استفاده از تجهیزات و نرم افزار موردنیاز، 
مفتخر است برای اولین بار در فولاد مبارکه با استفاده از زیرساخت های 
فراهم شده، از تکنولوژی پایش سلامت سازه ها، جهت افزایش بهره وری 

پروژه مقاوم سازی سازه های زیرزمینی نورد گرم استفاده کند.
عسگری با بیان اینکه پروژه مقاوم سازی، بازسازی و ترمیم سازه های بتنی 
تونل ها و زیرزمین های برق و سیالات اویل سیلر نورد گرم طی قرارداد 
شماره 4۸5660۸5 در حال اجراست، ادامه داد: مدت زمان ضمانت 

گارانتی( آن 40 ماه از تحویل موقت پروژه است. (
کارشناس طراحی و مهندسی واحد مهندسی کارخانه فولاد مبارکه گفت: 
با عنایت به گذشت بیش از 30 سال از احداث مجتمع فولاد مبارکه و بیم 
از روبه زوال رفتن سازه ها در اثر شرایط محیطی امید است با توسعه این 
فعالیت در سایر نواحی، بتوان در افزایش کیفیت نگهداری از سازه ها و 
هدفمندسازی هزینه های تعمیراتی ایفای نقش کرد و از وقوع مخاطرات 

و حوادث ناشی از عدم تشخیص آسیب های سازه ای جلوگیری نمود.
وی در پایان از مساعدت مدیریت های مهندسی کارخانه، نورد گرم، 
اجرای پروژه های نورد گرم به عنوان نظارت عالی، شرکت فنی مهندسی 
فولاد مبارکه به عنوان دستگاه نظارت و همکاری کارکنان و کارشناسان 

واحدهای قراردادهای خرید و بازرسی فنی قدردانی کرد.

دست یابی به دانش فنی پایش سلامت سازه ها در فولاد مبارکه

مهدی عسگری سیاهبومی
 کارشناس طراحی و مهندسی واحد مهندسی کارخانه
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به همت روابط عمومی گـــروه ســـرمایه گذاری توکافولاد، 
مســـتند ویدئویـــی »سرســـخت« روایتـــی کوتـــاه از زندگـــی و 
فعالیت هـــای حرفـــه ای ورزشـــکار افتخارآفریـــن شـــرکت 
گـــروه ســـرمایه گذاری  حمل ونقـــل تـــوکا، از شـــرکت های 

توکافولاد تولید شد.
بـــه گـــزارش روابط عمومـــی گـــروه ســـرمایه گذاری توکافـــولاد، 
ــی و  ــر زندگـ ــروری بـ ــی و مـ ــه معرفـ ــخت« بـ ــاه »سرسـ ــتند کوتـ مسـ
فعالیت هـــای حرفـــه ای »ســـیاوش امیـــری« از کارگـــران پرتـــلاش 
و ســـخت کوش شـــرکت حمل ونقـــل تـــوکا در رشـــته موی تـــای و 
افتخـــارات کسب شـــده توســـط وی پرداختـــه اســـت و بـــه زودی 

نســـخه کامـــل آن منتشـــر خواهـــد شـــد.
بنـــا بـــر ایـــن گـــزارش، »سرســـخت« دومیـــن اپیـــزود از سلســـله 
ـــرمایه گذاری  ـــروه س ـــی گ ـــد روابط عموم ـــی جدی ـــدات ویدئوی تولی
توکافـــولاد بـــا نـــام »تـــوکاپ TukaUp« اســـت کـــه قـــرار اســـت 
ــش  ــی و نمایـ ــه معرفـ ــف، بـ ــای مختلـ ــی اپیزودهـ ــس و طـ ازاین پـ
دســـتاوردها و افتخـــارات علمـــی، ادبـــی، هنـــری و ورزشـــی کارگـــران 

ــردازد. ــن هلدینـــگ بپـ ــلاش ایـ ــدان پرتـ و کارمنـ
ــا حضـــور ورزشـــکار افتخارآفریـــن،  گفتنـــی اســـت در آیینـــی کـــه بـ
خانـــواده وی، مدیرعامـــل و جمعـــی از مدیـــران و کارکنـــان شـــرکت 
حمل ونقـــل تـــوکا، رئیـــس واحـــد مستندســـازی روابط عمومـــی 
فـــولاد مبارکـــه و مدیـــر روابط عمومـــی گـــروه ســـرمایه گذاری 
توکافـــولاد برگـــزار شـــد، مســـتند »سرســـخت«، روایـــت زندگـــی و 
فعالیت هـــای حرفـــه ای ســـیاوش امیـــری، ورزشـــکار افتخارآفریـــن 

کـــران شـــد. شـــرکت حمل ونقـــل تـــوکا در رشـــتهٔ موی تـــای، ا

تولید مستند »سرسخت«

 روایتی از زندگی و فعالیت های حرفه ای 

ورزشکار افتخارآفرین توکافولاد

مدیر سرمایه انسانی و سازماندهی 
شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری:

خبر  کوتاه

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

دست یابی به چهارمین رکورد ماهانه در شرکت صنایع فولاد توان آور آسیا

خانواده ها زمینه ساز موفقیت، 

رشد و تعالی شرکت ورق خودرو 

چهارمحال و بختیاری هستند

« باهــدف ایجــاد  کارگاه آموزشــی »بــرای زندگــی بهتــر
تعــادل در مقوله هــای کار و زندگــی در شــرکت ورق خــودرو 
چهارمحــال و بختیاری بــه همت مدیریت ســرمایه انســانی و 
ســازماندهی شــرکت و بــا همــکاری روابــط عمومــی در 

شهرستان های شهرکرد و بروجن برگزار شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت ورق خــودرو چهارمحــال 
و بختیــاری، مدیــر ســرمایه انســانی و ســازماندهی شــرکت 
ورق خــودرو چهارمحــال و بختیــاری در حاشــیه برگــزاری ایــن 
ــر ایــن باوریــم کــه همراهــی و همدلــی  کارگاه آموزشــی گفــت: مــا ب
گر نقشــی کلیدی در ثبت افتخارات  خانواده های همکاران ایفا
و موفقیت هــا در شــرکت ورق خــودرو بــوده و شــرکت را بــه ســمت 

ثبــات و رشــد و بالندگــی رهنمــون می ســازد.
کیــد بــر اینکــه در شــرکت ورق خــودرو دوره هــای  آرام قنبــری بــا تأ
آموزشــی ویــژه خانواده هــای همــکار به صــورت دوره ای و منظــم 
برگــزار می شــود، اهــداف اصلــی برگــزاری ایــن کارگاه و دوره هــای 
آموزشــی را حرکــت در مســیر تعالــی ســازمانی، رشــد و تعالــی 
اجتماعــی، رشــد و توســعه فــردی، تعــادل میــان کار و زندگــی، 
شــناخت احساســات و هیجانــات و روش هــای کنتــرل آن هــا، 
همدلی، تاب آوری و... برشمرد و اظهار امیدواری کرد با استفاده 
از ظرفیت خانواده های همکاران بتوانیم در زمینه بهبود کیفی 
و افزایــش میــزان رضایتمنــدی همــکاران و افزایــش بهــره وری 

شــرکت تأثیرگــذار باشــیم.

تشریح دستاوردها و برنامه های شرکت توکارنگ فولاد سپاهان 

عملیات اجرایی پروژه فاز ۳ کوره های پخت آهک 
و دولومیت شرکت فولادسنگ که با هدف تأمین 
پایدار نیاز فولاد مبارکه از اواخر سال ۱۴۰۰ آغاز شده 
است، علی رغم چالش های اقتصادی و تحریم های بین المللی با 
پیشرفت قابل توجه با قوت در حال انجام بوده و ۷5 درصد پیشرفت 

داشته است.
مدیر پروژه فاز 3 آهک و دولومیت فولادسنگ، در مصاحبه با خبرنگار 
روابط عمومی این شرکت، ضمن اعلام این خبر گفت: این پروژه که شامل 
احداث دو کوره با تکنولوژی شفت دوقلو )PFR( و ظرفیت روزانه 600 تن 
برای هر کوره است، به عنوان یکی از پروژه های کلیدی در راستای تقویت 

ظرفیت تولید فولاد مبارکه شناخته می شود.
کید بر اهمیت اجرای این پروژه و تلاش هایی که برای  امین بهروزی با تأ
اجرای آن انجام شده است، اظهار داشت: با توجه به هدف اصلی این 
پروژه که تأمین پایدار نیاز فولاد مبارکه است، تمامی تلاش ها معطوف 
کیفیت آن بوده است. در این راستا، جلسات  به پیشرفت سریع و با
هم اندیشی و بررسی های دقیقی با حضور مدیرعامل فولادسنگ، 
مدیران پروژه، شرکت تام ایران خودرو )پیمانکار اجرایی( و دستگاه 

نظارت برگزار شده است.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه در ایـن جلسـات، مشـکلات اجرایـی پـروژه به طـور 

دقیـق بررسـی و راهکارهـای عملیاتـی بـرای رفـع آن هـا ارائـه شـد، افـزود: 
جلسات هم اندیشی به ما کمک کرده اسـت تا راهکارهایی برای تسریع 
در زمان بندی پروژه پیدا کنیم. درعین حال مشکلات موجود به سرعت 

شناسـایی و رفع شـوند و پروژه با سـرعت و کیفیـت بالا پیش بـرود.
مدیر پروژه فاز 3 در ادامه با بیان اینکه رعایت اصول ایمنی در پروژه های 

بزرگ یکی از اولویت های اصلی شرکت فولادسنگ است، گفت: به منظور 
ترویج و ارتقای فرهنگ ایمنی در شرکت اخیراً در گردهمایی ویژه ای با 
حضور مدیر منابع انسانی، مدیر پروژه، مدیر دستگاه نظارت و مسئولین 
ایمنی و پیمانکاران اجرایی از کارگران برتر ایمنی در فاز 3 کوره های پخت 

آهک و دولومیت تقدیر شد.

کید کرد: اصول ایمنی نه تنها به بهبود شرایط کاری کمک  بهروزی تأ
می کند، بلکه تأثیر مستقیمی بر موفقیت کلی پروژه دارد. حفظ سلامت 
کارکنان و اجرای کار به روش های ایمن از اصول اساسی است که در تمامی 
مراحل پروژه باید رعایت شود. در این راستا ما در حال اجرای طرح های 
مختلفی هستیم که به ارتقای استانداردهای ایمنی کمک می کند. توجه 
به ایمنی در پروژه های فاز 3 نشان دهنده تعهد عمیق مدیران و کارکنان 

به ارتقای کیفیت و سلامت در محیط کار است.
وی در بخش پایانی سخنان خود تصریح کرد: پروژه فاز 3 کوره های 
پخت آهک و دولومیت، با توجه به اهمیت آن در تأمین نیاز فولاد 
مبارکه و بهبود ظرفیت تولید، نشان دهنده تعهد شرکت فولادسنگ 
کیفیت و ایمن است و به عنوان یک الگوی موفق  به ارائه پروژه های با
در اجرای پروژه های بزرگ و ارتقای استانداردهای ایمنی در صنعت 

شناخته می شود.
گفتنی است پروژه فاز 3 کوره های پخت آهک و دولومیت فولادسنگ 
مبارکه با حضور امیرحسین کریم دادی، مدیرعامل شرکت فولادسنگ، 
مدیران ارشد پیمانکار اجرایی )شرکت تام ایران خودرو( و نمایندگان 
شرکت فنی و مهندسی فولاد مبارکه به عنوان دستگاه نظارت پروژه  
روزچهارشنبه30 مردادماه 1403 با برگزاری جلسه ای ویژه مورد بررسی 

قرار گرفت.

 تلاشگران شرکت فولاد توان آور آسیا، در مردادماه سال جاری، 
در راستای تحقق شعار سال توانستند با تولید ۹۷8۲ تن ورق قلع اندود 

به رکورد جدیدی در عرصه تولید ورق قلع اندود دست یابند.
برزو هاشمی، مدیر بهره برداری فولاد توان آور آسیا، در مصاحبه با خبرنگار 
روابط عمومی این شرکت، ضمن تأیید این خبر، رکورد قبلی این شرکت را 
مربوط به فروردین ماه 1403 و به مقدار ۹163 تن اعلام کرد و گفت: ثبت 

کثری از ظرفیت  این رکورد برای چهارمین ماه در راستای استفاده حدا
تولید این کارخانه و رسیدن به هدف تولید 120 هزار تن در سال 1403 

محقق گردیده است.
وی گفت: ظرفیت این کارخانه 150 هزار تن تولید و برش کلاف قلع اندود 
در سال است که می تواند نیاز 50 درصد بازار قلع اندود داخل کشور را 

تأمین کند.

پیشرفت 75 درصدی عملیات اجرایی فاز 3 کوره های پخت آهک و دولومیت فولادسنگ

ینگ شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری تجهیز اتاق سرور حراست و راه اندازی سیستم کنترل مانیتور
با حضور مدیران حراست شرکت فولاد مبارکه، شرکت 
ملی فولاد ایران و نماینده حراســت سازمان توسعه 
و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایــران )ایمیدرو( 
سیســتم مانیتورینگ شــرکت فــولاد سفیددشــت با هــدف افزایش 
ضریب امنیتی و اشراف کامل به حوزه های پیرامون و نقاط حساس 

این مجموعه مورد بهره برداری قرار گرفت.
محمود محمدی فشــارکی، مدیرعامل شــرکت فولاد سفیددشــت، در 
ابتدای این مراسم ضمن عرض خیرمقدم و خوشامدگویی به میهمانان، 
راه اندازی و بهره بــرداری از این مرکــز را اتفاق ارزشــمندی توصیف کرد و 
از کلیه عوامل زحمت کــش این پروژه که گام بزرگی در جهت اســتفاده از 

تکنولوژی برتر در امر حراست فیزیکی برداشتند تشکر و قدردانی نمود.

وی با بیــان اینکه راه انــدازی سیســتم مانیتورینگ و ارتقــای تجهیزات 
کنترلی جــزو ملزومــات امنیتی شــرکت اســت، ادامــه داد: فرایند تجهیز 
اتاق ســرور و راه اندازی سیســتم کنترل )مانیتورینگ( شرکت به منظور 
پایش، نظارت، نگهداری و ارتقای ســطح امنیت فیزیکی این مجموعه 
کن فوق،  و مراجعین انجام شده و به منظور افزایش سطح امنیت در اما

پیش بینی های لازم برای افزایش دوربین ها نیز به عمل آمده است.
مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت در پایان افزود: جهت تجهیز این 
سیستم مانیتورینگ، پایش تصاویر و به منظور افزایش ضریب امنیتی و 
حراستی از پیشرفته ترین تجهیزات نرم افزاری و سخت افزاری و در حوزه 
طراحی و اجرا نیز از سامانه های هوش مصنوعی مطابق با استاندارهای 

روز دنیا استفاده شده است.

ثبت رکورد تولید ۲۶۳۰ تُن رنگ و تولید 8۳8 تن رزین 
، رشد ۱۳5 درصدی سود خالص  برای نخستین بار
نسبت به دوره مالی قبل، تمرکز بر توسعه صادرات، 
رشد صادرات محصول، توسعه دانش فنی در حوزه تولید انواع رنگ 
کثری رضایت سهام داران و ذی نفعان  لوازم خانگی، جلب حدا
شرکت و همکاری با شرکت های دانش بنیان داخلی تنها بخشی از 

دستاوردها و برنامه های شرکت توکارنگ فولاد سپاهان است.
مدیرعامل شرکت توکارنگ فولاد سپاهان در گفت وگو با روابط عمومی 
گروه سرمایه گذاری توکافولاد اظهار داشت: برای نخستین بار در سال 

گذشته موفق شدیم به رکورد تولید به میزان 2630 تن و ثبت رشد مقدار 
تولید به میزان 17 درصد نسبت به سال 1401 دست پیدا کنیم. همچنین 
رسیدن به رکورد تولید رزین به میزان ۸3۸ تن برای نخستین بار و ثبت 
رشد مقداری تولید رزین به میزان 35 درصد نسبت به سال 1401 از دیگر 

دستاوردهای مهم شرکت توکارنگ در سال 1402 بود.
محمد صفایی راد افزود: صادرات 20تن انواع رزین و رشد درآمد عملیاتی 
به میزان ۸2درصد، رشد سود عملیاتی به میزان 164درصد و رشد سود 
خالص به میزان 135درصد نسبت به دوره مالی قبل از دیگر اقدامات و 

دستاوردهای مهم ما در گذشته بود.

ح توسعه تولید 1400 تن انواع  کرد: شروع احداث طر وی تصریح 
پوشش های صنعتی در مجاورت کارخانه موجود، بومی سازی مواد 
کروم  شیمیایی آماده ساز سطحی موردنیاز صنایع فولادی نظیر 
سه ظرفیتی واحد گالوانیزه، آلکالین ویژه لوازم خانگی واحد ورق رنگی، 
کسیدان واحد اسیدشویی و قطع واردات از دیگر موفقیت های  آنتی ا

مهم شرکت توکارنگ فولاد سپاهان در سال گذشته به شمار می رود.
مدیرعامل شرکت توکارنگ فولاد سپاهان اظهار داشت: رسیدن به 
رکورد تولید رزین به میزان 1100تن، توسعه تکنولوژی تولید رنگ متالیک 
لوازم خانگی مطابق با دانش فنی روز دنیا، یکپارچه سازی نرم افزارهای 
دفتر اصفهان جهت دست یابی به سیستم بهای تمام شده آنلاین، تمرکز 
بر پیشرفت پروژه طرح توسعه پوشش های صنعتی تا پایان سال بالغ بر 
60 درصد کل پروژه، بومی سازی سایر مواد شیمیایی موردنیاز صنایع 
فولادی نظیر روغن نورد برخی از مهم ترین اهداف ما در سال جاری است.

وی افزود: تمرکز بر توسعه صادرات، توسعه دانش فنی در حوزه تولید انواع 
رنگ لوازم خانگی با توجه به طرح توسعه در دست اقدام شرکت فولاد 
مبارکه، کنترل بهای تمام شده و رشد سودآوری شرکت در جهت رضایت 
کثری سهام داران و توسعه فروش محصولات غیر کویل در راستای  حدا
توسعه سبد محصولات و کاهش وابستگی به صنعت فولاد از دیگر اهداف 

توکارنگ در سال 1403 است.
وی تصریح کرد: همکاری با شرکت های دانش بنیان داخلی در راستای 
بومی سازی مواد اولیه موردنیاز و کاهش وابستگی به خارج از کشور و 
بالطبع کاهش ریسک نوسانات ارزی بر عملکرد مالی شرکت، یکی دیگر از 
برنامه های ما در سال جاری است که به صورت جدی تا پایان سال دنبال 

می شود و ان شاءالله امیدواریم محقق گردد.

محمد صفایی راد
مدیرعامل شرکت توکارنگ فولاد سپاهان
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واردات غیرتخصصی ورق های فولادی به ویژه در ورق 
موردانتقاد  اخیر  ماه های  در  که  است  مسئله ای  گرم 
تولیدکنندگان قرار گرفته است. ابهام در نحوه عرضه و مصرف 
ورق گرم وارداتی با مسئله دیگری چون عدم اهلیت واردکننده 
نیز توأم است. علاوه بر این هدفمندی واردات ورق های 

فولادی نیز در هاله ای از ابهام قرار دارد.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از چیلان، نادر سلیمانی رئیس 
کید بر اینکه  هیئت اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با تأ
کنون  ایران در رتبه دهم تولید فولاد در دنیا قــرار دارد، افزود: ما ا
بی نیــاز از واردات انواع آهــن آلات اعم از تیرآهن و ورق هســتیم و 
واردات در این زمینه به جز اندکی در ورق گرم توجیهی ندارد اما 
این واردات به طور قطع باید بر اســاس شرایط و ضوابط خاصی 

باشد که متأسفانه این طور نیست.
ارز اختصاصی برای واردات غیرتخصصی  

ســلیمانی بــا انتقــاد جــدی از نحــوه واردات ورق تصریح کــرد: با 
پیگیری انجمــن فــولاد و موافقــت وزارت صمت، خوشــبختانه 
اولویت تخصیــص ارز برای ورق های ســرد و پوشــش دار کاهش 
یافت، امــا همچنــان واردات ورق گرم فــولادی بــا ارز نیمایی و یا 
ارز صادراتی سایر صنوف و توســط افرادی »فاقد اهلیت« انجام 
می شــود و تولیدکننــدگان این محصول نســبت به این مســئله 

اعتراض جدی دارند.
کیـد بـر زیـان تولیدکننـدگان داخلـی بـا ایـن سیاسـت  وی بـا تأ
وارداتـی خاطرنشـان کـرد: ورق واردشـده بـا ارز 42 هـزار تومانـی 
در بـازار بـا ارز 60 هزارتومانـی بـه فـروش می رسـد و هیچ کـس نیـز 
پیگیـر ضـرر تولیدکننـدگان و رانـت شـکل گرفتـه در ایـن آشـفته 

بـازار نیسـت.
اهلیـــت ســـنجی واردکننـــدگان؛ وظیفـــه نخســـت   

صادرکننده مجوز
رئیــس هیئــت اجرایــی انجمــن تولیدکننــدگان فــولاد »اهلیت 
ســنجی« را ضرورت اعطای هر نوع مجوز دانست و گفت: چطور 
در شرایطی که در همه فعالیت های اقتصادی و حتی برای اخذ 
وام خرد در کشــور مســئله اعتبارســنجی و اهلیت ســنجی مورد 
توجه جدی قرار دارد، مجــوز واردات ورق به افراد غیرمتخصص 

داده می شود؟
این فعال صنعت فــولاد ردیابــی واردات ورق را وظیفه نهادهای 
نظارتی عنوان کرد و تصریح کرد: بر اســاس اطلاعات غیررســمی 
که به ما رســیده، برخی از واردکننــدگان رانتی ورق گــرم از صنوف 
غیرتخصصی هســتند که از ارز صادراتــی خود بــرای واردات این 
محصول استفاده می کنند و فرایند عرضه آن ها نیز شفاف نیست. 
علاوه بر این برخی تجار فاقد اهلیت هم با نگرشی منفعت طلبانه 
و با دسترســی به رانــت ارزی در خــأ نیروهــای نظارتی اقــدام به 
واردات ورق کرده و مشخص نیست این ورق ها را در کجا به فروش 
رسانده اند. تجربه گذشته نشان می دهد برخی از همین تجار با 
هدف افزایش قیمت ورق های موجود در انبار خود و کسب سود 
بیشــتر، التهاب تصنعی در برخی عرضه های ورق گــرم در بورس 

کالا ایجاد می کنند.
کید بر اینکه ضروری است زمین بازی را از دست رانتی ها  وی با تأ
خارج و به تولیدکنندگان و متخصصان صنعت فولاد بازگردانده 
شود، افزود: قطعاً جولان افراد غیرتخصصی در حوزه واردات ورق 
و استفاده آن ها از رانت ارز نیمایی از ابعاد مختلف نیازمند ورود 

نهادهای نظارتی است.
چه کسی باید ردیابی کند؟  

کید بر اینکــه »وزارت صمت مســئول ردیابی این  ســلیمانی با تأ
افراد است« اظهار کرد: درخواست ما این است که وزارت صمت 
یک بار به صــورت جدی بــه این قضیــه ورود کرده و بررســی کند 
که اولاً چــرا مجــوز واردات ورق به ویــژه در ورق گرم بــدون اهلیت 
ســنجی داده شــده اســت؟ ثانیاً ورق واردشــده در کجــا عرضه و 

مصرف شده است؟
گر این خواسته بررسی نشــود، به عقیده  وی خاطرنشــان کرد: ا
علما موجب »ضمان« است؛ یعنی هم زیان به بیت المال و هم 

تحمیل ضرر به مردم.
واردات هدفمند؛ حلقه مفقوده بازار ورق کشور  

رئیــس هیئــت اجرایــی انجمــن تولیدکننــدگان فــولاد »واردات 
هدفمند« را حلقه مفقوده واردات ورق عنوان کرد و خاطرنشان 
کرد: بهترین شــیوه برای مدیریت واردات ورق گرم این اســت که 
مجوز آن در اختیار واردکننده تخصصی اعــم از پروژه های ملی، 
مثل انتقال آب یا کارخانجات تولیدی فعال در صنایع تکمیلی 
این محصول باشــد تا واردات ورق گرم مستقیماً موجب تقویت 
تولید داخلی کشور شــده و درعین حال منافع مصرف کنندگان 

را هم تأمین کند.

خبر کوتاه

ضرورت کنترل و ردیابی واردات ورق گرم 

و پوشش دار در کشور 

رئیس هیئت اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران
 هشدار داد؛

افزایش واردات بیلت از اوکراین به ترکیه افزایش صادرات قراضه اوکراین

از  بیلت  واردات  ترکیه  ــولادی  ف شرکت های   ،2024 ژوئــن  تا  ژانویه  در   
اوکراین را 1۹۵.۶ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش داده 
به ۵7.۹1 هزار تن رساندند. افزایش واردات بیلت از اوکراین با گشایش 
صادرات محصولات آهن و فولاد از طریق بنادر اوکراین و همچنین بهبود 
وضعیت بازار فولاد ترکیه تسهیل شد. بزرگ ترین منبع واردات بیلت به 
ترکیه برای ژانویه تا ژوئن 2024، روسیه با 278.۶۵ هزار تن بود درحالی که 
مدت مشابه سال قبل ۹40.4۵ هزار تن بود.

به  اوکراین 4۶.۹ درصد نسبت  آهن  قراضه  گذشته صادرات  ماه  در 7 
آلمان  و  یونان  لهستان،  است.  داشته  رشد  گذشته  سال  مشابه  مدت 
خریداران اصلی قراضه اوکراین در این مدت بودند. میانگین صادرات 
اوکراین  رسید.  تن  هزار   21.۳2 به  قبل  سال  تن  هزار   14.۵4 از  ماهانه 
حدود 1۵ درصد قراضه جمع آوری شده را صادر می کند که به سطح قبل از 
جنگ نزدیک شده است. اپراتور راه آهن فروش قراضه را در سپتامبر 202۳ 
متوقف کرد که تأثیر بسیار منفی بر بازار و کل صنعت فولاد اوکراین داشت.
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یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

دوستدار  و  نوین  رویکردی  شنی  باتری های 
محیط زیست در زمینه ذخیره سازی انرژی است 
که در آن ها از ماسه یا سیلیس به عنوان ماده اولیه 

استفاده می شود.
تقاضای فزاینده برای ذخیره سازی انرژی پایدار و مسائل اخلاقی و 
 ،)lithium-ion( زیست محیطی مرتبط با باتری های لیتیوم- یونی
تلاش برای یافتن جایگزین آن ها را تشدید کرده است. در جست وجوی 
راه حل های پایدار انرژی، باتری های حرارتی )thermal battery( به عنوان 
یک فناوری امیدوارکننده برای مقابله با چالش های ذخیره سازی انرژی، 

به ویژه در زمینه منابع انرژی تجدیدپذیر ظهور کرده اند.
باتری های حرارتی می توانند هزینه برق گرمایش صنعتی را 50 تا 63 
درصد کاهش دهند و به طور اساسی تصمیم گیری کسب وکارها در مورد 
برق رسانی تجهیزات حرارتی فرایند را تغییر می دهند و درعین حال تا ۹0 
درصد از نیازهای حرارتی فرایند صنعتی را برآورده می کنند. در شکل 1 

سازوکار باتری های حرارتی را به طورکلی مشاهده می نمایید.
ازجمله فناوری های نوظهور در این زمینه که هدف آن ایجاد انقلابی 
 )sand batteries( در چشم انداز ذخیره انرژی است، باتری های شنی
است. باتری های شنی )یا همان باتری های ماسه ای( یک سیستم 
ذخیره سازی حرارتی با دمای بالا است که از ماسه به عنوان ماده واسطه 
ذخیره سازی استفاده می کنند. این نوع باتری، انرژی را به صورت حرارت 
ذخیره می کند و به عنوان جایگزینی مناسب برای باتری های شیمیایی 
سنتی، به ویژه در مناطقی که منابع انرژی تجدیدپذیر به فراوانی یافت 

می شوند، مطرح می شود.
یک باتری شنی از طریق گرم کردن مقدار زیادی ماسه )تا 600 درجه 
سلسیوس( با استفاده از برق تولیدشده از منابع تجدیدپذیری مانند 
انرژی بادی و خورشیدی، کار می کند. این فرایند، انرژی الکتریکی را به 
انرژی حرارتی قابل ذخیره سازی در ماسه تبدیل می کند. اولین باتری 
شنی تجاری دنیا در شرکت Polar Night Energy توسط چهار مهندس 
جوان در کنگانپائه )Kankaanpää( کشور فنلاند توسعه یافته که به یک 
شبکه گرمایش منطقه ای نیز متصل شده است. این باتری می تواند تا ۸ 
مگاوات ساعت انرژی حرارتی ذخیره کند که گرما را برای ساختمان های 

مسکونی و تأسیسات عمومی فراهم می کند.
یکی از مزایای اصلی باتری های شنی، توانایی آن ها در ذخیره انرژی برای 
دوره های طولانی مدت )از هفته ها تا ماه ها( بدون اتلاف قابل توجه 
حرارت است. این ویژگی به ویژه در مقایسه با باتری های لیتیوم- یونی که 
معمولاً انرژی گرمایی را تنها برای چند ساعت نگه می دارند، مفید است. 
علاوه بر این، ماسه یک ماده فراوان و ارزان است که آن را به گزینه ای 
دوستدار محیط زیست برای ذخیره سازی انرژی تبدیل می کند. 
شرکت Polar Night Energy ادعا می کند که باتری شنی تولیدشده آن ها 
حدود ده برابر ارزان تر از باتری های لیتیومی است که همان مقدار انرژی 
را ذخیره می کند. به گفته مدیرعامل این شرکت، باتری شنی حدود 
200 هزار دلار قیمت دارد، درحالی که یک باتری لیتیوم-یونی با همان 
ظرفیت ذخیره انرژی حداقل 1.6 میلیون دلار هزینه دارد. این تفاوت 
هزینه قابل توجه، مزیت اقتصادی باتری های شنی را با وجود چگالی 
انرژی پایین تر نشان می دهد. از طرفی دیگر، برخلاف باتری های لیتیوم-
 یونی که نیاز به استخراج مواد نادر مانند کبالت دارند، باتری های شنی 
نگرانی های اخلاقی و زیست محیطی مرتبط با استخراج منابع را ایجاد 

نمی کنند کاربرد این فناوری در شکل 2 نمایش داده شده است.
 همانند هر فناوری نوظهور دیگری، باتری های شنی نیز با وجود مزایای 
، با چندین چالش مواجه است. از جمله اینکه، چگالی انرژی  بسیار
باتری های شنی کمتر از باتری های سنتی )لیتیوم-یونی( است، به این 
معنی که آن ها انرژی کمتری به ازای هر واحد حجم ذخیره می کنند. این 
محدودیت، سؤالاتی را در مورد مقیاس پذیری آن ها برای کاربردهایی 
مانند وسایل نقلیه الکتریکی یا دستگاه های قابل حمل مطرح می کند. 
علاوه بر این، هزینه های اولیه و زمان موردنیاز برای توسعه سیستم های 
باتری شنی نیاز به بررسی دقیق دارند تا از تجاری بودن و پتانسیل 

انبوه سازی آن ها اطمینان حاصل شود.

پس برای مقابله با این چالش ها، تحقیق و توسعه مداوم ضروری است. 
طبق تحقیقات، نوآوری ها در سیستم های تبادل حرارت و روش هایی 
برای افزایش کارایی تبدیل حرارت ذخیره شده به برق می تواند عملکرد 
باتری های شنی را به طور قابل توجهی بهبود بخشد. هم چنین، ادغام 
باتری های شنی با زیرساخت های انرژی موجود و بررسی سیستم های 
هیبریدی که ذخیره سازی حرارتی و شیمیایی را ترکیب می کنند، 

می تواند کاربردپذیری و اثربخشی آن ها را گسترش دهد.
باتری های شنی نمایانگر یک رویکرد نوآورانه به ذخیره سازی انرژی 
هستند که یک راه حل پایدار و کارآمد برای بهره برداری از انرژی های 
تجدیدپذیر ارائه می دهند. با وجود چالش های موجود در زمینه چگالی 
انرژی و مقیاس پذیری، مزایای بالقوه باتری های شنی، از جمله هزینه 
اثربخشی و پایداری زیست محیطی، همچنین دسترسی آسان به ماده 

اولیه ساخت آن ها یعنی شن و ماسه سیلیس به خصوص در مناطقی 
چون خاورمیانه، آفریقا و بخش هایی از آسیا که در آن ها انرژی خورشید 
و بادی موردنیاز نیز به وفور یافت می شود، این باتری ها را به گزینه ای 
جذاب برای آینده ذخیره سازی انرژی تبدیل کرده است. با ادامه 
تحقیقات و پیشرفت فناوری، باتری های شنی می توانند نقش مهمی 

ک تر و پایدارتر ایفا کنند. در تسهیل گذار به یک چشم انداز انرژی پا
منابع:

1.https://www.forbes.com/sites/energyinnova-
tion/2023/07/12/thermal-batteries-could-cut-us-industrial-
heating-power-costs-in-half/?sh=3905d4a5fe76
2.https://polarnightenergy.fi/sand-battery
3.https://www.ecobatt.net/sand-batteries-could-trans-

form-clean-energy/
4.https://www.ndtv.com/feature/finland-launches-worlds-
first-battery-made-out-of-sand-3709763
5.https://www.bbc.com/future/article/20221102-how-a-
sand-battery-could-transform-clean-energy
6.https://www.ndtv.com/feature/finland-launches-worlds-
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7.https://bonlineen.spotlightpublicityonline.com/con-
tent?c=sand+battery+energy&id=13
8.https://finlandbusinesspress.fi/technology/polar-night-en-
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باتری های شنی رویکردی برای پایداری
   تهیه کننده:دفتر استراتژی واهداف
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کــه جهــان بــا نیــاز مبــرم بــه مدیریــت تغییــرات  ازآنجا
آب و هوایــی دســت وپنجه نــرم می کنــد، فناوری هــای 
جــذب، اســتفاده و ذخیــره کربــن )CCUS( به عنــوان 
یک زمینه اصلی و محوری ظهور کرده اند. در میان ابتکارات مختلف 
در ســطح جهانــی، پــروژه جــذب، اســتفاده و ذخیــره کربــن در گروه 
فولادسازی چینی بائواستیل یا Bao Steel CCUS به دلیل جاه طلبی 
و تأثیر بالقوه آن می تواند متمایز باشد. در ادامه به جزئیات این پروژه، 
اهمیــت و پیامدهای آن بــرای آینده کربن زدایی صنعــت فولاد چین 

می پردازیم. 
کسیدکربن )CO2( در جهان،  چین به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده دی ا
اهداف بلندپروازانه ای را برای کنترل انتشار کربن خود تعیین کرده است 
کثـر میـزان انتشـار رسـیده و سـپس بـه  به طوری کـه تـا سـال 2030 بـه حدا
طرف خنثی سازی انتشار کربن تا سال 2060 پیش برود. در یک سیستم 
کسـید  انرژی با انتشـار کربن خالص صفر، کمی بیش از 1.3 گیگا تن دی ا
کربن در سـال بایـد در سـال 2060 جـذب و به طـور دائـم ذخیره شـود. این 
بدان معناسـت کـه ظرفیـت CCUS بایـد بیـش از 400 برابـر در چهـار دهه 
آینـده افزایـش یابـد. ایـن امـر از نظـر فنـی ممکـن اسـت، زیـرا بسـیاری از 
فناوری هـای CCUS در چین به تجاری سـازی نزدیک شـده اند یـا به آن 
رسیده اند، چالش اصلی در ایجاد شرایط برای حمایت از سرمایه گذاری 
قابل توجـه در CCUS در مقیـاس بـزرگ، به ویـژه به عنـوان راه حلـی برای 
کربن زدایـی صنعتـی نهفتـه اسـت. بـرای دسـت یابی بـه ایـن اهـداف، 
ایـن کشـور سـرمایه گذاری زیـادی در فناوری هـای CCUS انجـام داده و 

درحال توسـعه انـواع دیگـری از فناوری های نیز هسـت.

پـروژه Bao Steel CCUS، همـکاری بیـن هلدینـگ بائواسـتیل چیـن، 
 ،)Shell(به عنوان بزرگ ترین هلدینگ تولیدکننده فولاد در جهان،  شِل
هلدینـگ سـینوپک )Sinopec( و گـروه معظـم شـیمیایی بـی ای اس اف 
)BASF(، گواهـی بـر ایـن تلاش هاسـت. پـروژه Bao Steel CCUS اولیـن 
ابتـکار در زمینـه فنـاوری CCUS از نـوع منبـع بـاز در مقیـاس صنعتـی در 
کشـور چیـن اسـت. هـدف آن جـذب و ذخیـره سـالانه ده هـا میلیـون تـن 
کسـیدکربن از منابع صنعتی بـوده و در امتداد رودخانه یانگ تسـه  دی ا
کربـن جذب شـده از طریـق کشـتی های حامـل  کسـید  اسـت. دی ا
کسیدکربن به یک پایانه دریافت منتقل می شوند و سپس از طریق  دی ا
خطوط لوله به مکان های ذخیره سازی در مناطق خشکی و فراساحلی 

منتقـل می شـوند.
 این پروژه شــامل چندین بخش از منظر فنی اســت: ۱. فنــاوری جذب 
کســیدکربن: فاز اولیه شامل ســاخت تأسیســات جذب و تصفیه  دی ا
کسیدکربن  کربن به میزان 500 هزار تن است. این تأسیسات انتشار دی ا
حاصــل از فرایندهــای تولید فــولاد را جــذب می کند که به دلیل شــدت 
انــرژی بــالا و تکیه بــر ســوخت های فســیلی یکــی از چالش برانگیزتریــن 
کسیدکربن جذب شده  کربن زدایی هاست. ۲. قسمت حمل ونقل: دی ا
کسیدکربن تخصصی جابه جا  با استفاده از کشتی های حمل کننده دی ا
می شود. این روش انعطاف پذیر و کارامد است و به پروژه اجازه می دهد 
تا با خروجی های صنعتی و ظرفیت های ذخیره ســازی متفاوت سازگار 
کسیدکربن منتقل شده در هر دو  شود. ۳. فناوری ذخیره ســازی: دی ا
که پتانسیل  سایت خشکی و دریایی )فراساحلی( ذخیره می شود. ازآنجا
زمین شناسی چین برای ذخیره کربن بســیار قابل توجه است، ظرفیت 
تخمینی آن 2400 گیگاتن برآورد شــده اســت. این پروژه از این پتانسیل 
کســیدکربن جذب شــده  برای اطمینــان از ذخیــره ایمــن و دائمی دی ا

استفاده می کند. 
پروژه Bao Steel CCUS به چند دلیل از اهمیت بالایی برخوردار اســت: 
۱. کربن زدایی صنعتی: صنعت فولاد ســهم عمده ای در انتشار جهانی 
کســیدکربن دارد. بــا هــدف قــرار دادن ایــن بخــش، ایــن پــروژه بــه  دی ا
 یکــی از چالش برانگیزتریــن حوزه هــای کربن زدایی صنعتی می پــردازد. 
 open( ۲. مقیاس پذیــری: ایــن فنــاوری به عنــوان یــک پــروژه منبع بــاز
source(، مدلــی را ارائــه می دهــد که می توانــد در صنایــع و مناطق دیگر 
تکرار شــود. این مقیاس پذیــری برای دســت یابی به هــدف بلندمدت 
خنثی سازی کربن در چین بسیار مهم است. ۳. مدل همکاری: این پروژه 
نمونه ای از همکاری بین المللی است، با بازیگران بزرگ جهانی مانند شِل 
و بی ای اس اف که در این پروژه با شرکت های چینی شریک هستند. این 
همکاری انواع تخصص و منابع را گرد هم می آورد و شانس موفقیت پروژه 

کت، یک یادداشت  را به طور چشــمگیری افزایش می دهد. در این شــرا
تفاهم غیر الزام آور )MoU( بین بائواستیل، شِل، سینوپک و بی ای اس اف 
امضــا شــده اســت تــا در اولیــن قــدم امکان ســنجی توســعه یک پــروژه 
جذب، استفاده و ذخیره کربن منبع باز )CCUS( در منطقه شرق چین 
بررسی گردد. چهار طرف قصد دارند یک مطالعه مشــترک برای ارزیابی 
راه حل هــای فنی و توســعه یک مدل تجــاری برای پــروژه انجــام دهند. 
این مطالعه همچنین ایجاد زنجیره های تأمین محصــولات کم کربن با 
یکپارچگی بالا و تأییدشــده و سیاســت های توانمندکننده را پیشنهاد 
خواهد کرد. در صورت موفقیت، این طرح اولیــن پروژه CCUS منبع باز 
کسیدکربن  در مقیاس بزرگ چین با ظرفیت بالقوه ده ها میلیون تن دی ا

در سال خواهد بود.
 البته با وجود پتانســیل زیاد، پروژه Bao Steel CCUS با چندین چالش 
مواجه است که برخی از مهم ترین آن ها عبارت اند از: ۱. دوام اقتصادی: 
هزینه های بالای مرتبط با فناوری هــای CCUS در اجــرای این پروژه ها 
همچنان یک مانع مهم به شــمار مــی رود. اطمینــان از دوام اقتصادی 
 پروژه مســتلزم ســرمایه گذاری اساســی و سیاســت های حمایتی است.

 ۲. موانع فنی: این پروژه شامل فرایندهای علمی و فنی پیچیده، از جذب 

کسیدکربن تا حمل ونقل و ذخیره آن است. غلبه بر این چالش های  دی ا
فنی در مقیاس صنعتی بزرگ بــرای موفقیت پروژه حیاتــی خواهد بود. 
۳. چارچوب نظارتی: توسعه یک چارچوب نظارتی قوی برای حمایت 
از پروژه های CCUS ضروری اســت. این شــامل ایجاد اســتانداردهایی 
کسیدکربن و ایجاد انگیزه برای صنایع برای پذیرش و  برای ذخیره دی ا

سرمایه گذاری در فناوری های CCUS است.
پروژه Bao Steel CCUS گامی حیاتی به سوی آینده ای پایدار در صنعت 
فولاد چین اســت. در صورت موفقیــت، می توانــد راه را بــرای پروژه های 
بزرگ تر CCUS در چین و حتــی فراتر از آن هموار کنــد. ماهیت منبع باز 
این پروژه به این معنی اســت که می توان درس ها و فناوری هــای آن را با 
 CCUS ک گذاشت و در نتیجه پذیرش جهانی بخش های دیگر به اشترا
را تسریع کرد. پروژه چینی Bao Steel CCUS نشان دهنده نقطه عطف 
مهمی در مبــارزه با تغییــرات آب و هوایی اســت. ایــن پروژه با هــدف قرار 
دادن صنعت فولاد، اســتفاده از پتانســیل زمین شناسی چین و تقویت 
همکاری های بین المللی، این پتانســیل را دارد که تأثیر قابل توجهی بر 
کســیدکربن داشــته باشــد. بااین حال، تحقق این  انتشــار جهانی دی ا

پتانسیل مستلزم غلبه بر چالش های اقتصادی، فنی و نظارتی است.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

دانشمندان راهکاری برای محاسبه دقیق زمان و ساعت 
روی ماه ارائه دادند پایان زنجیره رکوردشکنی گرمای هوا در جولای 202۴

« در ماه برابر است با حدود 2۹.۵ روز در زمین؛ به همین دلیل  »روز
آنجا به محاسبات  انجام مأموریت های علمی و ارســال فضاپیما به 
بسیار دقیقی نیاز است که حتی ساعت های اتمی نیز نمی توانند آن را 
 )NIST( کنون، محققان مؤسسه ملی استاندارد و فناوری ارائه دهند. ا
که راه را  کرده اند  طرحی را برای اندازه گیری دقیق زمان در ماه ایجاد 
کتشاف ماه  برای ایجاد یک سیستم مسیریابی شبیه به GPS برای ا
هموار می کند. 

گرمای  رکوردهای  از  پس  کرد  اعلام  اروپا  کوپرنیک  آب وهوای  آژانس 
کاهش پدیده آب و هوایی طبیعی ال نینو، این  گذشته، با  هوا در 1۳ ماه 
رکوردها در جولای به پایان رسیدند. میانگین دما در جولای 2024 نسبت 
به جولای 202۳ اندکی کاهش یافته، اما همچنان 0.۶8 سلسیوس بیش از 
میانگین ۳0 سال گذشته این ماه است. جولای امسال جهان 1.48 درجه 
سلسیوس گرم تر از دوران پیش از صنعتی  شدن بود که نزدیک به سقف 
افزایش 1.۵ درجه ای گرمای جهانی یادشده در توافق پاریس است.

حمله باج افزاری به شرکت 
استرالیایی استخراج طلای 

Evolution Mining

حمله فیشینگ، عامل به خطر 
افتادن بیش از 100 رایانه دولتی 

اوکراین

حمله باج افزاری به شرکت 
Kootenai Health و افشای 

اطلاعات بیش ۴۶۴ هزار بیمار 

شرکت معدنی Evolution Mining استرالیا اعلام کرد 
که سیستم های فناوری اطلاعات این کشور در یک رخداد 
 Evolution .گوست آلوده به باج افزار شده اند سایبری در 8 آ
Mining جزئیات بیشتری در مورد دامنه یا ماهیت حمله و 
اینکه آیا اطلاعاتی درز کرده است یا خیر ارائه نکرد. در بیانیه 
کوتاهی که این هفته از سوی شرکت منتشر شد، اعلام شد به 
نظر می رسد که حمله باج افزاری محدود شده است و انتظار 

تأثیر مادی بر عملیات وجود ندارد.
مطابق بیانیه صادرشده، شرکت با کارشناسان سایبری خارجی 
خود برای بررسی این رخداد همکاری کرده است. شرکت بر این 
کنون مهار شده است. رخداد مذکور  باور است که این رخداد ا
به طور فعال با تمرکز بر حفاظت از ایمنی و حریم خصوصی افراد و 

سیستم ها و داده های شرکت مدیریت شده است.
یکی دیگر از شرکت های استخراج معدن استرالیایی به نام 
Minerals Ltd نیز در ماه ژوئن سال جاری مورد حمله سایبری 

قرار گرفت که در آن اطلاعات حساس کارکنان به خطر افتاد.
در پی حملات سایبری مکرر، ازجمله حمله اواخر سال گذشته 
که عملیات در چهار بندر اصلی این کشور را مختل کرد، استرالیا 
اقدام به افزایش قوانین و مقررات امنیت سایبری خود کرده 

است.
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کنش به رخداد اوکراین  مرکز CERT-UA یا تیم وا
هشدار داده است که بیش از ۱۰۰ رایانه دولتی این کشور به 
دنبال حمله فیشینگ گسترده در معرض خطر قرار گرفته اند. 
مهاجمان در ایمیل ها با جعل هویت و تظاهر به اینکه سرویس 
امنیتی اوکراین هستند، هدف ها را فریب داده تا روی پیوند 
 ANONVNC مخربی کلیک کنند که منجر به بارگیری بدافزار

بر روی دستگاه می شد.
طبق گفته مرکز،CERT-UA بدافزار ANONVNC بر اساس یک 
ابزار پیکربندی منبع باز MESHAGENT است که کد منبع آن 
در GitHub موجود است. این بدافزار فرصت های فنی را برای 
مهاجمان ایجاد می کند تا دسترسی غیرمجاز پنهانی به رایانه 

آلوده به دست آورند.
 CERT-UA هشدار داد که حملات سایبری مرتبط با این 
کمپین حداقل از جولای 2024 انجام شده و ممکن است 
گوست، بیش  جغرافیای گسترده تری را دربر بگیرد. از ابتدای ماه آ
از 1000 فایل EXE و MSI در فهرست های سرویس ذخیره سازی 

فایل رمزگذاری شده pCloud اوکراین قرار گرفته اند.
 0102-UAC در 24 جولای فاش شد گروهی که تحت عنوان
ردیابی شده بودند، کارمندان سازمان های دولتی، کارکنان 
نظامی و سایر سازمان های اوکراینی را از طریق حملات فیشینگ 

هدف قرار می دادند تا اعتبار کاربران را به سرقت ببرند.
مرکز CERT-UA اقدامات فوری برای جلوگیری از رخدادهای 

سایبری ناشی از بدافزار ANONVNC اتخاذ کرده است.
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ارائه دهنده  به عنوان   Kootenai Health شرکت 
برجسته مراقبت های بهداشتی، قربانی یک حمله باج افزاری 
قابل توجه شد که افشای اطلاعات حساس ۴۶۴ هزار و 88 
بیمار را دربر داشت. این نقض در ۲۲ فوریه ۲۰۲۴ رخ داد و در ۳ 
گوست ۲۰۲۴ توسط دفتر دادستان کل مین کشف شد. نقض  آ
یادشده نگرانی هایی را در مورد امنیت داده های بیمار و حفظ 

حریم خصوصی ایجاد کرده است.
افراد  به  الکترونیکی  2024 به صورت  گوست  آ  12 از  شرکت 
آسیب دیده اطلاع رسانی کرد و در پاسخ به این نقض، سازمان 12 
ماه اعتبار و نظارت،CyberScan یک سیاست بازپرداخت بیمه 
کاملاً  یک میلیون دلاری و خدمات بازیابی سرقت هویت 

مدیریت شده را به افراد آسیب دیده ارائه کرده است.
این نقض باعث ایجاد بحث هایی در مورد اقدامات امنیتی در 
مؤسسات بهداشتی و عواقب قانونی چنین رخدادهایی شده 
است. این رخداد نیاز به پروتکل های امنیت سایبری نیرومند در 
بخش مراقبت های بهداشتی برای محافظت از اطلاعات 

حساس بیمار در برابر حملات مخرب را برجسته می کند.
درحالی که Kootenai Health به بررسی نقض ادامه می دهد، از 
افراد آسیب دیده خواسته شده است که مراقب باشند و از 
خدمات حفاظت از سرقت هویت ارائه شده استفاده کنند. 
همچنین شرکت متعهد به افزایش اقدامات امنیتی خود برای 

جلوگیری از رخدادهای آینده است.
cybersecuritynews  :منبع

، ارائـــه مـــدارک احـــراز هویـــت و دریافـــت کد  انتخـــاب کارگـــزار  
معاملاتی

با توجه به مجازی بودن بازار معاملات مجازی قراردادهای مشتقه، نیازی 
به انتخاب کارگــزار و ارائــه مدارک هویتی بــه وی وجود ندارد و مشــتریان 
تنها از طریق لینک vdex.ir و vdex.imeco.ir قادر به ثبت نام و تشــکیل 
حساب کاربری خود هستند، درصورتی که مشتری در بازار واقعی جهت 
دریافت کد معاملاتی می بایســت به کارگــزار مراجعه و ارائه مــدارک احراز 

هویت، درخواست کد کند.
افتتاح حساب عملیاتی در بانک  

بــا توجه به مجــازی بودن بــازار مجــازی معامــلات مشــتقه و اینکه کلیه 
مبالغ سرمایه گذاری نیز مجازی است، نیازی به افتتاح حساب واقعی در 
بانک های عامل وجود ندارد. لیکن برای فعالیت در بازار واقعی، مشتری 

در فرایند درخواست کد، موظف به اعلام دو حساب بانکی است.
کنش های بانکی و واریز مبالغ سود یا زیان انجام ترا  

ازآنجا که در معاملات مجازی حساب بانکی وجود ندارد، مبالغ سود و زیان 
مشتری فقط به صورت مجازی محاسبه می شود و در حساب عملیاتی 
مجازی وی تأثیرگــذار و قابل مشــاهده خواهــد بود. لیکــن در معاملات 
واقعی پس از پایان بازار، مبلغ سود یا زیان به حساب بانکی مشتری واریز 

یا از آن کسر خواهد شد.
ریسک معاملات  

بدیهی است به دلیل عدم وجود کد معاملاتی، حساب عملیاتی و مبالغ 

حقیقی سرمایه گذاری در بازار مجازی، معاملات آن بدون ریسک و صرفاً 
جهت تمرین و آمادگی فعالان جهت ورود به بازار خواهد بود.

تسویه معاملات  
در بازار مجازی تسویه لحظه ای و براساس قیمت بهترین سفارش انجام 
می شود، بدین مفهوم که با توجه به مابه التفاوت قیمت موقعیت های باز 
اخذشده با قیمت سرخط )بهترین سفارش( در نماد معاملاتی مربوطه، 
مشتری در هر لحظه قبل از پایان معاملات At Risk یا Margin Call خواهد 
شــد؛ بنابراین با توجه به اعلام وضعیت لحظه ای، در صورت At Risk یا 
Margin Call بودن، مشتری قادر به اخذ موقعیت های جدید نخواهد 
بود. در پایان بازار معاملات مشتری بر اساس قیمت تسویه کشف شده 
تســویه و وضعیت نهایی مشــتری از نظر At Risk یــا Margin Call بودن 
مشخص خواهد شد. اما در بازار واقعی، در هر لحظه از جلسه معاملاتی، 
معاملات مشتری تسویه نمی شود؛ بنابراین مشتری با توجه به موجودی 
حساب بانکی خود و بدون در نظر گرفتن مبلغ تسویه لحظه ای می تواند 
اقدام به اخذ موقعیت کنــد و فقط در پایان بازار اســت کــه وضعیت وی 

مشخص خواهد شد.
 Margin یـــا At Risk وجه تضمیـــن اولیه و اعـــلام وضعیـــت  

Call
چه در بازار مجازی و چه در بازار معاملات واقعی، با اخذ هر قرارداد آتی و 
متناسب با سایر موقعیت های هر مشتری، وجه تضمین اولیه در حساب 
عملیاتی بلوکه خواهد شــد و در صورت تحمل زیان و کاهش موجودی 

حســاب کمتر از مبلغ وجه تضمین اولیه متناســب بــا موقعیت های باز 
مشــتری، اصطلاحــاً At Risk خواهد شــد. در صورت کاهــش موجودی 
حساب مشتری به کمتر از 70 درصد مبلغ وجه تضمین اولیه، اصطلاحاً 
مشــتری Margin Call خواهد شــد. تنها تفاوت بازار مجــازی و واقعی در 
 At Risk این خصوص، این است که در بازار مجازی مشتری در وضعیت
یا Margin Call، قادر به اخذ موقعیت جدید در همان روز معاملاتی نیست 
و این وضعیت با توجه به مابه التفاوت قیمت موقعیت باز اخذ شــده با 
قیمت سرخط درهر لحظه است، ولی در بازار واقعی، وضعیت مشتری با 
توجه به قیمت تسویه کشف شده در پایان بازار و بعد از ساعت معاملاتی 
مشــخص می شــود، لذا محدودیت های ذکرشــده از روز کاری بعد برای 
وی اعمال خواهد شــد. در صورت Margin Call شــدن در بــازار مجازی 
مشتری تا 1 ساعت پس از شروع جلســه معاملاتی روز کاری بعد فرصت 
دارد موقعیت خود را ببندد در غیر این صورت موقعیت باز وی به صورت 

خودکار با قیمت سرخط بسته خواهد شد.
کارمزد معاملاتی  

در بازار معاملات مجازی، مبلغ کارمزد به صورت مجازی محاسبه می شود 
و از موجودی مجازی مشتری در لحظه انجام معامله کسر می گردد. در 
معاملات واقعی، این مبلغ از موجودی حساب بانکی مشتری در پایان 

هر روز کسر خواهد شد.
تسویه فیزیکی  

بدیهی اســت در بازار مجازی، معاملات در سررســید معاملاتی به پایان 

می رســد و تمامی موقعیت های باز تسویه نقدی می شــوند و هیچ گونه 
تحویل فیزیکی کالا انجام نخواهد شد؛ بنابراین قوانین مربوط به گواهی 
آمادگی تحویل و فرایند تحویل فیزیکی اجرا نخواهد شد. اما در بازار واقعی 
مشتریان موظف به ارائه گواهی آمادگی تحویل در مهلت مقرر هستند و 
همچنین در صورت عدم ایفای تعهدات مربوط به فرایند تحویل، جریمه 

خواهند شد.
دارایی های پایه  

در بــازار قراردادهــای مشــتقه بــورس کالای ایــران در حــال حاضــر فقط 
قراردادهای آتی ســکه طلای تمام بهار آزادی در سررسیدهای مختلف 
معامله می شــود؛ لیکن در بازار مجــازی معاملات مشــتقه، دارایی های 
پایه جدید که از نظر بورس امکان راه اندازی آن ها در بازار وجود دارد، تنها 
در یک سررسید، ابتدا به صورت مجازی ایجاد شــده اند تا علاقه مندان 
به این بازار بتوانند ابتدا به صورت تمرینی بــر روی این قراردادها معامله 
کنند. با توجه به اینکه هدف ایجاد سامانه بازار مجازی، آموزش فعالان 
و آماده سازی آن ها برای ورود به بازار واقعی مشتقه است، در این سامانه 
کنون معاملات  علاوه بر قراردادهای آتی و اختیار معامله ســکه کــه هم ا
آن در شــرکت بورس کالای ایران انجام می شــود، امکان انجام آزمایشــی 
معاملات قراردادهای آتی بر روی، طلای آب شده، پسته، زعفران نیز وجود 
دارد و در آینده نیز هر قراردادی که برنامه ای برای راه اندازی معاملات آتی 
آن در بازار واقعی وجود داشته باشد معاملات آزمایشی آن در این سامانه 

انجام خواهد شد.

تفاوت های مهم بازار مجازی مشتقه با بازار واقعی مشتقه بورس کالای ایران
یم بورس بیاموز

   تهیه کننده:امور سهام و مجامع

Bao Steel معرفی فناوری جذب، ذخیره و استفاده از کربن در گروه چینی

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه
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انواع آب درمانی برای سالمندان

 اجتمـــــا             عـــــــی

کار در محیط پرسروصدا، ریسک فشار خون بالا را هر 
سال ۱0 درصد افزایش می دهد

کنش  رفتار غذایی والدین، تعیین کننده نحوه وا
کودکان به غذا است

کاردیولوژی  کالج  آسیایی  کنفرانس  در  ارائــه شــده  مطالعه  یک  طبق 
آمریکا، حضور مداوم در محیط پرسروصدا نه تنها فشار خون را به طور 
کلی افزایش می دهد، بلکه ریسک مرتبط با فشار خون را نیز هر سال 
که نویز محیطی را به فشار خون بالا  10 درصد بالا می برد. مکانیسمی 
کنش  ربط می دهد مشخص نیست. اما دانشمندان گمان می برند که وا
مــداوم باعث عــدم تعادل  با ســروصــدای  بــدن در مواجهه  استرسی 
هورمون ها و در نتیجه افزایش دائمی فشار خون می شود.

تحقیقات دانشگاه استون نشان می دهد کودکان خردسال رفتار غذایی 
مشابهی با والدین خود نشان می دهند و سبک غذا خوردن والدین تأثیر 
مستقیمی بر نحوه تغذیه آن ها دارد. این مطالعه بیان می کند که والدین 
با انتخاب های غذایی خود می توانند نقش مهمی در شکل گیری عادات 
غذایی سالم در فرزندانشان ایفا کنند. این تحقیق ادامه تحقیقات قبلی 
این تیم است که چهار نوع اصلی رفتار غذایی در کودکان را شناسایی و 
ارتباط بین روش های تغذیه والدین و این ویژگی ها را بررسی کرده است.

خانواده 

هوش اجتماعی بالا کمک می کند افراد نه تنها زندگی 
شخصی بهتری داشته باشند، بلکه از نظر حرفه ای 
نیز موفق تر باشــند. پــس بایــد از کودکــی روی هوش 

اجتماعی فرزند خود کار کنید.
والدینی که می خواهند فرزندان موفقی داشته باشند، باید علاوه بر بهره 
که کودکان  هوشی IQ، به هوش اجتماعی کودک نیز اهمیت دهند. ازآنجا
امروز با تکنولوژی های دیجیتال و اینترنت بزرگ شده اند، آموزش اینکه 
چگونه از نظــر اجتماعی باهوش باشــند، به همان اندازه بهره هوشــی، 

اهمیت دارد.
والدین با آمــوزش مهارت های اجتماعی، هــوش هیجانی و همدلی به 
فرزندان خود از سنین پایین، می توانند آن ها را برای موفقیت در مدرسه، 

کار و زندگی آماده کنند.
هوش اجتماعی چیست؟  

با این توضیحات شاید برای شما این سؤال ایجاد شود که وقتی از هوش 
اجتماعی کودک صحبت می کنیم، دقیقاً درباره چه چیزی حرف می زنیم.
هوش اجتماعی در ابتدایی ترین شکل خود، به معنای درک دیگران و 
تعامل مؤثر با آن هاست. افرادی که دارای هوش اجتماعی بالایی هستند، 
این درک را دارند که مردم چگونه فکر و عمل می کنند و چگونه با دیگران 

برای رسیدن به نتیجه دلخواه خود ارتباط برقرار می کنند.
هوش اجتماعی در اوایل کودکی شروع به رشد می کند، زیرا کودکان یاد 
می گیرند چگونه احساسات دیگران را بشناسند و احساسات خود را بیان 
کنند. آن ها با افزایش سن در خواندن نشانه های غیرکلامی مانند زبان 
بدن و حالات چهره، عملکرد بهتری از خود نشان می دهند و همچنین، 

شروع به تفسیر مقاصد پشت سخنان و اعمال دیگران می کنند.
چرا باید به هوش اجتماعی کودک اهمیت بدهیم؟  

تعامل مؤثر با دیگران یک مهارت ضروری در زندگی اســت که نه تنها در 
دوران کودکی و نوجوانی برای فرزند شما لازم است، بلکه کمک می کند او 

در بزرگسالی نیز فرد موفقی باشد.
افرادی که هوش اجتماعی بالاتری دارند، بهتر با دیگران ارتباط می گیرند 
و راحت تــر دوســت پیــدا می کننــد. آن هــا بهتــر می توانند اســترس ها و 
چالش های زندگی را مدیریت کنند، در محیــط کار، همکاری بهتری با 
دیگران دارند و حتــی می توانند تیم ها را رهبری کنند. در واقع، کســانی 
که از نظر اجتماعی هوش بالایی دارند، نه تنها در زندگی شخصی، بلکه 

در محیط های شغلی و حرفه ای نیز موفقیت بیشتری کسب می کنند.
روش های افزایش هوش اجتماعی کودک  

آموزش هوش اجتماعی باید از همان دوران کودکی آغاز شــود تا بچه ها 
راحت تر بتوانند مهارت های اجتماعی کسب کنند. والدین می توانند 
با فراهم کردن محیط مناسب و امن، به افزایش هوش اجتماعی کودک 

کمک کنند. در ادامه به برخی از روش های این کار اشاره شده است.
شرکت در برنامه های تابستانی  

برنامه های تابســتانی می توانند به کــودکان این امــکان را بدهند که در 
مورد هــوش اجتماعــی و عاطفی بیشــتر بیاموزنــد. کــودکان می توانند 
دوست یابی، حل تعارضات و ایجاد همدلی را از طریق ورزش های گروهی، 
اردوهای تابستانی و ســایر رویدادهای گروهی تمرین کنند. در نتیجه، 

مهارت های اجتماعی آن ها افزایش پیدا می کند.
دادن فرصت های تمرین به کودک  

به فرزندان خود فرصت دهید تا مهارت های اجتماعی را در موقعیت های 
واقعی تمرین کنند. مثلاً آن ها را برای شــام بیرون ببرید، بــه آن ها اجازه 
دهید با بچه های دیگر بازی کنند و آن ها را تشویق کنید که به باشگاه ها 
یا فعالیت هایی که شامل کار با دیگران است بپیوندند. این به آن ها یاد 
می دهد که چگونه با موقعیت های جدید برخورد کنند، با افراد مختلف 
تعامل داشته باشند و احساسات اطرافیان خود را درک کنند و به طورکلی، 

هوش اجتماعی بالایی داشته باشند.
آموزش مهارت های اجتماعی  

آموزش آداب برخورد با دیگران، به کودک کمک می کند تأثیر مثبتی روی 
همسالان و بزرگ ترها بگذارد. این آموزش ها شامل موارد ضروری مانند 
معرفی خود هنگام ملاقات با افراد جدید، برقراری تماس چشمی در حین 
صحبت کردن، استفاده از کلمات مؤدبانه مانند »لطفاً« و »متشکرم« و 

احترام به احساسات دیگران است.
درک احساسات  

برای اینکه کودکان هوش اجتماعی بالایی داشته باشند، باید احساسات 
خود و دیگران را درک کنند. آموزش دادن به کودکان در مورد احساسات 
به آن ها کمک می کند احساسات خود را شناسایی کنند و بهتر بتوانند 

همان احساسات را در دیگران تشخیص دهند.
پرورش همدلی  

همدلی یک مهارت ضروری است که همه کودکان باید آن را بیاموزند تا از 
نظر اجتماعی به افرادی باهوش تبدیل شوند. آموزش همدلی به کودک 
به این معناست که به او یاد بدهیم مسائل را از دیدگاه دیگران ببیند، و 

درک کند که چگونه رفتارهای او بر اطرافیانش تأثیر می گذارد.
برای پــرورش همدلــی در کــودک می توانیــد بــا او در مورد ســناریوهای 
مختلفــی کــه او بایــد بــه احســاس یا فکــر فــرد دیگــری فکــر کنــد و رفتار 

دلسوزانه ای داشته باشد، صحبت کنید.
نکته پایانی  

به ایــن نکتــه توجه داشــته باشــید کــه تربیــت کــودکان باهــوش از نظر 
اجتماعی، نیازمنــد زمان و تلاش اســت، امــا ارزشــش را دارد. بــا آموزش 
مهارت های اجتماعی، هوش هیجانی و همدلی به فرزندان خود از سنین 
پایین، آن ها را برای موفقیت در مراحل بعدی آماده خواهید کرد. این کار 
کمک می کند فرزندان شما تبدیل به افراد مهربانی شوند که می توانند 
با دیگران همدردی کنند و همچنین، موقعیت های اجتماعی دشوار را 

به راحتی پشت سر بگذارند.
salamatbonyan.ir :منبع     

هوش اجتماعی 
در کودکان

صابر قربانی برام
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1402/12/25

احمدرضا نوروزی قهنویه
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1402/12/25

حسین یحیی آبادی
گالوانیزه

روز بازنشستگی :  1402/12/25

مجید دشتی
تعمیرات و سرویس های جنبی ریخته گری  مداوم

روز بازنشستگی :  1402/12/25

محمد احمدپورمبارکه
سرویس پاتیل

روز بازنشستگی :  1402/12/25

احمد باقریان سرارودی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1402/12/25

حسن کاویانی
شبکه و  ارتباطات

روز بازنشستگی :  1402/12/25

سید علیرضا طباییان
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1402/12/25

منصور کاظمی ورنامخواستی
مکانیزم های خاص

روز بازنشستگی :  1402/12/25

اسماعیل اصغری
خطوط آنیلینگ و شستشوی الکترولیتی

روز بازنشستگی :  1402/12/25

حیدرعلی داتلی بگی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1402/12/25

بهنام کاویان
تعمیرات سیستم های انتقال قدرت

روز بازنشستگی :  1402/12/25

غلامرضا عبداله زاده
احیا مستقیم ۱

روز بازنشستگی :  1402/12/25

محمدرضا کلانتری
تولید کوره های قوس الکتریکی

روز بازنشستگی :  1402/12/25

محمد باقر سلطانی
حسابداری مشتریان

روز بازنشستگی :  1402/12/25

عباس حشمت قهدریجانی
سیستم های اعلام و اطفا

روز بازنشستگی :  1402/12/25

مجید فخری فخرآبادی
تعمیرات سیستم های انتقال قدرت

روز بازنشستگی :  1402/12/25

سیف اله مظاهری
آزمایشگاه ناحیه آهن سازی
روز بازنشستگی :  1402/12/25

لاد 
 فو

ان
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ازآنجایی که آب درمانی روشی آسان و مورداطمینان برای   
رفع بیماری هایی عضلانی مانند کمردرد و پادرد در سالمندان 
است، بسیاری معتقدند که این روش برای حفظ تندرستی در 
سالمندان بسیار مفید است. با ما باشید تا به مهم ترین نکات 

پیرامون فواید آب درمانی برای سالمندان بپردازیم.
عامل اصلی درمانی در هیدروتراپی یا آب درمانی، آب گرم است، 
زیرا به گفته درمانگران در این حوزه، اثرات حرارتی آب گرم می تواند 
دردهــای مختلف بدن را تســکین دهــد. آب گرم بــه دلیل ایجاد 
حرارت در اطراف بدن سیســتم ایمنی را تحریک می کند و باعث 
برطرف شدن اسپاسم و دردهای عضلانی خواهد شد. استخر آب 
گرم معمولاً تا دمای 34 درجه گرم می شود تا گردش خون را افزایش 

دهد و باعث انعطاف پذیری مفاصل شود.
هنگامی که یک فرد مســن در آب غوطه ور می شــود، به دلیل اثر 
هیدوراستاتیک، احساســی شبیه به ماســاژ را تجربه می کند. در 
نتیجه اعصاب، گرما و فشــار را عمیق تر به بــدن منتقل می کند، 
گردش خون بهبود می یابد و باعث کاهش بدن درد و همچنین از 

بین رفتن هورمون های استرس خواهد شد.
انواع آب درمانی برای سالمندان

حمام گرم: آب درمانی می تواند به راحتی خیساندن بدن در یک 
حمام آب گرم ساده باشد. گاهی برای بهبود درمان بدن لازم است 

کمی نمک یا مواد معدنی دیگر نیز در آب وجود داشته باشد.
سونا: ســونا یکی دیگر از روش های آب درمانی سالمندان است 

که با نشستن در یک اتاق مرطوب یا خشک، گرم یا سرد است.
ورزش در آب: تمرینات آبی اغلب برای افراد مسنی که آرتریت دارند 
تجویز می شوند. استخر درمانی با آب فشار زیادی به مفاصل وارد 
نمی کند، زیرا آب به حفظ وزن فرد کمک می کند و باعث افزایش 
ضربان قلب می شود. اما دقت کنید که تجویز تمرینات آبی اغلب 
برای کسانی که در معرض بیماری های قلبی هستند باید با توجه 

بیشتری انجام شود.
حمام سیتز یا نشیمن: حمام سیتز نوعی دیگر از انواع روش های 
آب درمانی اســت که برای تســکین گرفتگی عضلات و هموروئید 

استفاده می شود.
وان آب گــرم: دراز کشــیدن در وان آب گــرم نیــز می توانــد تنــش 
عضلانی را کاهش دهد و با بهبود گردش خون، باعث ایجاد آرامش 

بیشتر در فرد شود.
غوطه وری در آب: در این روش فرد برای تســکین و درمان خود 
را در آب شــناور می کند که باعــث ایجــاد آرامش و کاهــش درد در 

بدن می شود.
آب درمانی سالمندان در منزل

بسیاری می پرسند که در کنار روش های آب درمانی رایجی که در 
کز آب درمانی انجام می شوند، آیا امکان انجام آن در خانه نیز  مرا
وجود دارد یا خیر؟ واقعیت این است که آب درمانی در کلاس های 
کــز آب درمانی به ویــژه برای ســالمندان دارای  تخصصی و در مرا
تکنیک های اصولی است که نیاز به دانش خاصی دارد و تنها در 
گر امکان  حضور متخصصان آب درمانی قابل انجام اســت. امــا ا
حضور در کلاس های آب درمانی برای برخی از افراد سالمند وجود 
نداشــته باشــد، می توانند از یکی از روش های ســاده آب درمانی 
در منزل اســتفاده کنند. ازجمله راه های آب درمانی ســالمندان 
در خانه شامل استفاده از وان آب گرم، دوش آب گرم، قرار دادن 
پاها و ماســاژ آن ها در آب ولرم اســت که می تواند باعث تســکین 

عضلات شود.
فواید آب درمانی برای سالمندان

بســیاری آب درمانی را ابزاری مؤثر برای توان بخشی سالمندان و 
راهی مفید برای شــاد ماندن و زندگی طولانی تر می دانند. طبق 
مطالعات اخیری که در میان بزرگسالان بالای 50 سال انجام شد، 
افراد مسنی که ورزش می کنند 32 درصد بیشتر از سالمندانی که 
ورزش نمی کنند، به زندگی خوش بین هستند و احتمال اینکه به 
افسردگی دچار شوند، 42 درصد کمتر است. بنابراین سالمندان 
می توانند آب درمانی به عنوان ورزشی ایدئال انتخاب کنند و با آن 
احساس امنیت و اعتمادبه نفس خود را ارتقا دهند. همچنین راه 
رفتن در آب درد و استرس مفاصل را به حداقل می رساند و باعث 
می شود که ســالمندان تمایل بیشــتری به ادامه تمرینات خود 
داشته باشند. برخی از مزایای آب درمانی سالمندان شامل موارد 
ذیل است: تسکین درد؛ حفظ آرامش و افزایش اعتمادبه نفس؛ 
کاهش اضطراب؛ افزایش دامنه حرکتی عضلات؛ کاهش اسپاسم 
عضلانی؛ افزایش دامنه حرکتی مفاصل؛ تقویت عضلات ضعیف 
شده؛ افزایش گردش خون؛ بهبود تعادل و هماهنگی بدن؛ برطرف 
کردن آسیب های ناشی از جراحی؛ درمان آرتریت و فیبرومیانژیا؛ به 

حداقل رساندن بیماری پارکینسون در سالمندان؛ کاهش وزن.
bayar24.com :منبع     

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله رحمان 
سلیمانی کیخائی شاغل در  انرژی و سیالات در غم 
رضا خسروان شاغل در مجتمع  درگذشت پدر و  

فولادسبا در غم درگذشت مادر به سوگ نشستند.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی
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به گزارش ایراسین، آیین تجلیل از اصحاب رسانه، 
خبرنگاران و عکاسان ورزشی استان اصفهان، روز 
یک شنبه ۲8 مردادماه، به همت باشگاه فرهنگی، 
ورزشی فولاد مبارکه سپاهان و به میزبانی شرکت فولاد مبارکه برگزار 

شد.
در این برنامه، اصحاب رسانه ابتدا در شرکت فولاد مبارکه حضور یافتند و 
از بخش های مختلف تولید و فعالیت های کارگران زحمت کش این شرکت 
بازدید کردند. سپس در مرکز تحقیقات فولاد مبارکه، در گردهمایی ای که 
با شعار »برای دفاع از حقیقت قلم برداریم« برگزار شد، بر اهمیت نقش 

کید شد. رسانه در جامعه تأ
ضمن  آیین،  این  در  مبارکه،  فولاد  شرکت  عمومی  روابط  مدیر 
خوشامدگویی به فعالان رسانه ای اظهار داشت: شرکت فولاد مبارکه 
، در حوزه  غیر از پیشبرد فعالیت های صنعتی و ایجاد اشتغال پایدار
مسئولیت های اجتماعی نیز همیشه پیشتاز بوده و امروز دستاوردهای 
باشگاه پرافتخار سپاهان یکی از نمونه های بارز تمرکز شرکت بر عمل به 

مسئولیت های اجتماعی است.
محمدجواد براتی تصریح کرد: باشگاه فولاد مبارکه سپاهان برخلاف برخی 
از باشگاه ها، فقط یک باشگاه فوتبال نیست؛ بلکه یک مجموعه ورزشی 
جامع و کامل است که بیش از دو هزار ورزشکار در رشته های مختلف در 
سطوح حرفه ای در آن فعالیت می کنند و این امر با پشتیبانی فولاد مبارکه 
ممکن شده است. البته گل سرسبد این باشگاه، تیم فوتبال فولاد مبارکه 

سپاهان است که مایه افتخار اصفهان بوده و خواهد بود.

وی خاطرنشان کرد: شرکت فولاد مبارکه با تقویت زیرساخت های ورزشی 
و تکمیل ورزشگاه نقش جهان به تعهد خود عمل کرده است و برای عزت 
و سربلندی هرچه بیشتر مردم اصفهان، پشتیبانی خود را از این باشگاه 

ادامه خواهد داد.
خبرنـــگاران می تواننـــد در توســـعه زیبایی هـــا و نقـــد و   

تقبیح کار بد تأثیر زیادی بگذارند
در بخش دیگری از این گردهمایی، مهدی آذربایجانی، مدیرعامل 

باشگاه سپاهان، با تبریک روز خبرنگار و روز جهانی عکاس، اظهار کرد: 
کسانی که می نویسند وظیفۀ سنگینی بر عهده دارند؛ زیرا جامعه به میزان 
حرف های خوب آنان رشد خواهد کرد و به همین دلیل مهم ترین وظیفه 
خبرنگاران و عکاسان ایجاد فضای تعامل و گفت وگو و سوق دادن جامعه 

به سمت رشد است.
وی افزود: باید فضا به شکلی باشد که حتی در میان رقابت ها نیز 
زیبایی ها به چشم بیاید. خبرنگاران می توانند در گسترش زیبایی ها 

و نقد و تقبیح بدی ها تأثیر زیادی بگذارند. باید رفتارهای زشتی که در 
خ می دهد تقبیح شود تا کسانی که مرتکب این رفتارها  ورزشگاه ها ر
می شوند زیر فشار اجتماعی قرار بگیرند و بدانند که رفتارهای زشت 

بدون پاسخ نمی ماند.
مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه سپاهان یادآور شد: البته نباید فضا را هم بر 
هم زد و باید زمینه رشد را فراهم نمود. ما تلاش کردیم باشگاه فولاد مبارکه 
سپاهان مایه سرافرازی اصفهان باشد و بشخصه در این مسیر چیزی کم 
نگذاشته ام و امیدوارم که حاصل این تلاش ها موجب دلخوشی مردم 

اصفهان شود.
آذربایجانی با بیان اینکه مردم اصفهان بسیار نجیب اند و در بسیاری 
از مواقع این نجابت باعث شده بسیاری چیزها از مردم اصفهان دریغ 
کید کرد: به همین دلیل باید برای دلخوشی و شادی مردم تلاش  شود، تأ

کنیم و بجنگیم.
وی ادامه داد: خبرنگاران جزئی نگر هستند و با دید وسیع خود، ریز 
مسائل کشور را منعکس می کنند. در حوزه ارتباطات باشگاه، اتفاقات 
خوبی در حال رخ دادن است، از جمله امضای تفاهم نامه با کمپ اسپایر 
و انتقال تجربه با باشگاه های اروپایی. به نظرم در حوزه اطلاع رسانی و خبر 

نیز می توان زمینه رشد و توسعه را فراهم کرد.
در ادامه این گردهمایی، نمایندگان اصحاب رسانه به بیان نکات، 
گون پرداختند.  پیشنهادها و نظرات خود در خصوص مسائل گونا
همچنین در بخشی از گردهمایی، حاضران یاد و خاطره شادروان، استاد 

سیدعبدالله هاشمی نسب را گرامی داشتند.

ملی پوش فولاد مبارکه سپاهان به خانه بازگشت یازدهمین فصل حضور کیانی در  فولاد مبارکه سپاهان

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، کامیار طاهری، 
بازیکن فصل گذشته تیم هندبال نیروی زمینی شهید شاملی کازرون 
با عقد قراردادی به سپاهان پیوست. ملی پوش هندبال ایران که در 
سال های گذشته نیز سابقه پوشیدن پیراهن سپاهان و کسب عنوان 
قهرمانی با طلایی پوشان را در کارنامه دارد، در لیگ سی و ششم 
عملکردی درخشان داشت و به عنوان یکی از سه بازیکن برتر لیگ در 
پست پخش توپ معرفی شد.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، محمد کیانی، 
گوش راست باتجربه هندبال کشورمان قرارداد خود را با فولاد مبارکه 
سپاهان تمدید کرد. کیانی در تمام رده های سنی برای طلایی پوشان 
به میدان رفته است و در فصل جاری برای یازدهمین بار در لیگ برتر 
بزرگ سالان پیراهن سپاهان را بر تن خواهد کرد؛ وی سابقه قهرمانی، 
نایب قهرمانی و ایستادن در جایگاه سوم لیگ برتر هندبال همراه با 
طلایی پوشان را در کارنامه دارد.

 ورزش              ورزش             

   خدمات عمومی و امور رفاهی/ امور ورزش

پیام تبریک مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه  

سپاهان به وزیر ورزش و جوانان

سرعت در ورزش

مهدی آذربایجانی مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه   
سپاهان در پیامی رأی اعتماد مجلس به دکتر دنیامالی 

به عنوان وزیر ورزش و جوانان را تبریک گفت.
به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، متن این 

پیام به شرح زیر است:
برادر ارجمند جناب آقای دکتر دنیامالی

با سلام و احترام؛
بدین وسیله انتخاب شایسته حضرت عالی به عنوان وزیر ورزش 
و جوانان دولــت چهاردهم پــس از اعتماد محکــم و امیدآفرین 

نمایندگان مجلس را تبریک عرض می نمایم.
نظر به عنایت و اشراف حضرت عالی بر تمامی عرصه های ورزش، 
این امید مــی رود که با حضور شــما در ایــن وزارتخانــه، تحولات 
گسترده و چشمگیری در ورزش کشور آغاز گردد و شاهد برقراری 
و رشد عدالت ورزشی میان تمامی پایگاه ها و باشگاه های فعال 
در ورزش کشــور باشیم. جامعه ورزش کشور چشــم به راه درایت 
و راهبــری ارزنــده حضرت عالــی در ارتقای شــاخص های کمی و 

کیفی ورزش است.
باشگاه فولاد مبارکه ســپاهان به عنوان یکی از پایگاه های فعال 
ورزش قهرمانــی و استعدادســازی ورزشــی بــا 2121 ورزشــکار در 
قالب ۸5 تیم ورزشــی، آمادگی همکاری همه جانبه خــود را کما 
فی السابق با مجموعه محترم وزارت ورزش و جوانان در راستای 

توسعه فرهنگ ورزش اعلام می دارد.
از درگاه ایزدمنان برای حضرت عالی طلب ســلامتی، سربلندی 

و موفقیت دارم.
ضمناً لازم می دانم از زحمات ارزشمند جناب آقای دکتر هاشمی، 
وزیر سابق ورزش و جوانان کمال قدردانی و تشکر نموده و برای 

ایشان آرزوی توفیقات روزافزون نمایم.

خبـــــــر کوتاه

ورزش

ششمین  مبارکه،  فولاد  زش  ور امور  گزارش  به 
کادمی واترپلو پسران فولاد مبارکه در ۲5  فستیوال آ
مردادماه ۱۴۰۳ با حضور چهار تیم و ۱۴۰ ورزشکار در 
دو رده ۱۲ سال و زیر ۱۴ سال به میزبانی استخر مجموعه فردوس 

برگزار شد.
، اسپادانا و هتل آسمان  در این فستیوال تیم های فردوس، اسپینر

حضور داشتند که نتایج رویارویی آنان به شرح زیر است:

به گزارش روابط عمومی باشگاه سپاهان نوین، 
 ، مسابقات قهرمانی شنای کارگری بانوان کشور
سه شنبه ۳۰ مردادماه ۱۴۰۳ به میزبانی هیئت ورزش 
کارگری قزوین و با حضور ۶۰ شرکت کننده از ۹ استان کشور برگزار شد 
و طی آن تیم شنا صنعت فولاد مبارکه در بخش تیمی به مقام سوم و 
درمجموع به یک مدال طلا، ۴ مدال نقره و ۶ مدال برنز دست یافت.

گران حاضر در این دوره از مسابقات و دستاورد آنان بدین  اسامی شنا
شرح است: صبا محمدیان یک طلا و 2 نقره؛ نرگس خیری یک نقره 
؛ زهرا  ؛ معصومه کیانی یک برنز ؛ زهرا کاظمی یک نقره و 2 برنز و 2 برنز

قنبریان یک برنز.
گفتنی است کادر فنی تیم شنا بانوان صنعت فولاد مبارکه با سرپرستی 

الهام محبی و به مربیگری زهرا قنبریان در این مسابقات حاضر شدند.

تیم فوتبال فولاد مبارکه سپاهان با انجام نمایشی 
درخشان در ورزشگاه خیبر، زنگ خطر را برای سایر 

تیمهای مدعی لیگ به صدا در آورد.
بـه گـزارش خبرنـگار فـولاد و بـه نقـل از ورزش سـه، فـولاد مبارکـه 
سـپاهان پس از پیروزی برابر چادرملو به مصـاف دومین تیمی رفت 

کـه فصـل گذشـته از لیـگ دسـت اول بـه لیـگ برتـر صعـود کـرده بـود. 
این مسابقه با گل های امین حزباوی در دقیقه 70 و جواد آقایی پور 
در وقت های اضافه نیمه دوم  ا ز تیم فولاد مبارکه سپاهان در برابر 
تک گل مهرداد قنبری از  تیم خیبر خرم آباد ، با نتیجه 2 بر یک ، به سود 

طلایی پوشان  سپاهان به پایان رسید.

پلو پسران فولاد مبارکه کادمی واتر برگزاری ششمین فستیوال آ

تیم شنای صنعت فولاد مبارکه 
بر سکوی سوم مسابقات کارگری بانوان کشور

به سریع ترین توانایی حرکت بدن در یک محدوده   
حرکتی در واحد زمان »سرعت« گفته می شود که زمان 
کنش و همچنین شتابی که در زمان حرکت  عکس العمل و یا وا
کثر سرعت را تشکیل می دهند. به طور یقین  وجود دارد، حدا
عوامل مختلفی در سرعت مؤثر است. سرعت در ورزش یکی 
کتورهای آمادگی جسمانی است که در بسیار از ورزش ها  از فا
نقش کلیدی دارد. در این هفته ابتدا به تعریف سرعت در 
ورزش می پردازیم. سپس انواع آن را تشریح کرده و اهمیت آن 

بیان خواهد شد.
سـرعت در ورزش به عنوان توانایی انجام هر نـوع حرکت )مانند 
پرتاب، دوی سرعت یا پرش( در کوتاه ترین زمان ممکن توصیف 
می شـود. بنابرایـن سـرعت بسـتگی زیـادی بـه قـدرت شـما یـا 
توانایـی در تولیـد نیـرو بـا حداقـل زمـان ممکـن دارد. سـرعت در 
ورزش و زندگی روزمره فواید زیادی دارد که در ادامه به مهم ترین 
مـوارد آن اشـاره می کنیـم: افزایـش چابکـی و عملکـرد ورزشـی؛ 
افزایـش دامنـه حرکتـی؛ تعـادل عضلانـی؛ تقویـت ماهیچه های 
کـم اسـتخوان؛ انجـام  مسـتعد آسـیب؛ افزایـش اسـتحکام و ترا

راحـت تـره فعالیت هـای روزانـه.
عوامل مؤثر در سرعت عبارت است از:

ژنتیک: پاهای بلندتر و در نتیجه افزایش طول گام؛
نوع فیبر ماهیچه: نوع تارهای عضلانی )تارهای تند انقباض(؛

کتور سرعت کاسته می شود؛ سن: با افزایش سن از فا
جنسـیت: خانم هـا در تمامـی سـنین سـرعت کمتـری  نسـبت 

بـه   آقایـان دارنـد؛
نـژاد: نژادهـای آمریکایـی آفریقایـی سـرعت بیشـتری نسـبت به 

سـایر نژادهـا دارنـد؛
ظرفیت بی هوازی: هرچه بیشتر باشد، سرعت بهتر می شود؛

تکنیـک دویـدن: طـول گام و ضرب آهنـگ دویـدن در بهبـود و 
افزایـش سـرعت تأثیرگـذار اسـت.

در اولین حضور رقم خورد؛

بُرد ارزشمند فولاد مبارکه سپاهان در برابر خیبر خرم آباد

تجلیل از اصحاب رسانه ورزش اصفهان به همت باشگاه فولاد مبارکه سپاهان در شرکت فولاد مبارکه

زیر ۱۴ سالزیر ۱۲ سال
فردوس ۲ _ اسپادانا ۱

فردوس ۳ _ هتل آسمان ۲
فردوس ۳ _ اسپینر ۲

اسپینر ۲ _ هتل آسمان ۳
اسپینر ۲ _ اسپادانا ۳

اسپادانا ۳ _ هتل آسمان ۱

فردوس ۰ _ اسپادانا ۴ 
فردوس ۵ _ هتل آسمان ۱

فردوس ۶ _ اسپینر ۳
اسپینر ۱_ اسپادانا ۵

اسپینر ۲_ هتل آسمان ۴
اسپادانا ۵_ هتل آسمان ۲



امام رضا )علیه السلام(:
گر بر حسین بگریی ، چندان که اشک هایت بر گونه ات جاری  ا

شود ، خداوند تمام گناهانت را می آمرزد .
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

در آیین سوگواری، اربعین، گذر چهل روز   
از یک حادثه است و پاسداشت آن، تا در دفتر 
خاطره ها گرد فراموش نگیرد و شاید از آن روی 
کــه گفته انــد از روزی که جســد را در میــان قبر 
می گذارند، تا چهل روز، انس و محبت آن رحیلِ 
ک مردم را به بالین خود می کشاند و شاید  خا
به دلیــل این ســخن پیامبــر اعظــم صلی الله 
علیه و آله که فرمود: »زمین چهل روز در مرگ 

مؤمن می گرید«. 
اربعین، گرامی داشته می شــود؛ اما برای رخداد 
بی مرگ عاشــورا، اربعین و تکــرار مکــرر آن در هر 
سال، حکایت دیگری است از عشق و دلدادگی؛ 
چیــزی کــه بایــد آن را در اراده بی پایــان خدایی 

جست. 
در معارف عرفانی، عدد چهل قداستی ویژه یافته 
است. چله نشــینی برای رفع حاجت یا رسیدن 
به مقامات سلوک و عرفان معروف است. حفظ 
کردن چهل حدیث، اخلاصِ چهل صباح، کمال 
عقل در چهل ســالگی، دعــا برای چهــل مؤمن 
و چهــل شــب چهارشــنبه، نمونه هایــی از این 
معناست. در تاریخ انبیا و روایات اسلامی نیز واژه 

اربعین شواهد بسیار دارد.
در فرهنگ دینی ما، عزاداری نشان دهنده پیوند 
دوستی شــیعه با اولیای دین و امامان معصوم 
)علیهم الســلام( اســت. یــاد رحلــت و شــهادت 
اهل بیــت )علیهم الســلام( را گرامی داشــتن، در 
ســوگ آنان ماتم به پــا کــردن و در عزای ایشــان 

محمدعلی رجایــی رئیس جمهوری و   
محمدجــواد باهنــر نخســت وزیر در حــدود 
ســاعت ۳ بعدازظهر روز یکشــنبه 8 شهریور 
۱۳۶۰ بر اثر انفجار بمب بسیار قدرتمندی که در 
ساختمان نخســت وزیری کار گذاشته شده 
بود، به شهادت رسیدند. مسعود کشمیری، 
عامل بمب گذاری و شــهادت ایــن بزرگواران، 
نفوذی سازمان مجاهدین خلق، که مزورانه و 
منافقانه توانسته بود اعتماد شهید رجایی را 
به سوی خود جلب نماید، در آن برهه سمت 

دبیری امنیت ملی را بر عهده داشت.
 این واقعه درســت دو مــاه پــس از آن رخ داد که 
آیــت الله دکتر ســید محمد حســینی بهشــتی و 
بیش از 70 تــن از چهره هــای سیاســی و اجرایی 
عضو حــزب جمهوری اســلامی در انفجــار دفتر 
این حزب ترور شده و به شهادت رسیده بودند. 
شــهید رجایــی هنگام شــهادت 4۸ ســال ســن 
داشــت. او پــس از پیــروزی انقلاب ابتدا ســمت 
وزارت آموزش وپــرورش را بــر عهــده داشــت و 
سپس در ســال 135۹ به نمایندگی مردم تهران 
وارد مجلس شــورای اســلامی شــد. در 20 مرداد 
135۹ به نخست وزیری و پس از عزل بنی صدر از 
مقام ریاست جمهوری در انتخابات دوم مرداد 
1360 بــا کســب بیــش از 13 میلیــون رأی مــردم 
به عنوان دومین رئیس جمهوری اسلامی ایران 

انتخاب شد.
 باهنر نیز هنگام شهادت 4۸ ساله بود. او پس از 
پیروزی انقلاب مسئولیت هایی ازجمله عضویت 

زکریای رازی بزرگ مردی است که اعتبار   
نامش در تاریخ دانش بشری همواره یادآور 
نگرش اصیل همه دانشمنـدان اسـلامـی بـه 

ارزش مقولـه تحقیـق و تجربـه بـوده اسـت.
آثار کم نظیری چون الحــاوی و طب المنصوری 
که در قرون متمــادی مرجع آموزش پزشــکان و 
دانشــمندان در سراســر جهــان بوده انــد، خود 
یادگار دوران رشد و شکوفایی علم و پژوهش در 

گهواره تمدن ایرانی اسلامی هستند.
پنجم شهریورماه به مناسبت سالروز تولد محمد 
زکریای رازی فیلسوف و دانشمند بزرگ مسلمان 
و ایرانی، روز داروسازی در ایران نام گذاری شده 
اســت. وی در ســال 20۹ هجری شمســی در ری 
متولد شــد. رازی، هوشــی سرشــار و حافظه ای 
گیــری علوم داشــت و بــا اینکــه از 40  قــوی در فرا
سالگی به طور جدی به کسب علوم پرداخت، در 
مدت 20 سال به پیشرفت های خارق العاده ای 

در علوم مختلف دست یافت.
توجه و اشــتغال وی به علم طب، بعد از سنین 
جوانــی و بــه قــول ابوریحــان بیرونــی، پــس از 
مطالعات و تجــارب آن اســتاد در کیمیا، عملی 
شــد. »الحــاوی« از مهم ترین آثــار زکریــای رازی 
است، این کتاب هرچند تکمیل نشد، اما چند 
قرن مورد مطالعه قرار گرفت، طوری که مورخان 
اروپایــی، آن را بزرگ تریــن دایرةالمعــارف طبــی 

اربعین؛ شور تداوم 
راه حسین )ع(

شهادت رجایی و باهنر و 
روز ملی مبارزه با تروریسم

یای رازی و  روز بزرگداشت زکر
روز داروسازی
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کید خود پیامبر و دیگر امامان ار گریستن، توصیه و تأ

معصوم بوده است. تدبیر و خواست الهی نیز در ایجاد 
شــوق و محبت به خاندان پیامبــر، به ویژه حضرت 
سیدالشــهدا )علیه الســلام( در تــداوم ایــن ســنت، 
نقش بسیار داشته اســت. در این راستا، بزرگداشت 
اربعین حسینی که یادآور چهلمین روز شهادت امام 
حسین )علیه السلام( و یاران گران قدر ایشان است و 
قلب های مؤمنان را به یاد کوی دوســت و زیارت قبر 
شش گوشــه او پرواز می دهد، اهمیتی ویــژه و تأملی 

ژرف می طلبد.
در طول تاریخ پرافتخار شیعه، احیای خاطره غم بار 
کربلا، همواره رمز تداوم شور عاشورایی در زمان های 
بعد بوده اســت. در تاریــخ انقلاب اســلامی ایران نیز 
ســنت احیای اربعیــن، تأثیر مهمی در شورگســتری 
شهرها داشت. وقتی در سال 1356 مردم دین دار قم، 
حماسه تاریخی نوزده دی را آفریدند، چهل روز بعد در 
بزرگداشت شهدای این حادثه، مردمان دلاور تبریز 
قیام کردند و شــهید دادند. این خیــزش قهرمانانه، 
نخســتین حلقه زنجیــری بود که قیــام نــوزده دی را 
به قیام های پی درپی ایرانیان پیونــد زد. در اربعین 
شهدای تبریز، دست کم 55 شهر بزرگ و کوچک ایران 
مجلس یادبود گرفتند و تظاهرات کردند و همین گونه 
اربعین ها به هم وصل شد و سراسر ایران به نهضت 
پیوست تا آنکه انقلاب اسلامی، به برکت الهام گیری از 

این فرهنگ شهادت و ایثار به بار نشست.
hawzah.net :منبع 

در شورای انقلاب، نمایندگی مردم کرمان در مجلس 
خبرگان، نمایندگی مردم تهران در مجلس شــورای 
اســلامی، وزارت آموزش وپــرورش )در کابینه شــهید 
رجایی( و دبیر کلی حزب جمهوری اســلامی )پس از 
شهادت دکتر بهشــتی( را بر عهده داشــت. او پس از 
انتخاب رجایی به ریاست جمهوری، از سوی وی به 

نخست وزیری جمهوری اسلامی ایران برگزیده شد.
امام خمینی در دیدار با خانواده های شهیدان باهنر 
و رجایی چنین بیان داشتند: »من نمی دانم من به 
شما تسلیت بگویم یا شما به من. این آقایان متعهد 
به اســلام و مفید بــرای جامعه بودنــد. آنچه موجب 
تسلی است این است که کار برای خدا است و چیزی 
که برای خدا است محفوظ است. امید است راهی که 

آن ها رفتند ما هم برویم.«
امام خمینــی همچنیــن در دیدار با اقشــار مختلف 
مــردم در حســینیه جمــاران، در ســوگ شــهیدان 
رجایی و باهنر، چنین بیان داشتند: »شهادت این 
دو بزرگوار برای من بسیار مشکل است، درعین حال، 
می دانم کــه آن ها بــه رفیق اعلــی متصل شــده اند و 
برای آن ها آرامش هست و این طور گرفتاری هایی که 
الآن برای ما هســت، دیگر برای آن ها نیست و آن ها 
رسیدند به مطلوب خودشان و از این جهت، به آن ها 
و به خانواده های آن ها و ملت اسلامی تبریک عرض 

می کنم که چنین شهدایی تقدیم می کنند.«
iichs.ir :منبع  

به زبان عربی می دانند. رازی این کتــاب را به صورت 
یادداشــت های متعــددی تهیــه کرده بــود و بعــد از 
مرگ وی به دستور ابن عمید از روی یادداشت های 
او کتاب را استنســاخ و تنظیم کردنــد. بخش زیادی 
از نتایــج آزمایش هــا و مطالعــات رازی در ایــن کتاب 

جمع است.
»طــب المنصــوری« از دیگــر آثــار رازی اســت کــه بــه 
کــم ری تألیــف و تنظیم  نام منصور بن اســحاق، حا
شده اســت. طب المنصــوری و برخی از رســاله های 
طبی دیگر محمد رازی به زبان لاتین ترجمه و چاپ 

شده و مورداستفاده اروپاییان قرارگرفته است.
 در علم کیمیا باید رازی را سرآمد دانشمندان اسلامی 
دانست. رازی، کتاب های متعدد در کیمیا به رشته 
کسیر و  تحریر درآورده اســت که از آن جمله کتاب الا

کتاب التدبیر را باید نام برد.
 محل و تاریخ وفات محمد رازی به درستی مشخص 
نیست. ابوریحان بیرونی، وفات وی را در ماه شعبان 
ســال 313 هجری نوشــته و تعداد تألیف های وی را 
بیش از 56 کتاب و رساله دانسته است. محمد رازی 

در پایان عمر به سبب کثرت کار و مطالعه نابینا شد.
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شهید

معرفی کتاب

گردآورنده:
اداره کل اسناد و 
انتشارات )بنیاد شهید 
و امور ایثارگران(
: ناشر
وشاهد

مدافعان حرم، مدافعــان حرم حضرت زینب 
)س( یا مدافعان حرم اهل بیت، گروه هایی بودند که 
بــرای مقابلــه بــا گروه هــای تکفیــری  و تروریســتی 
ازجمله داعش و دیگر گروه هــای مهاجم و تهدید 
ایــن گروه ها مبنی بر حملــه به حرم حضــرت زینب 
)س(، با هدف جلوگیری از پیشروی آن ها، به سوریه 
رفتنــد. عبــارت مدافعــان حــرم، از اوایــل ۱۳۹۲ وارد 

ادبیات اجتماعی در ایران شد.
کنش بــه حمله گروه هــای تندرو  مدافعان حــرم در وا
تکفیــری به ســمت حــرم حضــرت زینب )س( شــکل 
گرفت. 10 اردیبهشــت 13۹2، گروه تروریســتی تکفیری 
جبهه النصره شاخه القاعده در سوریه، علاوه بر نبش 
قبر حجر بن عدی، تهدید به تکرار ایــن اقدام در حرم 

حضرت زینب )س( کرد. 
به تدریـج، پایگاه هـای اینترنتـی مختلـف و برخـی 
نهادهـای رسـمی و غیررسـمی، بـرای ثبت نـام از 
علاقه مندان به حضور در سوریه و دفاع از حرم های 
اهل بیـت، تشـکیل شـد. اولیـن همایـش بـا عنـوان 
»مدافعـان حـرم«، 21 اردیبهشـت 13۹2 از سـوی 
»کنگـره بین المللی امـام علـی النقـی )ع(« و بـا هدف 
»اعـلام محکومیـت جنایـات فـوق و اعـلام آمادگـی 

بـرای دفـاع از حـرم حضـرت زینـب )س(« برگـزار شـد. 
کتاب وصیت نامه شهدای مدافعان حرم )دفتر اول( 
وصیت نامه چند تن از شهدای گران قدر مدافع حرم 

را قید کرده است.
بخشی از کتاب:

این جانب مصطفی خلیلی بلوطکی شما را به رعایت 
تقوای الهی تذکر می دهم و از شما می خواهم که در هر 
حالی و زمانی و مکانی حواستان به رعایت تقوا و دوری 
از گناه باشد. خواهر من رعایت حجاب بر شما واجب 

است، برادر من رعایت عفت نیز بر شما واجب است.
این فکر را نکنید که مــا در راهی قدم برداشــتیم راهی 
کم ارزش اســت، بلکه رفتن ما برای این جهــاد دفاع از 
حریم اهل بیت و مظلومیت شیعه و در کل مظلومیت 
گر من و امثال  مردم سوریه بوده است. مطمئن باشید ا
من به این جهــاد نمی رفتند مــا بایــد الآن در مرزهای 
خودمان با ایــن قوم از خدا بی خبــر می جنگیم و این 
بمب ها و تیرها بر ســر مــردم خودمــان فــرود می آمد. 
پــس کار ما دفــاع از حریــم مــردم خودمان هم اســت، 
وقتی این وصیت خوانده می شــود از خدا می خواهم 
که نوشــته های من تأثیر خودشــان را بر شــما عزیزان 
بگذارد. عزیزان به این نکته حتماً توجه کنید هرکسی 
با هر اعتقادی هستید پیروی خط ولایت فقیه باشید 
و از رهبر عزیزمان، مولا و ســرورمان حضرت سیدعلی 

خامنه ای )دام ظله( پشتیبانی و حمایت کنید.
گوشتان به فرامین ایشان باشد و عامل به نصیحت ها 
و صحبت هــای ایشــان باشــید. خط حــق و راســت را 
از ایشــان دریافت کنیــد و ایشــان را معیار و میــزان قرار 

دهید.«
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وصیت نامه شهدای مدافعان حرم

معرفی فیلم

داود جوانمرد در خانواده ای مذهبی و متدین 
پا به جهان گشود و از دوران کودکی با تربیت و 
هدایت والدین که اولین الگوی او بودند شیفته 
اهل بیت )علیهم السلام( شد و در هیئت های محلی 
و مساجد محله قد کشید و بزرگ شد. او در نوجوانی 
علاوه بر تکلیف اصلی خود که درس خواندن و 
آموختن علم بود، شرکت در فعالیت هایی ازجمله 
جلسات قرآن، نماز جماعت مساجد، جلسات 
 
ً
روضه و مذهبی، نماز جمعه، راهپیمایی و نهایتا

فعالیت های ورزشی را امری مهم می دانست.
گردی در کلاس صوت  ازجمله فعالیت حرفه ای او، شا
کریم جناب  و لحن استاد و داور بین المللی قرآن 
خواجوی بود و در زمینه ورزش رشتهٔ فوتبال را به 
جدیت دنبال می کرد؛ اما فعالیت های انقلابی او باعث 

می شد کمتر به فعالیت های شخصی خود برسد.
که مصادف با  داود در سال های اولیه نوجوانی 
سال های اول جنگ )60 و 61( بود بسیار مصمم بود 
که در فعالیت های بسیج مشارکت نماید و بخشی از 
زمان استراحت شب خود را صرف بسیج و امنیت 
محله می کرد. از بچگی در هیئت 14 معصوم )ص( محل 
مداحی می کرد و محرم که می شد او را باید در مسجد و 
هیئت می یافتید. آخر هفته ها هم به بهشت زهرا )س( 
می رفت و سر مزار دوستان شهیدش زیارت عاشورا 

می خواند. پس از سپری شدن دوران راهنمایی و ورود 
به دبیرستان تشنگی حضور در جبهه، داود را بسیار آزار 
می داد و همانند ماهی بود که از آب گرفته اند؛ خصوصاً 
که در همان ایام، چندین دوست ایشان به شهادت 

رسیده بودند…
بالاخره دل عاشق داود تاب نیاورد و در سال دوم 
دبیرستان با بزرگ کردن سن خود در شناسنامه عازم 
که بسیار پشتکار داشت و خالصانه  جبهه شد و ازآنجا
هر کاری را انجام می داد با سن کم خود محبوب هر 
رزمنده و فرماندهی بود. او با اینکه بارها مجروح گردید 
و در عملیات های بسیاری شرکت داشت اما قسمتش 
نبود که در آن دوران به مقام والای شهادت نائل شود.

با اینکه در سال های بعد جنگ در نیروی هوایی سپاه 
خدمت می کرد تا اینکه شنید منطقه غرب کشور ناامن 
است و منافقین و گروهک ها در فصل بهار و تابستان 
که ارتفاعات از برف ها خالی می شود تحرک هایی دارند 
خود را در آن سال های اول دهه 70 به منطقه کردستان 
رساند و گروهان و گردان تحویل می گرفت و از مرزهای 
میهن در آن خطه پاسداری می کرد. داوود 55 اما 
تقدیر این نبود که داود عاشق ما رخت شهادت بر تن 
کند و حسرت جا ماندن او از شهدای سال های جنگ 
گزیر  و سال های حضور در کردستان بر دلش ماند و نا

به زندگی عادی خود برگشت و ازدواج و فرزند و کار و …

داوود جوانمرد شهید 

تا اینکه به حریم حرم حضرت زینب سلام الله علیها، دشمنان ولایت 
و امامت طمع کردند و خون غیرت شیعیان را به جوش آوردند و 
عباس های میهن، آمادهٔ دفاع از آن حریم شدند. داود که حالا کارمند 
صداوسیما بود و دارای خانواده ای 4 نفره؛ با شنیدن صدای حرمله های 
زمانه، امتحان سختی در پیش گرفت و همسر و دو دختر خود )زینب و 
صبورا( را به حضرت زینب )سلام الله علیها( و مادر و پدر دردکشیده از 

سختی های زمانه را به حضرت زهرا )سلام الله علیها( سپرد.
او بدون خبر و بی سروصدا در ایام اربعین سال ۹4 عازم سوریه گردید و 
در 25 روز مبارزه در سوریه، همهٔ اطرافیان خود را شیفتهٔ اخلاق، تهذیب، 
عبادت، شجاعت، ایثار و اخلاص خود کرد و در آخرین روز پاییز ماه ۹4 
برای برگرداندن پیکر 4 شهید در منطقه حلب سوریه داوطلب می شود 
و پس از برگرداندن 3 پیکر مطهر به چهارمین نفر که می رسند داود از 
ناحیه سر مورد اصابت گلوله قرار می گیرد و نخستین شهید مدافع حرم 

رسانه ملی می شود.
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بازی دانای کوچک

معرفی اپلیکیشن

بازی اندرویدی »دانای کوچک« با محوریت دستاوردهای ایرانی-
اســلامی از ســوی اداره نرم افزارهای دینی معاونت تبلیغ و امور فرهنگی 

حوزه های علمیه تولید شده است.
این بــازی آموزشــی و ســرگرم کننده بــا هــدف القــای آموزه هــای دینی در 
موضوعات مختلف، معرفی دانشمندان نامی و دســتاوردهای ایرانی-
اسلامی به کودکان، نوجوانان و جوانان به صورت رایگان در فروشگاه های 

اینترنتی اندروید موجود است.
بازی »دانای کوچــک« یک بــازی معمایی ســاده و جذاب هســت که با 
افکت های بسیار زیبا، مخاطبان را مقابل سؤالات دانشمندان مشهور 
ایرانی مثل ابوعلی سینا، زکریای رازی، ابوریحان بیرونی، پروفسور حسابی 
و ... قرار می دهد. در این نرم افزار اندرویدی حاوی سؤالات علمی، ادبیاتی، 
مذهبی، تاریخی، ضرب المثلی و ... و حتی طنز و خطایی با ابزارهای کمکی 
مانند کلید و بمب و عصای جادویی است. همچنین آشنایی با افتخارات 
ملی از قبیل علمی، فرهنگی، نظامی و ... در قالب تصاویر جذاب ارائه شده 
است، در ضمن مخاطبان می توانند سؤال و جواب های خود را از داخل 

بازی ارسال کنند تا در آپدیت های بعدی اضافه شود.
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 آبی برای سقایی

مستند »آبی برای سقایی«، روایتی است از سقاخوانی در 
نوش آباد شهر کاشان و سفری برای جست وجوی اشعاری گمشده از 

آیینی کهن.
سقایی از آن دسته از آیین هایی است که در گذر زمان تغییراتی در 
ماهیت و کارکرد پیدا کرده است. از مجموع مشک، جام، لنگ، کمربند، 
شال، لچک، کشکول، الگال و سایر لوازم آب دادن به تشنگان، تنها 
نوحه خوانی اش را سقاهای امروز حفظ کرده اند. البته با بسط شعر و 
سبک های آوازی، جلوه هایی شنیدنی و متنوع از نواها و نغمه های 
عاشورایی را در دستگاه های اصیل موسیقی ازجمله دشتی، ابوعطا، شور، 

شوشتری، افشاری، همایون و… پدیدار ساخته اند.
که مشکی به دوش و جام  سقاها که میراث داران اهل فتوت اند ازآنجا
یا جام هایی در دست داشتند و لوازم مختلف سقایی را بر خود آویخته 
بودند؛ طبعاً نمی توانستند سینه یا زنجیر بزنند بنابراین صرفاً به خوانش 
نوحه بسنده می کردند. آن ها ضمن سیراب ساختن کام تشنگان، لب 
عطشان شهدای کربلا را به یاد آنان می آوردند. بعدها دسته های سقایی 
کنده شدند و سوز و ساز شعرها و آهنگ هایشان خواهان های زیادی  پرا
پیدا کرد. هریک دسته ای و هیئتی تشکیل دادند. البته پیش ترها علاوه 
بر دسته های سقایی، سقایان پیشاپیش هیئات هم حرکت می کردند. 
احداث سقاخانه ها برای آب رسانی به مردم و عزاداران در پیوند با سقایی 
و مکمل حرکت سقایان بوده است. بعضی از سقایان، سقایی را به یاد 
سقای دشت کربلا حضرت عباس )ع( انجام می دهند. همچنین سقایی 
را مطابق منابع دینی دارای ثوابی زیاد می دانند که در سیره ائمه نیز 

روایت شده است.
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        کارگردان:   محمدتقی رحمتی


